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Sağlıklı ağızlar için

Türkiye’de

114 yıldır
dişhekimleri var

22 Kasım Dişhekimliği Günü’müz kutlu olsun
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Tedavilerinizin yeni inovasyon 
seviyelerine ulaşmasına yardımcı 
olan, en son teknolojilerle geliştirilmiş 
görselleştirme ile hastalarınızın da sizin 
gördüklerinizi görmesine izin verin.

iTero Element 5D görüntüleme sistemi 
ile teşhis, hasta katılımı ve dijital iş 
akışına yardımcı olacak mevcut 
yelpazesinin ötesinde nelerin mümkün 
olduğunu görün.

NIRI teknolojisine sahip ilk 3D ağız içi 
tarayıcı hakkında daha fazla bilgi için 
iTero.com adresini ziyaret edebilirsiniz. 

Hekim iş akışı

Teşhis

Tedavi planlaması

Tedavi verimliliği 
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Saat Oturum Konular Konuşmacı

10:30 11:00 Açılış Kayıt / Açılış Konuşması

11:00 12:10 1. Oturum B�lg�sayar Destekl� İmplant
Cerrah�s�n�n Kl�n�k Uygulaması

Dr. Om�d Mashouf
  Moghadam

12:10 13:20 2. Oturum 4 İmplant Destekl� H�br�t Protezler 
- Analogdan D�j�tale Yolculuk Dr. Umut Aslan

13:20 14:20 Öğle Yemeğ�

14:20 15:50 3. Oturum D�j�tal İş Akışı Entegrasyonu Nasıl
Gerçekleşt�r�l�r? Dr. Er�k Andersen

15:50 16:00 Kapanış Soru Cevap, Sem�ner Kapanışı

6 Şubat 2023 Conrad Hotel, Dubai

|@dioimplanttr

D I O  D u b a i  S e m i n e r i

A E E D C  D u b a i  2 0 2 3  K a t ı l ı m ı

7-8 Şubat 2023

Dubai Dünya Ticaret Merkezi 2G10

Dr. Umut ASLAN

Lisans, Marmara Üniversitesi, Diş Hekimliği Fakültesi, 2005
Doktora, Marmara Üniversitesi, Diş Hekimliği Fakültesi, 2012
Doç. Prof, Marmara Üniversitesi Diş Hekimliği Fakültesi, 2014
Dekan Yardımcısı, Marmara Üniversitesi Diş Hekimliği Fakültesi, 2016
Türkiye Protez ve İmplantoloji Derneği (TPID) Genel Sekreteri
Türkiye Estetik Diş Hekimliği Akademisi (EDAD) Yönetim Kurulu
Üyesi

4 İmplant Destekl� H�br�t Protezler, 
 Analogdan D�j�tale Yolculuk

Dr. Om�d Mashouf Moghadam

B�lg�sayar Destekl� İmplant Cerrah�s�n�n
Kl�n�k Uygulaması

Lisans, Makine Mühendisliği ve Endüstriyel Çizim, Abhar Azad
Üniversitesi, 2003
Diş Hekimliğinde Tıp Doktoru, Centro Escolar Üniversitesi, 2009
MS Periodontoloji, Centro Escolar Üniversitesi, 2013
Periodontist ve İmplantolog, ITI Üyesi, Uluslararası Konuşmacı
2019 yılından itibaren Kurs Direktörü (İmplantoloji, GBR/GTR, Sinüs
Lifting ve Plastik Periodontal Cerrahi kursu)

Dr. Er�k Andersen

D�j�tal İş Akışı Entegrasyonu Nasıl
Gerçekleşt�r�l�r?

DDS, Diş Hekimliği Fakültesi, Kopenhag, Danimarka
ITI Üyesi ve Uluslararası Konuşmacısı
Medikal İşler Genel Müdürü(CMO), Colosseum Dental Group,
Danimarka
Diş hekimi ve Partner, Colosseum Tandlægerne, Praksis Hakem
Sigorta şirketi Tryg ve diğer bazı sigorta şirketlerinin baş diş hekimi
ve danışmanı

Dubai 2023 programI

Ürün, s�stem ve c�hazlarımızı yer�nde
�ncelemek, b�lg� almak; d�str�bütör ve bay�l�k
hakkında görüşmek ve her türlü ş�kâyet ve
taleb�n�z� yüz yüze konuşab�lmek �ç�n s�zler�
2G10 numaralı DIO Implant standımıza davet
ed�yoruz.

Duba� 2023 programımız hakkında daha
detaylı görüşeb�lmek �ç�n QR kodunda
bulunan forma ad, kl�n�k adı ve �let�ş�m
numaranızı yazıp göndermen�z yeterl�d�r.
T ü m  s o r u l a r ı n ı z  i ç i n ;  M s .  I l o n a  S a g l a m   
+ 9 0  2 1 6  9 9 9  1 1 2 5   |   i l o n a s a g l a m @ d i o i m p l a n t . c o m . t r

http://www.dioimplant.com.tr/
https://docs.google.com/forms/d/1fKxfbgeoX73R_eY4lK_3biaO_X-vy-O_XlE4psFRzKI/edit?hl=tr
https://docs.google.com/forms/d/1fKxfbgeoX73R_eY4lK_3biaO_X-vy-O_XlE4psFRzKI/edit?hl=tr
https://tureng.com/tr/turkce-ingilizce/assoc.%20prof.%20dr
https://tureng.com/tr/turkce-ingilizce/assoc.%20prof.%20dr
https://tureng.com/tr/turkce-ingilizce/assoc.%20prof.%20dr
https://docs.google.com/forms/d/1fKxfbgeoX73R_eY4lK_3biaO_X-vy-O_XlE4psFRzKI/edit?hl=tr




AB DENTAL VE TIBBİ CİHAZLAR SAN. TİC. LTD. ŞTİ.
İçerenköy Mah. Mahirbey Sok. Kutay Han No:1 D:9  Ataşehir- İSTANBUL

Tel: +90 216 519 53 00  |  Faks: +90  216 519 53 01  |  e-posta: bilgi@abdental.com.tr  |  http://abdental.com.tr

facebook.com/ABDENTALTR instagram.com/ABDENTALTR 0545. 516 53 00

Dahası Yok!
BENQ BIS-1BENQ BIS-1
Ağız İçi Tarayıcı 
Teknolojisinde

Daha gerçek görüntü
Daha kolay kullanım
Daha hafif
Daha hızlı
Daha ergonomik 
Daha ekonomik

Dahası DLP* BrilliantColorTM teknolojisine sahip tek cihaz

DLP* BrilliantColorTM teknoloji nedir?
Renk gamının geniş aralığındaki bir 
milyardan fazla rengi üretmek için 
yalnızca üç ana rengi değil 6 rengi 
karıştıran BENQ firmasının patentli 

teknolojisidir.
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Oral-B Pro Expert Ekstra Temizlik Çevre Dostu Seri

C

M

Y

CM

MY

CY

CMY

K

Gaia-a4.pdf   1   2.11.2022   12:00



C

M

Y

CM

MY

CY

CMY

K

io-4-A4.pdf   1   2.11.2022   09:46



Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi8

198
KASIM 2022

11 BAŞYAZI 
TDB Genel Başkanı A. Tarık İşmen

13 TDB GÜNDEMİ 
TDB Genel Sekreteri Emel Eroğlu

14 YÖNETMELİKTE BAZI ŞARTLAR YENİDEN 
 YORUMLANDI

Sağlık Bakanlığı tarafından 3 Kasım 2022 tarihinde sağlık 
müdürlüklerine gönderilen bir yazıyla teknik şartlar daha esnek 
biçimde açıklandı.

14 İNTÖRN DİŞHEKİMLERİNE ASGARİ ÜCRET
Tıp fakültelerinin 6. sınıf, dişhekimliği fakültelerinin 5. sınıf 
öğrencilerine asgari ücret tutarında ödeme yapılacak.

15 FDI GENEL KURULU CENEVRE’DE TOPLANDI
Dünya Dişhekimleri Birliği (FDI) Genel Kurulu 19-24 Eylül 2022 
tarihlerinde İsviçre’nin Cenevre şehrinde gerçekleşti.

16 TDB ÖĞRENCİ KOLU SEMPOZYUMU
2022 yılı Yerel Komisyon Başkanları Toplantısı ve Öğrenci 
Sempozyumu, 14-16 Ekim 2022 tarihlerinde Ankara’da yapıldı.

Sahibi TDB Merkez Yönetim 
Kurulu adına 
Ahmet Tarık İşmen
Sorumlu Yazı İşleri Müdürü 
Emel Eroğlu
Yayın türü Yaygın süreli yayın
Yayın aralığı Aylık 
Dili Türkçe 
Editör Hakan Sürmen
Görsel yönetmen 
Şeref Kartal

Yayın Kurulu 
Özlem Kekeç Bülbül
H. Emre Harbalıoğlu
Hasan Orakçı
Özgür Başar Varoğlu
İnci Yağdıran
Esra Yamak
Özlem Yaşar
Fotoğraf Oğuz Dönmez
Reklam için başvuru
Tel: 0.212.327 84 41 (pbx)

Yayım tarihi  Kasım 2022 
Editoryal üretim ve yapım 
Nisan İletişim 
Basın Yayın Ltd. Şti. 
Tel: 0.212.327 84 41
nisaniletisim@gmail.com 
Cihannüma Mah. Salih Efendi 
Sok. Mistaş İşhanı 2/9 
Beşiktaş İSTANBUL 

Yönetim yeri ve yazışma 
adresi 
Kızılırmak Mah. 1446. Cad. 
Alternatif İş Merkezi 
No: 12/38 Çukurambar 
Çankaya - ANKARA 
Tel: 0.312.435 93 94
Fax: 0.312.430 29 59   
www.tdb.org.tr  
e-mail: tdb@tdb.org.tr
ISSN: 2791-8416
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18 40. DİŞHEKİMLERİ ODAMIZ ADIYAMAN
 Malatya Dişhekimleri Odası’na bağlı Adıyaman ilinde Dişhekimleri 
 Odası kuruldu ve genel kurul çalışmalarına başladı.

20 MADENDE ÖLÜM KADER Mİ?
 Amasra’da 42 madencinin hayatını kaybettiği facianın ardından 
 hükümet temsilcileri yine ‘kadere’ vurgu yaptılar.

21 MHRS’DE NE YAPILMAK İSTENİYOR? 
 Sağlık Bakanlığı’nın ek randevu adı altında yeni MHRS randevuları 
 açması uygulamasıyla ilgili olarak TDB bir açıklama yaptı.

24 ADANA’DA DENTAL SAĞLIK TURİZMİ ÇALIŞTAYI
 Adana Dişhekimleri Odası 15 Ekim’de ‘Dental Sağlık Turizmi 
 Çalıştayı’ düzenledi. Çalıştaya Antalya Dişhekimleri Odası 
 yöneticileri de katıldı.

26 MEME KANSERİ FARKINDALIK ÇAĞRISI
 Çanakkale Dişhekimleri Odası Kadın Dişhekimleri Komisyonu, 19 
 Ekim’de “Pembe Kürsü: Hatırla, Hatırlat” etkinliği düzenledi. 

41 SÜREKLİ DİŞHEKİMLİĞİ EĞİTİMİ
 KREDİLENDİRİLMİŞ SORULAR

32 CUMHURIYET’İN İKİNCI YÜZYILINA DAHA GÜÇLÜ 
 GİRİYORUZ 
 TDB 19. Olağan Genel Kurulu 28-30 Ekim 2022 tarihlerinde 
 Ankara’da yapıldı. Genel Kurul’da iki yıl boyunca Türk Dişhekimleri 
 Birliği’ni yönetecek isimler de belirlendi. 

42 TDB ORGANLARI BELİRLENDİ 
 19. dönem TDB Merkez Yönetim, Yüksek Disiplin ve Merkez 
 Denetleme kurullarına seçilen meslektaşlarımızı tanıtıyoruz.

48 ÇUDİG’DEN ‘DENTAL MİLENYUM’A MERSİN
 Mersin Dişhekimleri Odası 3224 sayılı yasanın kabul edilmesinin 
 ardından ilk kurulan Dişhekimleri odalarından biri ve üye sayısı 
 itibariyle de Türkiye’nin 9. büyük dişhekimleri odası. 

52 ‘HOCANIN OLMADIĞI YERDE ÖĞRENCİ NASIL 
 YETİŞECEK?’
 Bilimsel dişhekimliğinin 114. yılını kutlarken mesleğimizin 
 duayenlerinden Prof.Dr. Gündüz Bayırlı’yla sohbet ettik.

56 ‘DİŞHEKİMLERİ DOKTOR TİTRİYLE MEZUN 
 OLMALI’
 Prof.Dr. Özen Tuncer, dişhekimliğinde uzmanlık/doktora 
 karmaşasına çözüm olarak bu öneriyi getiriyor.
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erhaba,

Geçtiğimiz 28-30 Ekim 2022 tarihlerinde 
yapılan TDB 19. Olağan Genel Kurulu’nda 
önümüzdeki iki yıla ilişkin TDB politikaları 
yeniden şekillenirken delegelerimizin 

iradesiyle TDB organları da belirlendi. Odalarımı-
zın genel kurullarına katılarak iradesini yansıtan 
meslektaşlarımıza ve onların seçtiği delegelerimize 
demokratik sürece katılımlarından dolayı teşek-
kür ediyoruz. Geçtiğimiz dönemde Odalarımızda 
ve Türk Dişhekimleri Birliği’nde görev alan ve bu 
dönemde görevlerini devreden meslektaşlarımıza 
da emeklerinden dolayı teşekkür ediyoruz.

İki yıl için görevlendirildik. Önümüzde birçoğunu 
meslektaşlarımızın çok iyi bildiği sorunlar var. En 
önemli sorunlarımızdan biri kontrolsüzce çoğa-
lan dişhekimliği fakülteleri ve buna bağlı olarak 
dişhekimi sayısındaki ani artış. İnsan gücü planla-
ması yapılmamasından ya da daha doğru ifadeyle 
devletin kendi birimlerinin yaptığı projeksiyonları 
göz ardı etmesinden kaynaklanan bu soruna ilişkin 
kısa, orta ve uzun vadede yapılması gereken mü-
dahaleleri ilgili kurumlarla paylaşıyoruz. 

Öncelikle insani bir krize dönüşen sorunun daha 
da derinleşmemesi için henüz öğrenci almamış 
fakültelerin öğrenci almasına izin verilmemesi, 
eğitime başlamış olanlarda da kontenjanların ka-
demeli olarak düşürülmesini istiyoruz. Dişhekimliği 
fakültelerine giriş için şu anda 80 bin olan başarı 
sıralaması barajının da 50 bine çekilmesini acil 
önlemlerden biri olarak talep ediyoruz. 

İnsan gücü planlamasının da yeni demografik 
veriler ve ağız diş sağlığı hizmetlerine başvuru 
sayıları dikkate alınarak yapılmasını ve Sağlık 
Bakanlığı’nın bu konudaki tespitlerinin de dikkate 
alınmasını bekliyoruz.  

Sorunun çok önemli bir boyutu da eğitimin 
kalitesi meselesidir. Ülkemizde 114. yılını doldur-
duğumuz bilimsel dişhekimliği eğitimi bu birikimin 
sonucu olarak dünya çapında saygın bir konuma 
ulaşmıştır. Ancak, kongrelerimiz vesilesiyle Türki-

ye’ye gelen bilim insanlarının fakülte sayılarımızı ve 
akreditasyon konusunda hiçbir kriter olmamasını 
öğrendiklerinde yaşadıkları şaşkınlık bu saygınlığı 
da kısa sürede eritecektir diye düşünüyoruz. Ağız 
diş sağlığı hizmetlerinin kalitesinin korunması 
açısından da yetersiz fakültelerin kapatılması ya 
da birleştirilmesi doğrultusunda ısrarımızı sürdü-
receğiz. Bu arada meslektaşlarımızın eksiklerini 
giderme yönünde Sürekli Dişhekimliği Eğitimi 
etkinliklerimizi de çeşitlendireceğiz. Geçtiğimiz 
aylarda hayata geçirdiğimiz ve meslektaşlarımızın 
büyük ilgi gösterdiği Yapılandırılmış Sürekli Eğitim 
projesi de bunlardan biri.

Geçtiğimiz ay yayımlanan Yönetmelik’te itiraz 
ettiğimiz noktalardan bazılarında düzeltmeler 
yapıldı. Haber sayfalarından takip edebileceğiniz 
bu revizyonları olumlu bulmakla birlikte bazı itiraz 
noktalarımızın değişmediğini görüyoruz. Bunlarla 
ilgili hukuki değerlendirmemiz de sürüyor. 

Dünya Dişhekimleri Birliği FDI’ın 2013 yılı 
Kongresi’ni İstanbul’da organize etmiş ve büyük bir 
başarıyla tamamlamıştık. 2025 yılı için de bir süre 
önce başvuru yaptık; FDI yetkilileri geçtiğimiz yıl 
içinde İstanbul’a gelip incelemelerde bulundular, 
Eylül ayındaki Kongremizde de organizasyon yete-
neğimizi yerinde görmüş oldular. FDI kongresiyle 
ilgili olumlu gelişmeler var; sanırım önümüzdeki 
günlerde bu konuyla ilgili güzel bir haber verebi-
leceğiz.

19. Olağan Genel Kurulumuz Cumhuriyetimizin 
100. yılına girerken yapıldı. TDB olarak 100. yıl 
boyunca özellikle Cumhuriyete giden köşe taşlarını 
oluşturan şehirlerde bir dizi bilimsel ve sosyal 
etkinlik planladık. 100. yıla yakışır bir program 
hayata geçirmeye çalışacağız; meslektaşlarımızın 
da bu programa hak ettiği ilgiyi göstereceğine 
inanıyorum.

Cumhuriyeti demokrasiyle güçlendireceğimiz 
günlerde buluşmak üzere...

114 yılın emeği 
silinmesin

A. Tarık İşmen TDB Genel Başkanı

Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi 11
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Yönetmelik’te düzelen ve düzelmeyenler
Geçtiğimiz 6 Ekim’de uzun zamandır beklenen 
Ağız ve Diş Sağlığı Hizmeti Sunulan Özel Sağ-
lık Kuruluşları Hakkında Yönetmelik yayım-
lanmıştı. Eski Yönetmeliğe göre daha sade ve 
daha az sorun yaratacak hükümler içermesine 
rağmen kabul edemeyeceğimiz, dişhekimleri 
dışında kişilerin sağlık kuruluşu ortağı olabil-
mesi, hasta verilerinin izinsiz paylaşımı isteği 
gibi sağlık hizmet sunum ortamını tahrip ede-
cek birçok düzenleme ne yazık ki yeni Yönet-
melikte de yer alıyor. Bu düzenlemelere ilişkin 
değerlendirmemiz Sağlık Bakanlığı’na iletil-
mişti. 

Bakanlık tarafından 3 Kasım 2022 tarihinde 
sağlık müdürlüklerine gönderilen bir yazıyla 
mimari proje, deprem ve yangın güvenlik rapo-
ru alınmasıyla ilgili şartlar daha esnek yorum-
lanmış, Yönetmeliğin yayın tarihinden önce 
sağlık kuruluşu açmak için işlemlere başlamış 
olanların da geçici maddeden yararlanarak ön-
ceki Yönetmeliğin bazı şartlarına tabi olabile-
cekleri belirtilmiştir.  Yönetmeliğin mesleğimiz 
açısından olumsuz maddelerine ilişkin hukuki 
girişimlerimiz de devam etmektedir.

İşçi Sağlığı ve İş Güvenliği 
Sempozyumu 
Düzenleme komitesinde yer aldığımız 6331 
Sayılı Yasanın 10. Yılında Türkiye’de İşçi Sağ-
lığı ve İş Güvenliği Sempozyumu 11-12 Kasım 
2022 tarihlerinde yapıldı. Birliğimiz adına Ge-
nel Başkan Vekili Burak Saran katıldı. 

Ülkemiz ne yazık ki iş kazalarında en fazla in-
sanın yaşamını yitirdiği ülkeler arasında Avru-
pa’da ilk sırada. Henüz bir ay önce Amasra’da 
yaşanan maden faciasında 42 madenci haya-
tını kaybetti. Yeterli önlemler alınmadığı için 
kazalar ve ölümler her yıl artıyor. Ağır çalışma 
koşulları, kayıt dışı istihdam, taşeronlaştırma, 
özelleştirme, sendikasızlaştırma, denetimsizlik 

ve esnek istihdam politikaları iş kazaları ve 
meslek hastalıklarının sayısının artmasının 
gerçek nedenleridir.

İntörn doktor ve dişhekimlerine 
asgari ücret
Gelir Vergisi Kanunu ile Bazı Kanun 
ve Kanun Hükmünde Kararname-
lerde Değişiklik Yapılmasına Dair 
Kanun, 9 Kasım 2022 tarihli Resmi 
Gazete’de yayımlanarak yürürlüğe girdi. Ka-
nun kapsamında 2547 sayılı Yükseköğretim 
Kanununun ek 29. maddesinde yapılan de-
ğişiklikle, intörn doktor ve dişhekimlerine 
asgari ücret verilecek. 

Bu gelişmeyle birlikte 2012 yılından 
itibaren Birliğimiz tarafından günde-
me getirilen bu konuda hazırlanmış 
kanun teklifi değişiklikleri, yetkili 
makamlarla paylaşılan taleplerimiz 
karşılık bulmuş oldu.

Genel Kurulun ardından
TDB’nin 19. Olağan Genel Kurulu 28-30 
Ekim 2022 tarihlerinde yapıldı. Yeni seçilen 
Merkez Yönetim Kurulu olarak 10-11 Kasım 
tarihlerindeki ilk toplantımızda görev dağılı-
mını yaptık ve bizi bekleyen yoğun gündeme 
ilişkin çalışmalarımıza başladık. Bu 
çalışma döneminde mesleğimiz, mes-
lektaşlarımız ve toplum sağlığı ile de-
mokratik, laik, eşitlik ve özgürlükler-
den yana bir ülke için, odalarımızla, 
meslektaşlarımızla dayanışma içinde 
tüm gücümüzle çalışacağımızı belirt-
mek isterim. 

Sağlıklı bir yaşamın, sağlıklı bir çevre ve 
sağlıklı toplumsal yaşamdan, eşitlikten, de-
mokrasiden, özgürlüklerden ayrı düşünüle-
meyeceğinin bilinci ve iradenin iyimserliğiy-
le, kaldığımız yerden “mücadeleye devam”.

Yükseköğretim Kanununda  
yapılan değişiklikle, 

intörn doktor ve dişhekimlerine 
asgari ücret verilecek. 

İşçi Sağlığı ve İş Güvenliği 
Sempozyumu DİSK, KESK, 

TMMOB, TTB ve TDB 
tarafından düzenlendi.

TDB 19. Olağan Genel Kurulu 
28-30 Kasım 2022 tarihlerinde 

Ankara’da toplandı.

Emel Eroğlu / TDB Genel Sekreteri

Taze bir solukla, 
yine omuz omuza...

TDB Gündeminden
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Sağlık Bakanlığı, Ağız ve Diş 
Sağlığı Hizmeti Sunulan Özel 
Sağlık Kuruluşları Hakkında 

Yönetmelik’te sağlık kuruluşu açı-
lırken sorun oluşturan bazı şartları 
yeniden yorumladı.

Yönetmeliğin yayınlanmasın-
dan hemen sonra TDB tarafından 
Bakanlığa bir yazı gönderilerek 
Yönetmelikte dikkati çeken hukuka 
aykırılıklar ve yeniden düzenlenme-
si gereken hususlar vurgulanarak 
gerekli düzeltmenin yapılması talep 
edilmişti.

Bakanlık tarafından 3 Kasım 2022 
tarihinde Sağlık Müdürlüklerine 
gönderilen bir yazıyla mimari proje, 
deprem ve yangın güvenlik raporu 
alınmasıyla ilgili şartlar daha esnek 

biçimde açıklandı ve Yönetmeliğin 
yayın tarihinden önce sağlık ku-
ruluşu açmak için işlemlere başla-
mış olanların da geçici maddeden 
yararlanarak önceki Yönetmeliğin 
bazı şartlarına tabi olabilecekleri 
belirtildi.

TDB tarafından konuyla ilgili 
olarak “Bakanlık tarafından, sağlık 
kuruluşlarının açılmasında aranan 
şartların sağlık hizmetlerinin geliş-
tirilmesi hedefiyle değerlendirilmesi, 
bu amaçla bağlantısı olmayan şart-
ların getirilmemesi gereklidir. Bu 
bağlamda, Bakanlık yazısı olumlu 
bir adım olarak değerlendirilmekte-
dir. Ancak Yönetmeliğin dişhekim-
lerinin başkasının sağlık kuruluşu 
ortağı olabilmesi, hasta verilerinin 
izinsiz paylaşımı isteği gibi sağlık 
hizmet sunum ortamını tahrip eden 
pek çok kuralı ne yazık ki varlığını 
korumaktadır. Bunların da ortan 
kaldırılması için girişimlerimizi sür-
dürmekteyiz” açıklaması yapıldı.

Ekonomiye ilişkin düzenlemeler içeren Gelir Vergisi 
Kanunu ile Bazı Kanun ve Kanun Hükmünde Ka-
rarnamelerde Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun 

9 Kasım 2022 tarihli Resmi Gazete’de yayımlanarak 
yürürlüğe girdi.

Kanun kapsamında 2547 sayılı Yükseköğretim Kanunu-
nun ek 29. maddesinde yapılan değişiklikle, intörn doktor 
ve dişhekimlerine asgari ücret verilecek.

Bu gelişmeyle birlikte TDB’nin 2012 yılından itibaren 
gündeme getirdiği ve hazırlanmış kanun teklifi değişik-
liklerini yetkili makamlarla paylaştığı talepler karşılık 
bulmuş oldu.

Kanunun 9. maddesinde yer alan şekliyle tıp fakültele-
rinin 6. yılına geçen öğrencileri ve dişhekimliği fakültele-
rinin 5. yılına geçen öğrencilerine intörn eğitimi döne-
minde öğretim üyesi rehberliğinde yaptıkları uygulama 
çalışmaları karşılığında ilgili kurumların bütçesinden 12 
ayı geçmemek üzere; devlet üniversitelerinde ödemenin 
yapıldığı tarihteki net asgari ücret tutarında, vakıf üni-
versitelerinde ise 4 bin 702 gösterge rakamının memur 
aylık katsayısı ile çarpımı sonucu bulunacak tutarda aylık 

ücret ödenecek. Bu ödemeden herhangi bir vergi kesilme-
yecek. Vakıf üniversitelerinde bu tutarın üzerinde ödeme 
yapmaya ve yapılacak ödemenin tutarını belirlemeye 
mütevelli heyeti yetkili olacak.

Sağlık Bakanlığı Yönetmelikte 
bazı şartları yeniden yorumladı

İntörn doktor ve dişhekimlerine 
asgari ücret

Dişhekimi muayenehanelerinin yoğun olarak 
bulunduğu merkezi semtlerdeki bina stoğunun 
yeni Yönetmelikteki şartları sağlaması oldukça 
zor.

Emekleriyle Fakültelerin döner sermayelerine önemli bir katkıda bulunan 
intörn dişhekimlerine ödeme yapılması talebi uzun süredir dile getirili-
yordu.
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130’dan fazla ülkeden 200’e yakın 
ulusal dişhekimleri birliği ve 
meslek kuruluşundan oluşan, bir 

milyondan fazla dişhekimini temsil 
eden Dünya Dişhekimleri Birliği 
(FDI) Genel Kurulu 19-24 Eylül 2022 
tarihlerinde İsviçre’nin Cenevre şeh-
rinde gerçekleşti.

Bu yıl Hindistan’da yapılması 
planlanan FDI Bilimsel Kongresinin 
pandemi nedeniyle iptal olmasından 
dolayı Cenevre’de gerçekleştirilen 
Genel Kurul parlamento toplantıla-
rında Türk Dişhekimleri Birliği’ni Dış 
İlişkiler Komisyonu Başkanı ve FDI 
Avrupa Bölge Örgütü (ERO) Genel 
Sekreteri Prof.Dr. Taner Yücel, 
FDI Konseyi eski üyesi Prof.Dr. 
Nermin Tarhan, FDI Konseyi üye-
si Dr. Duygu İlhan, FDI Avrupa 
Sürekli Eğitim Direktörü Prof.Dr. 
Hande Şar Sancaklı ve TDB Dış 
İlişkiler Komisyonu üyesi Dr. Uğur 
Ergin temsil etti. 

Güncel dişhekimliği meslek politi-
kalarının tartışıldığı, politik bildir-
gelerin düzenlendiği ve onaylandığı 
toplantılarda Türkiye delegasyonu 
aktif katılım sağlayarak ülkemiz 
dişhekimliğinin uluslarası alandaki 
etkinlikleri hakkında bilgi verdi.

Ağız diş sağlığının yeni tanımı da 
ele alındı
74 ülkeden 400’ün üzerinde delege-
nin katıldığı Genel Kurulda FDI Baş-
kanı Prof.Dr. İhsane Bin Yahya 
ve FDI İdari Müdürü Enzo Bodo-
ni’nin açılış konuşmalarını takiben 
strateji ve yürütme planlarına ilişkin 
raporlar sunuldu. Genel Kurulda FDI 
tüzüğünde yapılması önerilen deği-
şiklikler tartışılırken, ağız diş sağlığı-
nın yeni tanımı, yaşlılık dişhekimliği, 
civa kullanımının sınırlandırılmasına 
ilişkin Minamata Sözleşmesi çerçe-
vesinde ülkelerin gerçekleştirdikleri 
ağız-diş sağlığı politikaları, değişen 
dişhekimliği çalışma modelleri ve 
bireysel çalışan dişhekimlerinin 
haklarının korunması, dişhekimliği 

yardımcı personellerinin ve diğer 
mesleki paydaşların çalışma koşulları 
da ele alındı.

FDI Genel Kurulunda ayrıca yaşlı 
nüfus için ağız-diş sağlığı forumu, 
FDI Konseyi üyesi TDB delegesi 
Dr.Duygu İlhan’ın sorumluluğunda 
gerçekleştirilen ve dişhekimliğinde 
sürdürebilirlik konularına odaklanıl-
dığı dünya ağız diş sağlığı forumu ve 
Dünya Ağız Sağlığı Günü forumu bu 
konuda uluslararası arenada önde 
gelen akademisyenler ve FDI komite 
ve çalışma gruplarında yer alan dele-
geler tarafından gerçekleştirildi. 

Bu yıl Genel Kurul kapsamında yer 
alan diğer önemli gündem konuları 
ise bioaktif restoratif materyaller, 
ağız hastalıklarının engellenmesiyle 
yaşamların kurtulması, koruyucu 
spor dişhekimliği, dişhekimleri ve 
çalışanlarının korunması açısından 
aşılanmanın önemi başlıklı politik 
bildirgelerin onaylanması oldu. Bu 
başlıklarda yer alan ve dişhekimliği 
mesleğinin gerek meslek hakları ge-
rekse klinik uygulamalar alanlarında 
referans oluşturan tüm FDI politik 
bildirgelerine https://www.fdiwor-
lddental.org/policy-statements 
adresinden ulaşabilirsiniz.

2023 ERO Genel Kurulu İstanbul’da 
yapılacak
FDI Genel Kurulu sırasında Avrupa 
Bölge Örgütü ERO’nun Genel kurulu 
da 23 Eylül 2022 günü toplandı. 
ERO Genel Kurulunda özellikle 
Avrupa dişhekimliği meslek sorunla-
rına ilişkin yardımcı personel hak ve 
çalışma koşullarına özgü sorunlar ele 
alınarak çalışma gruplarının raporla-
rı sunuldu. 

Önümüzdeki Nisan ayında İstan-
bul’da yapılacak 2023 yılı ERO Genel 
Kuruluyla ilgili olarak Dr. Uğur Ergin 
bir tanıtım sunumu yaptı. Dişhekim-
liğinde Medikal Sürekli Eğitim Çalış-
ma Grubu Başkanı Prof.Dr. Hande 
Şar Sancaklı da mezun olacak dişhe-
kimliği öğrencilerinin sürekli eğitim 
kapsamındaki ihtiyaçlarına yönelik 
projeyle ilgili sunumunu yaptı. 

FDI Genel Kurulunda ayrıca Prof.
Dr. Hande Şar Sancaklı FDI bünye-
sinde yer alan ‘Dünya Kadın Diş-
hekimleri’ platformunun yönetim 
kuruluna seçildi.

Genel Kurul sonunda 2023 yılı FDI 
Dünya Dişhekimliği Kongresi’nin 
Sidney’de yapılacak olmasından 
dolayı Avustralya Dişhekimleri Birli-
ği’ne bayrak devir teslimi gerçekleş-
tirildi.

FDI Genel Kurulu 
Cenevre’de toplandı

Genel Kurul parlamento toplantılarında TDB’yi Prof.Dr. Taner Yücel, Dr. Duygu İlhan, Dr. Uğur 
Ergin, Prof.Dr. Nermin Tarhan ve Prof.Dr. Hande Şar Sancaklı temsil etti. 

https://www.fdiworlddental.org/policy-statements
https://www.fdiworlddental.org/policy-statements
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TDB Öğrenci Kolu 2022 yılı Yerel Komisyon Başkanları Toplantısı ve Öğrenci Sempozyumu, 14-16 Ekim 2022 tarih-
lerinde Ankara’da yapıldı. Toplantının gündeminde dişhekimliği öğrencilerinin malzeme sıkıntısına çözüm bulabil-
mek için ikinci elden oluşan bir malzeme havuzu projesi de vardı.

TDB Öğrenci Kolu Sempozyumu

YEREL KOMİSYON BAŞKANLARI 
TOPLANTISI 
Adana, Ankara, Antalya, Aydın, 
Bursa, Çanakkale, Denizli, Eski-
şehir, Gaziantep, Hatay, Isparta, 
İstanbul, İzmir, Kahramanmaraş, 
Kayseri, Kocaeli, Konya, Malatya, 
Mersin, Muğla, Sakarya, Samsun, 
Sivas, Şanlıurfa ve Uşak dişhekimleri 
odalarının yerel komisyon başkan ve 
genel sekreterlerinin katıldığı TDB 
Öğrenci Kolu 2022 yılı yerel komis-
yon başkanları toplantısı 15 Ekim 
2022 günü yapıldı.

Topantının bir gün öncesinde TDB 
Öğrenci Kolu Merkezi Komisyonu 
üyeleri, yerel komisyon temsilcileri 
ve dişhekimliği fakültesi öğrencileri 
Anıtkabir’i ziyaret ederek 
saygı duruşunda bulundu.

15 Ekim’deki toplantı-
nın gündeminde dişhe-
kimliği öğrencilerinin 
malzeme sıkıntısına 
çözüm bulabilmek için 
ikinci elden oluşan bir 
malzeme havuzu projesi, 
TDB Öğrenci Kolu 13. 
Kongresine ev sahipliği 
yapacak yerel komis-
yonların görüşülmesi, 
yerel komisyon genel 
sekreterlerinin faali-
yet raporları ve gelecek 

dönem planlamalarının sunumu, 
yerel komisyonların Yerel Değişim 
Görevlisi (LEO) ve Yerel Bilimsel 
Görevli (LSO) seçimlerinin nasıl ve 
ne şekilde yapılacağı, kış sezonunda 
gerçekleştirilmesi planlanan kayak 
kampına ev sahipliği yapacak yerel 
komisyonların başvuruların değer-
lendirilmesi ve 20 Mart Oral Sağlık 
Günü başlıkları vardı.

ÖĞRENCİ KOLU SEMPOZYUMU
Aynı gün öğleden sonra Öğrenci 
Sempozyumu başladı. Sempozyum 
açılışına TDB Öğrenci Kolu’ndan 
sorumlu Merkez Yönetim Kurulu 
üyesi Güler Gültekin ve Ankara 
Dişhekimleri Odası Yönetim Kurulu 

üyesi Ercan Süküt da katıldı.
Sempozyumun ilk günü Prof.

Dr. Resmiye Ebru Tirali ‘Özel 
Gereksinimi Olan Bireylerde Den-
tal Uygulamalarda Dikkat Edilecek 
Hususlar’, Prof.Dr. Kaan Orhan 
“Dişhekimliği ve Eğitiminde Yenilik-
ler: Gelecekte Bizi Ne Bekliyor?” ve 
Dr. Bora Akat “ Sorumluluk Alan 
Öğrenciler ve Mezuniyet Sonrası 
Doğru Tercih” başlıklı sunumlarını 
yaptılar. 

16 Ekim günü de program Mel-
tem Farah Konyalı’nın sosyal 
konuşmasıyla başladı. Prof.Dr. 
Cansu Alpaslan da “Diş Kaynak-
lı Olmayan Diş Ağrısı” başlıklı bir 
konuşma yaptı.

Sempozyumdan önce yapılan TDB Öğrenci Kolu 2022 yılı yerel komisyon başkanları toplantısına 25 Odanın yerel 
komisyon temsilcisi katıldı. TDB Öğrenci Kolu Başkanı Muammer Alhan Babat da açılışta bir konuşma yaptı.
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Türk Tabipleri Birliği Genel Başkanı Prof.Dr. Şebnem Korur Fincancı bir medya kuruluşuna yaptığı değerlendirme 
nedeniyle gözaltına alındı. Adli tıp uzmanı olarak mesleki bir değerlendirmede bulunduğunu belirten Fincancı 27 
Ekim’de tutuklandı. Türk Dişhekimleri Birliği, Prof.Dr. Fincancı’nın ifade özgürlüğü kapsamındaki sözleri nedeniyle 
gözaltına alınması ve bu vesileyle meslek örgütlerinin hedefe konulmasına karşı bir açıklama yaptı.

Kahramanmaraş Dişhekimleri Odası ilk Başkanı 
Aleaddin Mahir Şişman 28 Ekim akşamı geçirdi-

ği kalp krizi sonucu yaşamını yitirdi.
24 Mart 1966’da Kahramanmaraş’ta doğan Şişman, 

1990’da Dicle Üniversitesi Dişhekimliği Fakülte-
si’nden mezun oldu. Mesleğini Kahramanmaraş’ta 
sürdüren Mahir Şişman Kahramanmaraş Dişhekim-
leri Odası’nın kurulmasının kararlaştırılması üzerine 
1 Aralık 2004 tarihinde TDB tarafından kuruluş 
çalışmalarını yürütmek üzere görevlendirildi.

Kahramanmaraş Dişhekimleri Odası’nın 27 Şubat 
2005’te yapılan 1. Olağan Genel Kurulu’nda Başkan-
lığa seçildi. İlk dört dönem boyunca Oda Başkanlığını 
yürüten Şişman sonraki dört dönemde de Yönetim 
Kurulu üyesi olarak görev yaptı.

Meslek örgütümüze önemli katkılarda bulunan 
meslektaşımızı saygıyla anıyor, yakınlarına ve camia-
mıza baş sağlığı diliyoruz.

TDB Merkez Yönetim Kurulu’nun 26 Ekim 2022 
tarihli toplantısında Malatya Dişhekimleri Odası’na 

bağlı Adıyaman ilinde Dişhekimleri Odası kurulmasına 
ilişkin Malatya Dişhekimleri Odası’nın uygun görüşü ve 
Adıyaman’da bulunan dişhekimlerinin talebi görüşüldü. 

3224 sayılı yasanın 4. maddesine göre sınırları içinde 
Odalara kayıtlı en az 100 dişhekimi bulunan her ilde bir 
Oda kurulması, yeni kurulan Odaların en geç üç ay içe-
risinde organlarının seçimini yapmaları hükme bağlan-
mış durumda. Oda, kuruluşu 26 Ekim 2022 tarihinde 
Sağlık Bakanlığı’na bildirilerek tüzel kişilik kazandı ve 
TDB Merkez Yönetim Kurulu tarafından atanan kurucu 
üyeler genel kurul hazırlıklarına başladı.

Adıyaman Dişhekimleri Odası’nın kurulmasıyla Tür-
kiye’deki dişhekimleri odası sayısı 40’a ulaştı.

Kahramanmaraş 
Dişhekimleri 
Odası 
ilk Başkanı

Mahir 
Şişman’ı 
kaybettik

40. dişhekimleri odamız
Adıyaman

Adli Tıp Uzmanı Prof.Dr. Şebnem 
Korur Fincancı’nın gözaltına 

alındığı öğrenilmiştir.
Dr. Fincancı, mesleki bir değerlen-

dirmede bulunduğunu belirtmekte-
dir. Bu açıklamanın yapıldığı medya 
kuruluşunun bunu çarpıtması ve bir 
tespit gibi sunması sorumsuzluktur.

İktidar sözcülerinin büyüttük-
leri tepkiler üzerine Dr. Fincancı 
soruşturmaya tabi tutularak gözal-
tına alınmıştır. Dahası, ev araması 
görüntüleri medyaya servis edilerek 
mahremiyeti ihlal edilmiş, masumi-
yet ilkesi zedelenmiştir.

Yargısal süreçler kendi kural-
ları içerisinde yürütülmelidir. Bu 

zorunluluk Anayasa’nın tartışmasız 
gereğidir. Yargı organlarının iktidar 

odaklarından bağımsız olmasını 
istiyor ve bekliyoruz.

Diğer yandan, hemen her olay 
bahane edilerek meslek örgütlerinin 
yeniden şekillendirilmesi çabası-
nı da haksız buluyoruz. Bugüne 
kadar, iktidarın koşulsuz olarak 
kendi yanında görmediği meslek 
örgütlerini zayıflatmak için pek çok 
yetki kısıtlamasına gittiğini üzülerek 
gördük. Şimdi de, meslek örgütüyle 
ilgisiz bir açıklama bambaşka bir 
bağlama oturtularak, başta Türk 
Tabipleri Birliği olmak üzere, meslek 
örgütlerini ortadan kaldırma isteğini 
demokratik hukuk devleti anlayışı ile 
bağdaştıramıyoruz.

Prof.Dr. Fincancı tutuklandı
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Türkiye Taşkömürü Kurumu Amasra Müessese Müdürlüğü’ne ait maden ocağında 14 Ekim’de meydana gelen grizu 
patlamasında 42 madenci hayatını kaybetti, 11 madenci de yaralandı. Facianın ardından hükümet temsilcileri 
yine ‘kadere’ vurgu yaptılar.

Türkiye Taşkömürü Kurumu 
(TTK) Amasra Müessesesi’ne 
ait maden ocağında 14 Ekim 

akşamı meydana gelen patlamada 
42 madenci ölürken 11 madenci de 
yaralandı. 

2019 yılında Sayıştay raporları 
TTK’nın Amasra İşletmesi için üre-
tim derinliğine bağlı olarak metan 
oranının artabileceğini belirterek 
tehlikelere, risklere işaret etmiş ve 
gerekli önlemlerin alınmasının kaza 
potansiyelini düşürmek için elzem 
olduğu uyarısını yapmıştı.

Sayıştay ayrıca üretim miktarı göz 
önüne alındığında çalışan işçi sayısı-
nın yetersiz olduğuna dikkat çekmiş, 
özellikle de elektrikçi eksikliğinin 
giderilmesi gerektiğini vurgulamıştı. 

Yani madende olası metan biriki-
mini ölçen, uyaran cihazların ve 
alev sızdırmaz özelliklerin bakım 
ve onarım takibinin esnetilemez 
şartlar olduğunu belirtmişti. TTK 
bu uyarıları dikkate almadı.

‘Kader’ neden bizde daha çok can 
alıyor?
TMMOB Maden Mühendisleri Odası 
(MMO), 2021 yılının Mart ayında 
“Madencilikte Yaşanan İş Kazaları 
Raporu” başlığıyla 2010 ve 2020 yıl-
ları arasında yaşanan önemli olayları 
derlediği bir rapor yayımladı. MMO 
raporunda dikkat çeken noktalardan 
birisi Türkiye ile ABD arasında 2019 
yılı karşılaştırılması. 

Rapora göre, 2019 yılında kö-
mür üretimi Türkiye’de 90 milyon 
ton olarak gerçekleşirken ABD’de 
640 milyon ton olarak gerçekleşti. 
ABD’de 1100 işyeri bulunuyorken 
Türkiye’de 443 işyeri bulunuyordu. 
Kömür madenciliğinde çalışan sa-
yılarına bakıldığında da ABD’de 1,5 
kat fazla olduğu görülüyor. Fakat iki 
ülke arasında üretim ve istihdamda-

ki farka rağmen 2019’da Türkiye’de 
maden kazasında hayatını kaybeden 
işçi sayısı ABD’den daha fazla.

Diğer iş cinayetleri gibi madenler-
deki ölümler de gereken önlemler 
alındığında büyük oranda önlene-
bilir. Amasra maden ocağındaki 
kazaya ilişkin soruşturma ciddiyetle 
yürütülmeli ve sorumlular cezalandı-
rılmalıdır.

Madende ölüm kader mi?

Türkiye madenlerinde Soma, Amasra gibi 
kitlesel ölümlerin yaşanmadığı 2019 yılına 
ait Türkiye ve ABD’deki maden kazalarının 
kıyaslandığı grafik çok şey anlatıyor (Kaynak: 
TMMOB Maden Mühendisleri Odası, 
Madencilikte Yaşanan İş Kazaları Raporu, Mart 
2021).
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Sağlık Bakanlığı’nın gelmeyen ya
da muayene olmayan hastaların

yerine ek randevu adı altında yeni
MHRS randevuları açması uygula-
masıyla ilgili olarak Türk Dişhekim-
leri Birliği bir açıklama yaptı: 

Kısıtlı zaman aralıklarında hasta 
bakmaya çalışan hekimlere bunun 
üstüne saat başı ek randevu vererek 
sadece ‘sağlıkta şiddetin’ önünü 
açarsınız. Asıl hastaya bakılırken 
dışarda yedek hastanın bekliyor 
olması asıl hastanın sağlıklı bir 
tedavi görmesine engel olacaktır. 
Aslında yedek hasta olmaktan çok 
‘ne olur baksan sanki eline mi 
yapışır’ mantığıyla araya sıkıştırılan 
ilave hastalar olarak görülen bu adım 

hekimle hastayı karşı karşıya 
getirecektir. 

MHRS sisteminin çarpık yapı-
sından kaynaklanan sorunu yine 
sağlık emekçilerine yıkan bir düzen 
oluşturulmaya çalışılıyor ve bu sağlık 
emekçilerini günah keçisi yapmaya 
sebep olmaktan başka bir işe yara-
mayacaktır. 

Dişhekimliği gibi girişimsel işlem-
lerin yoğun olduğu birimlerde MHRS 
sayısının düşürülmesini beklerken 
Bakanlık tarafından uygulamaya 
koyulan ek randevu sistemini 
doğru bulmuyor ve bir an önce 
günlük randevu sayılarının halk 
sağlığını önceleyen sayılara ge-
tirilmesini talep ediyoruz.

MHRS’de ne yapılmak isteniyor?

S ağlık Bakanlığı tarafından yayım-
lanan 2022 yılı 4. dönem ilk defa 

ve yeniden atama kurası ilanına göre 
Sağlık Bakanlığı ve diğer kamu kurum 
ve kuruluşlarının ihtiyaçları için 272 uz-
man dişhekimi ve 118 dişhekimi olmak 
üzere toplam 390 dişhekimi alınacak.

23 Kasım’a kadar Personel Bilgi 
Sistemi (PBS) üzerinden yapılacak 
başvurulardan 15 Aralık’ta çekilecek 
kurayla belirlenen isimler Bakanlığın 
web sitesinde yayımlanacak.

TDB 19. Olağan Genel Kurul kararla-
rından 10. maddeye istinaden hukuk 

müşavirliğince hazırlanan Yönerge 
taslağı Merkez Yönetim Kurulu’nun  
ilk toplantısında değerlendirildi. TDB 
ve dişhekimleri odaları tarafından 
dişhekimliği fakülteleri öğrencilerine 
verilecek bursların geri ödemeli ve geri 
ödemesiz olmak üzere düzenlendiği 
Yönerge yürürlüğe girdi.

Kamuya 
390 dişhekimi daha 
alınacak

TDB Burs Yönergesi 
güncellendi

Reklam nedeniyle 
meslekten men cezaları

Bursa’da ve 
Kocaeli’de 

iki özel sağlık 
kuruluşuna 
reklam nedeniyle 
meslekten men 
cezası verildi. 

Bursa’daki 
kuruluşun sponsorlu 
reklamı nedeniyle mesul müdür 
dişhekimi hakkında önceki 
disiplin cezaları da gözetilerek 
verilen meslekten geçici men 
cezası, Mahkeme tarafından da 
hukuka uygun bulundu.

Ankara 2. İdare Mahkemesi, 
soruşturmaya konu içeriğin 
‘belli bir alanda verilen 
sağlık hizmetinin ticari bir 
niteliğe büründürülerek 
talep oluşturmaya yönelik 
olduğu’ belirlemesiyle, daha 
önce de reklam yasağını ihlal 
eden dişhekimi hakkında bir 
üst ceza olarak meslekten geçici 
men cezası verilmesinin mevzuat 
gereği olduğuna hükmetti.

İstinaf başvurusu reddedildi
Kocaeli’nde de reklam nedeniyle 
mesul müdür dişhekimi 
hakkında önceki disiplin cezaları 
da gözetilerek verilen meslekten 

geçici men cezasının 
iptali istemiyle açılan 
davada, Ankara 16. 
İdare Mahkemesi, “… 
olayların niteliğine 
ve ilgililerin kişisel 

ve mesleki durumuna 
göre” disiplin 

kurullarının bir üst ceza 
vermesini hukuka uygun bularak 
davanın reddine karar verdi.

Ankara Bölge İdare Mahkemesi 
de karara karşı yapılan istinaf 
kanun yolu başvurusunu 
reddederek, Kararın usul ve 
yasaya uygun olduğuna hükmetti.

Türk Dişhekimleri Birliği ve 
Dişhekimleri Odalarının Disiplin 
Yönetmeliğinde tanımlanan 
disiplin suçlarının birden 
fazla kez işlenmesi halinde 
cezalar artırılmaktadır. Reklam 
yapmanın cezası para cezası 
iken, eylemin tekrarlanması 
halinde meslekten geçici 
süreyle alıkonma cezası da 
verilebilmektedir.

Ayrıca, sağlık hizmetlerinde 
yasak olan reklam sebebiyle 
Ticaret Bakanlığı bünyesinde 
faaliyet gösteren Reklam Kurulu 
tarafından da durdurma ve para 
cezası uygulanmaktadır.
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Dental Sağlık Turizmi Çalıştayı
Adana Dişhekimleri Odası 15 
Ekim’de Adana Sheraton Otel’de 
‘Dental Sağlık Turizmi Çalıştayı’ 
düzenledi. Çalıştaya Antalya Dişhe-
kimleri Odası Başkanı Dr. Gassan 
Yücel, Genel Sekreteri Dr. Gökhan 
Yıldırım, Dişhekimi Eşari Öy-
küm Dilek ve danışmanlık firması 
yetkilisi Salih Kutlu panelist olarak 
katıldı.

Adana Dişhekimleri Odası Baş-
kanı Fatih Güler, Çalıştayın açılış 
konuşmasında ‘Sağlık Turizmi 
konusunda Adanamızın da yükselişe 
geçmesi için bu çalıştayı düzenledik. 
Bu konuda fikri bazda Oda olarak 
öncülük yapmak istiyoruz. Bu işe 
gönül verecek özellikle genç meslek-
taşlarımıza bir vizyon bir projeksiyon 
sunmak istiyoruz” dedi.

Antalya Dişhekimleri Odası Genel 
Sekreteri Gökhan Yıldırım’ın dental 
sağlık turizmi mevzuatı hakkında 
bilgi vermesinin ardından 
Antalya Dişhekimleri 
Odası Başkanı Dr. Gassan 
Yücel de sağlık turizmin-
de sahada yaşanan prob-
lemleri ve çözüm önerile-
rini anlattı ve “Türkiye’ye 
yıllardır yabancı ülkeler-
den gelen bir hasta akışı 
var. Sağlık turizminin 
sürdürülebilir, kaliteli ve 
yüksek standartta deva-
mının sağlanabilmesi için 
TDB’nin işin içerisinde 
olması ve Sağlık Bakanlığı 
ile bu işi birlikte yürütme 

çabasındayız. Antalya oda bölgemiz-
de bir çalıştay yaptık. Bu çalıştay-
da edindiğimiz başarıyı Adana’da 
paylaşmaya geldik. Bu işe daha fazla 
nasıl işlevlik kazandırabiliriz ona 
bakacağız” dedi

Bilimsel ve mesleki toplantılar
17 Eylül’de Figen Koçak, Samu-
ray Ülgen ve Emel Kara’nın 
katılımıyla ‘Üniversite, Özel ve 
Kamuda Hekim Olmak’ adlı oturum 
gerçekleşti.

Oda, 1 Ekim’de de Prof.Dr. Ufuk 
Tatlı’nın sunumuyla 1. Temel İmp-
lantoloji Kursu’nu hayata geçirdi.

Yeni üyelerle toplantı
Adana Dişhekimleri Odası Yönetim 
Kurulu üyeleri 2022 yılında odaya 
kayıt yaptıran üyelerle bir araya 
geldi. Başkan Fatih Güler, tüm 
dünyada iletişim dilinin değiştiğini, 
genç dişhekimi üyelerine bilgilerini 

sürekli güncellemeleri gerektiğini 
söyledi. Güler, odalarının genç üyele-
rine yönelik yaptığı konuşmada “Ben 
yaklaşık 40 yıllık dişhekimiyim. Bu 
süreçte mesleğimi icra ederken oda 
çalışmalarına bir çok meslektaşım 
gibi gönül verdim. Oda çalışmaları 
bana güç verdiği gibi sosyalleşmemle 
birlikte mesleğimde ilerlememi sağ-
ladı. Katıldığım seminerler, kurslar, 
kongrelerde edindiğim bilgileri klini-
ğime yansıtmaya çalıştım. Kendimi 
yeniledim. Sizlere tavsiyem önü-
nüzdeki 30 yılı doğru değerlendirip, 
sürekli kendinizi güncelleyin, adapte 
olun. Hayat çok çabuk geçiyor, ka-
zandığınızın kıymetini bilin. Birlikte 
ekmek kazandığınız arkadaşlarınızı 
sevin” tavsiyelerinde bulundu. Ko-
nuşmanın ardından toplantıya katı-
lan tüm yeni üyelere meslektaşımız 
Neşe İnceoğlu Dursun’un derlediği 
‘Dünya Edebiyatında Dişhekimliği’ 
kitabı hediye edildi. 

Adana’da Dental Sağlık Turizmi 
Çalıştayı

Dental Sağlık Turizmi 
Çalıştayından.

‘Üniversite, Özel ve Kamuda Hekim 
Olmak’ başlıklı oturumdan.

1 Ekim’de Prof.Dr. Ufuk Tatlı tarafından Temel İmplantoloji Kursu verildi 
(solda). Tanışma toplantısına katılan yeni üyelere meslektaşımız Neşe 
İnceoğlu Dursun’un derlediği Dünya Edebiyatında Dişhekimliği kitabı 
hediye edildi.
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İDO yüz yüze öğrenci etkinlikleri
İstanbul Dişhekimleri Odası tara-
fından ‘Geleceğin dişhekimlerinin 
yetiştirilmesinde öğrencilerimizin 
yanında olacağız’ sloganıyla hazır-
lanan öğrenci etkinlikleri programı 
kapsamında Ekim ayı içinde iki 
etkinlik yapıldı. 

İDO Başkan Vekili Prof.Dr. 
Ender Kazazoğlu tarafından ger-
çekleştirilen “Bilimsel Bir Yazı Nasıl 
Okunur?” ve “İmplantolojinin Dünü 
Bugünü Yarını” başlıklı eğitimler. 
İDO Yılmaz Manisalı Eğitim Mer-
kezi’nde gerçekleştirildi. Eğitimlere 
İstanbul’daki çeşitli dişhekimliği 
fakültelerinden öğrenciler katıldı.

Ulusal Medikal Kurtarma 
Ekibi’nden ziyaret
İDO, üyelerinden gelen acil tıbbi yar-
dım kurslarıyla ilgili soru ve talepler 
üzerine İstanbul İl Sağlık Müdür-
lüğü’ne İstanbul’da yaşanabilecek 
herhangi bir doğal afet durumunda 
dişhekimlerinin toplum sağlığı 
yararına faaliyet gösterebilmesi için 
dişhekimlerine yönelik olarak “Acil 
Tıbbi Yardım Sertifika Programı” 
düzenlenmesi konusunda yazılı 
başvuru yaptı. 

İDO Yönetim Kurulu üyesi Dr.  
Ertay Atalar’ın sürdürdüğü görüş-
meler sonucunda, Ulusal Medikal 
Kurtarma Ekibi (UMKE) İstanbul 
Sorumlusu Selim Altınarık UMKE 

Eğitim Sorumlusuyla birlikte İDO’yu 
ziyaret etti. Ziyarette, Oda üyelerine 
yönelik acil tıbbi yardım sertifika 
programları konusunda işbirliği 
projeleri konuşuldu. 

Bilimsel toplantılar devam ediyor
İDO 2022-2023 yılı eğitim programı 
kapsamında eğitmenliği Prof.Dr. 
Zühre Hale Cimilli tarafından 
yapılan “Döner Sistemlerde Rotas-
yon mu? Resiprokal Sistemler mi?” 
başlıklı eğitim genç meslektaşları-
mızın katılımıyla Yılmaz Manisalı 
Eğitim Merkezi’nde yüz yüze, Zoom 
ve YouTube üzerinden online olarak 

gerçekleştirildi. 

Şişli Belediye Başkanı Muammer 
Keskin’e ziyaret
İstanbul Dişhekimleri Odası Yöne-
tim ve Denetleme Kurulu üyeleri 
12 Ekim’de Şişli Belediye Başkanı 
Muammer Keskin’i makamında 
ziyaret etti.

Ziyarette, toplum ağız diş sağlığı 
farkındalığı ve bu konuda yapıla-
cak ortak projeler konuşulurken, 
22 Kasım Dişhekimliği Günü’nü de 
içine alan Toplum Ağız Diş Sağlığı 
Haftası’nda yürütülecek çalışmalarla 
ilgili fikir alışverişinde bulunuldu.

İstanbul’da dişhekimliği öğrencilerine 
yüz yüze eğitimler

Ulusal Medikal Kurtarma Ekibi (UMKE) İstanbul Sorumlusu Selim Altınarık UMKE Eğitim Sorumlusuyla birlikte İDO’yu ziyaret etti (solda). Prof.Dr. Zühre 
Hale Cimilli tarafından verilen “Döner Sistemlerde Rotasyon mu? Resiprokal Sistemler mi?” başlıklı eğitimden.

Dişhekimliği fakültesi öğrencilerine yönelik eğitimler İDO Başkan Vekili Prof.Dr. Ender Kazazoğlu 
tarafından verildi.
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Bilimsel toplantılar 
Çanakkale Dişhekimleri Odası 3 
Ekim’de ‘Universal Adeziv’ başlıklı 
bir seminer düzenledi. Oda merke-
zinde yapılan seminerde Dişhekimi 
Eren Şen mine ve dentine adezyon 
ve universal adezivlerin klinik kulla-
nımlarıyla ilgili bilgiler verdi. 

9 Ekim günü Dr. Dişhekimi Caner 
Yılmaz’ın konuşmacı olduğu ‘Diş-
hekimliğinde Nörotoksin Uygula-
maları’ semineri tam gün sürdü. 
15 dişhekimiyle sınırlı eğitimde 
botolinium toksinin tarihçesi, genel 
kullanımının ardından perioral 
bölgede temporamandibular eklem 
rahatsızlıkları, bruxizm, gummy 
smile vakalarında terapötik amaçla 
uygulamalara dair bilgiler verildi.

Kadın Dişhekimleri Komisyonu 
etkinlikleri
Oda’nın Kadın Dişhekimleri Komis-
yonu’nun düzenlediği Sergi Anlatımı 

ve Mozaik Yapımı etkinliği renkli 
geçti. Kadın dişhekimleri 2 Ekim’de 
mozaik sanatçısı Emine Özkaya Da-
loğlu’na ait mozaik portrelerde “Bir 
Troya Masalı” evi olan Rhapsados 
Mozaik’te buluştu. Sergi anlatımının 
ardından katılımcılar mozaik tek-
niğiyle 15x20 cm ebatlarında kendi 
duvar panolarını oluşturdu.

Kadın Dişhekimleri Komisyonu, 

meme kanserinde erken teşhisin 
önemi ve meme kanseri farkında-
lığının vurgulanması amacıyla 19 
Ekim’de oda merkezinde “Pembe 
Kürsü: Hatırla, Hatırlat” etkinliği 
düzenledi. “Meme Kanseri Farkın-
dalık Ayının rengi olan pembelere 
bürünmeyi unutma!” çağrısıyla 
toplanan kadınlar kanserde erken 
teşhisin önemine dikkat çektiler.

Meme kanseri farkındalık çağrısı

3 Ekim’de düzenlenen ‘Universal Adeziv’ başlıklı seminerin konuşmacısı Dişhekimi Eren Şen’di.

Meme kanseri farkındalığının vurgulanması amacıyla 19 Ekim’de oda merkezinde “Pembe Kürsü: Hatırla, Hatırlat” etkinliği düzenlendi (solda). Dr. 
Dişhekimi Caner Yılmaz’ın konuşmacı olduğu ‘Dişhekimliğinde Nörotoksin Uygulamaları’ semineri katılımcıları (ortada). Kadın Dişhekimleri Komisyo-
nu’nun düzenlediği Mozaik Yapımı etkinliğinden.

Samsun Dişhekimleri Odası 15 Ekim 
günü Oda toplantı salonunda bir 

Dental Fotoğrafçılık eğitimi düzenledi. 
Etkinlikte Dr. Serdar Akdeniz ‘Kli-
nik Stüdyo Kurulumunda Standartla-
rın Dışına Çıkmak: Pratik Çözümler’ 
başlıklı bir sunum yaparken Prof.Dr. 
Çağrı Ural da ‘Fotoğrafla tanışmak’ 
üzerine bir konuşma yaptı. Fotoğraf-
çılıkla ilgili bilgi edinmek ve klinik 
fotoğrafçılığını geliştirmek isteyen her-
kese yol gösteren, bilgisini artıran bir 
etkinlik oldu.

Samsun’da dental fotoğrafçılık eğitimi
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Ankara Barosu 9. Sağlık Hukuku 
Kurultayı
Ankara Barosu 9. Sağlık Hukuku Ku-
rultayı 23-24 Eylül 2022 tarihlerinde 
ABEM’de yapıldı. Kurultaya Ankara 
Dişhekimleri Odası Genel Sekreteri 
Gamze Burcu Gül de konuşmacı 
olarak katıldı. 

Kurultayda yeni yasal düzenleme-
lerle birlikte tıbbi malpraktis uyuş-
mazlıklarına bakış, tıbbi malpraktis 
uyuşmazlıkları ve idarenin sorumlu-
luğu, tıbbi malpraktis uyuşmazlıkları 
ve ceza yargılaması, sağlık hukuku 
ihtilaflarında alternatif uyuşmazlık 
çözüm yolları, sağlık hizmetlerinde 
kişisel veriler, uygulama sorunları 
ve çözüm önerileri, sağlıkta şiddete 
multidisipliner yaklaşım başlıkları 
ayrıntılı değerlendirildi. 

Klinik Bilimler Dergisi 
ADO Yönetim Kurulu Klinik Bilimler 
Dergisi editör ve editör yardımcıla-
rıyla bir araya gelerek bir değerlen-
dirme toplantısı yaptı.

2021 yılı itibarıyla TÜBİTAK 
ULAKBİM TR Dizin’de yer alan ADO 
Klinik Bilimler Dergisi için makale 
başvuruları DergiPark üzerinden, 
yazarlardan herhangi bir ücret talep 
edilmeden yapılabiliyor.

Yeni sayıyı okumak için tıklayın: 
https://www.ado.org.tr/dergimiz

Bilimsel ve sosyal etkinlikler
6 Ekim’de Doç.Dr. Benay Yıldı-
rım’ın ‘Oral Lezyonlarda Klinko-
patolojik Korelasyon’ ve Dr. Eda 
Turancı’nın ‘Sağlık Sektöründe 
Sosyal Medyanın Reklam ve 
Tanıtım Kapsamında Kullanımı: 
Tartışmalar ve Sınırlılıklar’ başlıklı 
sunumları meslektaşlarımızın yoğun 
ilgi ve katılımıyla gerçekleştirildi.

7 Ekim’de ADO’nun soruşturmacı 
üyeleriyle, disiplin dosyalarına iliş-
kin iş akışı hakkında bilgilendirme 
toplantısı yapıldı.

10 Ekim’de İyi Parti STK İlişki-
lerinden Sorumlu Genel Başkan 
Yardımcısı Burak Akburak ve 
heyeti Ankara Dişhekimleri Odası’nı 
ziyaret etti.

17 Ekim’de ADO’nun da bileşeni 
olduğu Ankara Kent Konseyi’nin 
Halk Sağlığı Çalışma Grubu tara-
fından düzenlenen Kent ve Sağlık 
Buluşmalarında Farklı Boyutlarıyla 
Çocuk Yoksulluğu konuşuldu.

‘15 dakikada yapılabilecek bir 
işlem yok’
ADO Genel Sekreteri Gamze Burcu 
Gül 14 Ekim’de yaptığı açıklama-
da kamu hizmet birimlerindeki 
ağır iş yüküne değindi. Gül, ‘şu an 
meslektaşlarımız Ağız Diş Sağlığı 
Merkezlerinde korkunç iş yüküyle 
karşı karşıya. 15 dakikada bir ran-
devu veriliyor, ancak dişhekimliği 
uygulamalarının tamamına yakını 
girişimseldir. 15 dakikada yapılabi-

lecek bir işlem yok’ dedi.

Hacettepe önlük giydirme töreni 
Hacettepe Üniversitesi Dişhekimliği 
Fakültesi 2022-2023 Dönemi Önlük 
Giydirme Töreni 17 Ekim 2022 tari-
hinde gerçekleştirildi.

Törene, ADO Başkanı Serkan Er 
ve Sayman Armağan Demirören 
katıldı. Serkan Er konuşmasında 
‘Türk Dişhekimleri Birliği ve dişhe-
kimleri odaları bugünden itibaren 
yaşamınızın ayrılmaz bir parçası 
olacak. Ülkemizdeki bütün dişhe-
kimliği fakültelerinin öğrencileri, 
Türk Dişhekimleri Birliği Öğrenci 
Kolu’nun doğal üyesidir. Odamız 
öğrencilik sürecinde de yanınızda-
dır’ dedi.

Ankara’da Sağlık Hukuku Kurultayı

Sağlık Hukuku Kurultayı’nda ADO 
Genel Sekreteri Gamze Burcu Gül 
de bir konuşma yaptı. 

6 Ekim’de Doç.Dr. Benay Yıldırım 
ve Dr. Eda Turancı’nın katıldığı bir 
bilimsel etkinlik düzenlendi.

ADO Klinik Bilimler Dergisi editör ve editör yardımcılarıyla yapılan değerlendirme toplantısından.
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T ürk Dişhekimleri Birliği 19. Olağan Genel 
Kurulu 28-30 Ekim 2022 tarihlerinde 
Ankara Green Park Otel’de gerçekleştiril-

di. Genel Kurul toplantısı öncesinde dişhekimleri 
odalarının başkanları ve Merkez Yönetim Kurulu 
üyelerinin katılımıyla Genel Kurul’da görüşülecek   
önergelerin ortaklaştırıldığı bir toplantı yapıldı. Bu 
sayede Genel Kurula getirilecek önergeler üze-
rinde ortaklaşılarak Genel Kurulun daha verimli 
geçmesi sağlandı.

100. yılın arifesinde 
28 Ekim sabahı başlayan Genel Kurula AKP 
Burdur Milletvekili Dişhekimi Bayram Özçelik, 
Hacettepe Ü.D.F. Dekanı Prof.Dr. Tülin Taner, 
Türkiye Serbest Muhasebeci Mali Müşavirler ve 
Yeminli Mali Müşavirler Odaları Birliği (TÜR-
MOB) Genel Saymanı Cumali Ülger, Türk Hem-
şireler Derneği Genel Saymanı Doç.Dr. Gülten 
Koç, TDB eski Genel Başkanları Eser Cilasun, 
Prof.Dr. Onur Şengün, Prof.Dr. Murat 
Akkaya, Prof.Dr. Taner Yücel, Dr. Ali Rıza 
İlker Cebeci, Prof.Dr. Atilla S.Ataç, TDB eski 
Genel Sekreterleri Hüsnü Çuhadar, Süha Al-
pay, Ali Gürlek, Neslihan Sevim ve Dr.Gülay 
Özdoğan da katıldı.

TDB Merkez Yönetim Kurulu üyesi Naciye Gü-
leç Gök’ün sunumuyla başlayan Genel Kurulda 
saygı duruşu ve İstiklal Marşı’nın ardından Divan 
Kurulu seçimine geçildi. Dr. Levent Özses (Baş-
kan), Dr. Gassan Yücel (Başkanvekili), Canan 
Akay ve Ümit Güneysu’dan oluşan Divan Kuru-
lu oybirliğiyle seçildi.

TDB Genel Kurulu

Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi32

TDB 19. OLAĞAN GENEL KURULU 

Cumhuriyet’in ikinci yüzyılına 
daha güçlü giriyoruz
TDB 19. Olağan Genel Kurulu 28-30 Ekim 2022 tarihlerinde Ankara’da yapıldı. Cumhuriyet Bayramı’na denk 
gelen Genel Kurul’da iki yıl boyunca Türk Dişhekimleri Birliği’ni yönetecek isimler de belirlendi. Yeni yayımlanan 
Yönetmeliğin ve kontrolsüzce artan dişhekimliği fakültelerinin başat gündem maddeleri olduğu Genel Kurul’da 
Cumhuriyet’in 100. yılı vesilesiyle yürütülecek bilimsel ve sosyal etkinlik programı da açıklandı.

Geçtiğimiz yıl Temmuz 
ayında yapılan TDB 18. 
Olağan Genel Kurulu’nda 
Genel Başkanlığa seçilen 
Tarık İşmen 19. Olağan 
Genel Kurul sonucu 
oluşan Merkez Yönetim 
Kurulu’nda da aynı 
göreve getirildi.
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İşmen: İnsangücü planlaması istiyoruz
Gündeme geçerken ilk olarak TDB Genel Başkanı 
Tarık İşmen Cumhuriyet’in 99. yıldönümünün 
arefesine denk gelen konuşmasını ‘Umutları 
tükenmiş bir ülkenin topyekûn ayağa kalkarak 
Ankara’da ilan ettiği ebediyete kadar sürecek 
ve yarın 99’uncu yıldönümünü kutlayacağımız 
demokrasi ile taçlandırılmış 1923’ün özgürlük, 
eşitlik ve kardeşliği önceleyen Cumhuriyet ruhunu 
selamlayarak sözlerime başlıyorum’ diyerek açtı.

Sağlık sistemiyle ilgili eleştiri ve taleplerimizi 
dile getiren İşmen, 18. dönem Merkez Yönetim 
Kurulu olarak yaptıkları çalışmalar hakkında da 
bilgi verdi. Yeni dönemde dişhekimliği camiasını 
bekleyen sorunları sıralarken özellikle dişheki-
mi sayısındaki patlamanın yol açacağı sorunlara 
dikkat çeken TDB Genel Başkanı ‘dişhekimliğinde 
insangücü planlaması istiyoruz’ dedi.

İşmen, sözlerini “Cumhuriyetin 100. yılında, 
yeni bir çağı düşlemiş Mustafa Kemal Atatürk 
gibi biz de; tüm odalarıyla, tüm meslektaşlarıyla 
yarının Türk Dişhekimleri Birliği’ni ve Türkiye’si-
ni hayal ediyoruz.

Daha güçlü bir TDB, daha demokratik bir Tür-
kiye için sizleri de bu mücadeleye omuz vermeye 
çağırıyoruz.

Daha yapılacak işimiz, söylenecek sözümüz 
var” diyerek tamamladı.

Ardından konukların konuşmalarına geçildi. 
TÜRMOB Genel Saymanı Cumali Ülger, Türk 
Hemşireler Derneği Genel Saymanı Doç.Dr. 
Gülten Koç ve AKP Burdur Milletvekili Dişhekimi 
Bayram Özçelik birer konuşma yaptı.

Görevlerini devredenlere teşekkür
Konuşmalardan sonra TDB Genel Başkanı Tarık 
İşmen 2007 yılından itibaren TDB’nin bilgisayar 
altyapısına verdiği destek ve iş birliği için Yılmaz 
Kirlikaya’ya bir plaket sundu. 

TDB genel kurullarında o dönemde görevlerini 
devreden Oda başkanlarına sunulan, ancak 18. 
Genel Kurulda Covid-19 pandemisi nedeniyle 
yapılamayan plaket törenine geçildi. 

Oda başkanları Dr. Serhat Özsoy, Günhan 
Eskicioğlu, Burak Saran, Mehmet Eski-
cioğlu, Musa Akyol, Yılmaz Sağır, Ahmet 
Haluk Çaylı, Samet Ata, Hüseyin Taşkan, 
Alper Eminoğlu, Müfit Cihad Arkan, Ha-
san Karabay, Recep Naim Şenyurt, Ahmet 
Örmeci, Tarık İşmen, Ali Gürlek, Prof.
Dr. Turhan Atalay, Dr. Murat Sütpideler, 
Yaman Yamangil, Tamer Şenel, Emrullah 
Maraş, Töre Genç, Gürbüz Eldeniz, 
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Geçtiğimiz iki dönemde görevlerini devreden Oda başkanlarına teşekkür plaketleri sunulurken Covid-19 pandemisi nedeniyle yitirdiğimiz Kayseri 
Dişhekimleri Odası Başkanı Emrullah Maraş’ın plaketi eşi İffet Maraş’a (önde ortada) sunuldu.

18. dönem Merkez Yönetim Kurulu faaliyetleriyle ilgili değerlendirme ve 
eleştirileri kendilerine ayrılan bölümde izleyerek yanıtladı.

Divan Kurulu’na oy birliğiyle Ümit Güneysu, Dr. Levent Özses (Başkan), Dr. 
Gassan Yücel (Başkanvekili) ve Canan Akay seçildi.



Murat Canbek, Köksal 
Gürsoy, Yusuf Varışlı, 
Süleyman Yaldız, Naciye 
Güleç Gök, Tolga Be-
ray, Tolga Kutal, Fatih 
Bülbül, Cevahir Mızrak, 
Volkan Çayırlı ve Süley-
man Narlıoğlu’na teşekkür 
plaketleri, Merkez Yönetim 
Kurulu üyeleri tarafından 
sunuldu.

Covid-19 pandemisi nede-
niyle kaybettiğimiz Kayseri 
Dişhekimleri Odası Başkanı 
Emrullah Maraş’ın plaketi eşi İffet Maraş’a 
sunulurken Maraş yaptığı konuşmayla katılımcıla-
rı duygulandırdı.

Temmuz 2021-Ekim 2022 dönemini kapsayan 
18. döneme ait Merkez Yönetim Kurulu faaliyet 
raporunu TDB Genel Sekreteri Tümay İmre, aynı 
döneme ilişkin mali rapor Genel Sayman Tolga 
Kutal ve Merkez Denetleme Kurulu raporu da Ku-
rul Raportörü Doç.Dr. Kıvanç Bektaş Kayhan 
tarafından okundu. Raporlar hakkındaki görüş-
melerinden sonra, faaliyet raporu ve mali rapor oy 
çokluğuyla kabul edilerek bu kurullar aklandı.

Cumhuriyet Bayramı’na denk gelen Genel Ku-
rulun ikinci günü oturum İstiklal Marşı ve saygı 
duruşuyla başladı, ardından da ‘Milli Mücadele 
ve Cumhuriyet’ konulu bir film gösterimi yapıldı. 

Filmde 16 Mayıs 1919 - 29 Ekim 1923 tarihlerini 
içine alan Kurtuluş Savaşı süreci, alınan kararlarla 
birlikte kronolojik olarak aktarıldı.

Toplantı gündemine geçilirken bir önceki gün 
erken yaşta hayatını kaybeden ve tüm dişhekimliği 
camiasını üzüntüye boğan Kahramanmaraş Diş-
hekimleri Odası’nın ilk dört dönem Başkanlığını 
yapan meslektaşımız Mahir Şişman anıldı.

Kararlardan...
Genel Kurul’da delegeler tarafından çeşitli ko-
nularda sunulan karar önergeleri de tartışıldı ve 
oylandı. Üye aidatlarıyla ilgili olarak özel çalışan 
dişhekimlerinin aidatının, o yıl için belirlenen 
muayene ücretinin 7 katı olarak belirlenmesine, 
sadece kamu kurum ve kuruluşlarında çalışan 
veya mesleğini icra etmeyen dişhekimlerinin 

TDB Genel Kurulu
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Merkez Yönetim Kurulu 
adayları

(seçilenler kalın yazılmıştır)

Umut Barış Baykara
Tolga Beray
Alper Dilek

Gürbüz Eldeniz
Emel Eroğlu
Fatih Güler

Ali İhsan Güney 
Kadir Tümay İmre

Ahmet Tarık İşmen 
Tolga Kutal 

Burak Saran

Ahmet Hikmet Arısal
Sibel Danışman Uzbilek

Süleyman Sami Doğangün
Gürcan Eskitaşçıoğlu

Abdullah Selhan Kaya
Umut Kural

Hasan Ergin Kuyumcu
Faik Serhat Özsoy

Sarkis Sözkes
Recep Naim Şenyurt

Salih Yazıcı

Merkez Denetleme Kurulu 
adayları

(seçilenler kalın yazılmıştır)

Meltem Çağın Alkan Yıldırım
Bünyamin Çahan

Naciye Güleç Gök
Arzu Özbek
Esra Yamak

Sevgül Bora
Murat Mustafa Çağlar

Bülent Öztürk
Önder Taşan

Hüseyin Emir Yüzbaşıoğlu

Yüksek Disiplin Kurulu 
adayları

(seçilenler kalın yazılmıştır)

 Ali Rıza Kaya
 Gülnihal Neslihan Yamalıoğlu

 Günhan Eskicioğlu
 Kadir Voral

 Mehmet Tarık Tuncay
 Okan Ergün

 Salih Gül
 Şenay Şen Çokbaskın

 Yusuf Varışlı

Ahmet Örmeci
Müslüm Saraçoğlu
Sabri Hasan Meriç

Tayyip Turan Ekinalan
İbrahim Bilgin Erdem

Ramazan Macit Karaman
Kutlay Özcan
Ahu Eser Eset
Eylem Doğan

Kutularda açık ve koyu zemin rengiyle 
gösterilen bölümler ayrı listeleri ifade 
etmektedir.

▲

Genel Kurul’da TÜRMOB Genel Saymanı Cumali Ülger, Türk Hemşireler Derneği Genel Saymanı Doç.Dr. Gül-
ten Koç ve AKP Burdur Milletvekili Dişhekimi Bayram Özçelik de birer konuşma yaptı.

➔
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aidatının o yıl için belirlenen muayene ücretinin 
3 katı olarak belirlenmesine, vakıf üniversiteleri 
dişhekimliği fakültelerinde kadrolu olarak gö-
rev yapan öğretim üyelerinin aidatlarının kamu 
kurum ve kuruluşlarında çalışan dişhekimleri ile 
aynı miktarda olmasına karar verildi.

Üye aidatlarının Türkiye’nin farklı bölgelerinde 
farklı düzeylerde belirlenebilmesine yönelik öner-
ge de uzun tartışmaların ardından oy çokluğuyla 
reddedildi.

Kongre ve Fuar Yönetmeliği ele alındı
İkinci gün en uzun tartışılan önerge TDB Kongre 
ve Fuar Yönetmeliğinde değişiklik yapılmasına 
dairdi. Cumhuriyet’in 100. yılına ilişkin etkinlik 
programının Kongre de dahil olmak üzere TDB 
tarafından yürütülmesini içeren düzenleme de bu 
kapsamda kabul edildi. TDB Kongre ve fuarının 
her yıl İstanbul’da yapılmasına yönelik madde ise 
uzun tartışmaların ardından reddedildi.

Batman ve Ordu dişhekimleri odalarının kurul-
masının ardından Trabzon Dişhekimleri Odası’na 
bağlı bulunan Giresun ilinin Ordu iline daha yakın 
olması nedeniyle, Giresun’da bulunan dişhekimle-
rinin oda faaliyetlerine daha etkin katılabilmeleri 
ve daha kolay hizmet alabilmeleri açısından Gi-
resun ilinin Ordu Dişhekimleri Odası’na bağlan-
masına, Diyarbakır Dişhekimleri Odası’na bağlı 
bulunan Siirt ilinin de yine aynı sebeple Batman 
Dişhekimleri Odası’na bağlanmasına karar verildi.

Türk Dişhekimleri Birliği ve Dişhekimleri Odala-
rının Disiplin Yönetmeliğinin bazı maddelerinde  
değişiklik yapılmasına ilişkin önerge de kabul 
edildi.

İki liste yarıştı
Organlarda yer alacak adayların belirlenmesi 
işlemi ile dilek ve temenniler bölümündeki konuş-
malardan sonra oluşturulan komisyondan Ebru 
Okan’ın okuduğu Genel Kurul sonuç bildirgesi 
kabul edildi.

TDB organlarında yer almak üzere iki liste 

başvuru yaptı. 30 Ekim 2022 Pazar günü yapılan 
seçim sonucunda 18. dönem Genel Başkanı Tarık 
İşmen’in Başkan adayı olduğu listeden dokuz, 
diğer listeden de iki meslektaşımızın Merkez Yö-
netim Kurulu’na seçildiği görüldü.

18. dönem Merkez 
Denetleme Kurulu 
raporunu Kurul Raportörü 
Doç.Dr. Kıvanç Bektaş 
Kayhan okudu.

Mali rapor ve tahmini 
bütçeyi  18. dönem Genel 
Saymanı Tolga Kutal 
sundu.

18. dönem Genel Sekreteri 
Tümay İmre yaklaşık 15 ay 
süren faaliyet dönemindeki 
çalışmalarını özetleyen 
raporu sundu.

Son derece demokratik bir ortamda gerçekleşen Genel Kurul’da zaman zaman tartışmalar hararetlense de meslektaşlar arası saygı çerçevesinin dışına 
çıkılmadı.
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Bugün 29 Ekim 2022; 
Cumhuriyet Bayramını 
kutladığımız, aynı zamanda 

da TDB Olağan Genel Kurulu’nu 
gerçekleştirdiğimiz çok önemli 
bir gün(...) Bu anlamlı günde 
genel kurulumuzu gerçekleştirmiş 
olmamızdan dolayı ayrı bir gurur 
yaşıyoruz.(...)

Son 10 senede giderek artan 
ve yeterli öğretim kadrosu 
oluşturulmadan, sayısı 100’ün üzerine 
çıkarılan dişhekimliği fakülteleri 
meslek grubumuzun bir başka 
önemli sorununu teşkil etmektedir. 
Pandemi nedeniyle yüz yüze eğitimin 
aksamış ve yeterli klinik eğitimlerinin 
verilememiş olması; mezuniyet sonrası 
eğitim ihtiyacının artması gerekliliğini 
doğurmuştur. Hem mezun sayısının 
hem sahibi dişhekimi olmayan 
sağlık kuruluşlarının artması, genç 
meslektaşlarımızın zorunluluktan 
buralara yönelmesi ve ucuz iş gücü 
haline gelmesi sonucunu beraberinde 
getirmektedir. Sahibi dişhekimi 
olmayan ticarethane benzeri 
kurumlarda çalışmaları, yetersiz ücret 
ve uygunsuz çalışma koşulları genç 
kuşağı yurt dışına yöneltmektedir. 

Tüm bu sorunların çözümü için 
üniversite sayısı, eğitim, iş gücü ve 
istihdamın nicelik ve nitelik açısından 
planlamasının düzenlenmesi 
gerekmektedir.(...)

Sahibi dişhekimi olmayan sağlık 
kuruluşu sayısındaki artış, zincir 
işletmelerin sayısının artması ve diş 
hekimlerinin ucuz iş gücü haline 
getirilmesi, mesleğin geleceğinin 
sermaye sahiplerine bırakılması 
mesleğimizin karşı karşıya 
bırakıldığı önemli sorunlardandır. 
Meslektaşlarımızın özlük hakları 
gözetilerek, dişhekimi yanında 
dişhekimi çalışabilmesinin önü 
açılırsa bu sorunların çözümüne katkı 
sağlanabilir. Tüm bunların yanı sıra 
Avrupa ve komşu devletlerde yaşanan 
kriz ve çatışma durumu; yetkinliği ve 
denkliği kontrol edilemeden sisteme 
dahil edilen veya ruhsatsız çalışan 
mülteci dişhekimi ve öğrenci sayısının 
artmasına neden olmuştur.(...)

2015 senesinde çıkarıldığı günden 
bu yana defalarca ertelenen ve 06 
Ekim 2022 tarihinde yayınlanan 
“Ağız ve Diş Sağlığı Hizmeti Sunulan 
Özel Sağlık Kuruluşları Hakkında 
Yönetmelik” ne yazık ki beklentileri 

karşılamamaktadır. Mesleğimizin 
sermayeye giderek daha fazla teslim 
olduğu bugünlerde; bu sorunları bilen 
ve çözüm üretmeye vakıf olan meslek 
örgütümüzün önerilerini dikkate 
alarak hazırlanacak bir yönetmelik 
ihtiyacı söz konusudur. Mesleki 
özgürlüğü kısıtlamayan, meslek 
onuru ve hasta yararını gözeten, adil, 
nitelikli, erişilebilir sağlık hizmeti 
amaçlayan düzenlemelere gereksinim 
duyulmaktadır.

“Cumhuriyet; fikri hür, vicdanı 
hür, irfanı hür nesiller ister.”  
Cumhuriyetimizin 100. yılına 
girdiğimiz bugünlerde, Cumhuriyetin 
değerlerinden olan düşünce 
özgürlüğü, çok seslilik, demokratik 
yaklaşım, bilimsellik korunmalı; 
demokrasi ve özgürlüğün vazgeçilmez 
unsurlarından olan meslek örgütleri 
ve sivil toplum kuruluşları üzerindeki 
baskılar kaldırılmalı; değer ve 
görüşlerine saygı duyularak, onlardan 
da alınacak fikirlerin eşliğinde 
geleceğimiz şekillendirilmelidir.

Bütün sorunlarımızın çözümü; 
eğitim, demokrasi, hukuk, adalet, barış 
ve eşitlik ortamının sağlanmasında 
yatmaktadır.

TDB 19. Dönem Merkez Yönetim Kurulu 
10-11 Kasım’daki ilk toplantısında 
görev dağılımını yaptı.

TDB 19. Olağan Genel Kurulu Sonuç Bildirgesi’nden:

Meslek örgütlerine yönelik 
baskılar durdurulmalı
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Genel Kurulu kısaca bir 
değerlendirir misiniz?
Bu yıl daha yoğun gün-
demli bir Genel Kurulumuz 
var. Aslında biz buradan çı-
kacak düzenlemelere daha 
geniş bir sürenin ayrılabile-
ceği bir çalıştay düzenlen-
mesinden yanaydık ama bu 
gerçekleşmedi. Başkanlar 
Konseyi’nde yapılan ön 
tartışmalar ve kabuller üze-
rinden gidildi ama nihaye-
tinde o toplantılarda alınan 
kararlar delegelerin iradesi 
üzerinde olmadığı için çok 
demokratik olmadı, bana 
sorarsanız. 

Genel Kurulun 29 Ekim’e 
denk gelmesi de Cumhu-
riyet’in 100. yılına girerken 
bizi sevindirdi. 

Yeni seçilecek Merkez 
Yönetim Kurulu’ndan 
beklentileriniz nedir?
Dişhekimliği fakültele-
rinin sayısındaki artış, 
sahte dişhekimleri gibi 
ciddi sıkıntılar var. Örgütsel 
anlamda da yeni bir sıkıntı 
var bana göre. 100 üye 
sayısını bulan illerde diş-
hekimi odasının kurulması 
görünen o ki önümüzdeki 
günlerde hızlanacak. Ama 
şunu da herkes biliyor ki 
100 üyeyle kurulmuş bir 
Oda hem organizasyon 
anlamında hem de maddi 
güç anlamında son derece 
zayıf olacaktır. 

Yeni MYK’nın bu konuya 
ivedilikle el atması gerekti-
ğini düşünüyorum. Yetersiz 

fakültelere karşı çıktığımız 
gibi zayıf ve yaşaması güç 
Odaların kurulmasının da 
önüne geçmemiz gerekti-
ğini düşünüyorum. Tabii bu 
kanun değişikliği gerekti-
riyor ama bu değişikliğin 
yapılması için çalışılarak 
alt sınırın 350-400 gibi bir 
sayıya çekilmesi gerekiyor. 
Çünkü bu Odalar sıfırdan 
doğmuyor, ayrıldığı Odayı 
da zayıflatıyor. 

Mezun sayısının artışı 
bölgenizde de etkisini 
gösterdi mi?
Bizim Oda bölgemizde dört 
dişhekimliği fakültesi var. 
Henüz eğitime başlama-
mış fakülteler bir an önce 
kapatılmalı, diğerlerinin de 

kontenjanları düşürülmeli. 
Aksine eski fakültelerde de 
kontenjanlar yükseliyor. 
Benim mezun olduğum 
Ankara Üniversitesi bizim 
dönemde 100 öğrenci 
alırken şimdi aynı mekanda 
200 öğrenci alıyor. Bunu 
yapan siyasi iradenin amacı 
dişhekimi işgücünü ucuz-
latmaktı, bu da gerçekleş-
miş durumda. 

Bu enflasyonun sonuç-
larından biri de muvazaalı 
muayenehaneler. Görünür-
de sahibi dişhekimi olan 
ama fiilen başkasına ait 
olanlar. Yeni MYK’nın bu so-
runa da el atması gerekiyor.

100 üyeyle Oda kurulması 
örgütleri zayıflatıyor

Umut Kural: 
Kayseri Dişhekimleri Odası Başkanı 

Genel Kurul izlenimleri-
nizi alabilir miyiz?
Bugün Cumhuriyet Bay-
ramı. Meslektaşlarımla 
birlikte Cumhuriyetin 99. 
yılını kutlamak, hep birlikte 
İstiklal Marşını söylemek 
çok keyifli. Cumhuriyetimiz 
kutlu olsun. 

Genel Kurulda tartışma-
lar o kadar da hararetli geç-
miyor. Ayrı fikirlerin olması 
güzel, düzeyli bir şekilde 
tartışmaya her zaman varız, 
bu bizi geliştirir. Rahatsız 
edici pek bir tavır görme-
dim şu ana dek. 

Önümüzdeki dönem 

için dişhekimliğinin en 
önemli sorunları olarak 
neleri görüyorsunuz?
Öncelikle seçilecek yöne-
time başarılar diliyorum. 
Alacakları sorumluluk 
ve üzerlerine düşecek 
görevler önceki dönemler-
dekinden de fazla olacak 
bence. Özellikle hızla açılan 
fakültelerden kaynaklanan 
inanılmaz bir dişhekimi 
artışı var. Bu yeni meslek-
taşlarımızın birçoğu da 
yeterli eğitim alamadan 
mezun oluyor.

Sayının bu kadar hızlı art-
tığı ortamda bu genç mes-
lektaşlarımızın bir bölümü 

mesleğin etik değerlerini 
çok iyi bilmiyor. Çok yoğun 
bir rekabet ortamında 
ayakta kalmaya çalışırken 
bazen etik değerlerin 
dışına çıkabiliyorlar. Yeni 
dönemde TDB yönetimini 
bekleyen en önemli sorun 
dişhekimi sayısının kontrol 
altına alınması olacak 
bence.

Bununla ilgili nasıl bir 
çözüm üretilebilir?
104 fakülte kurulmuş 
durumda, bunların 14’ü de 
öğrenci almayı bekliyor. 
TDB’nin elinde fazla da bir 
seçenek yok. YÖK ve siyasi 

iktidar nezdinde daha 
ısrarcı olmaktan başka da 
bir yol görünmüyor. Bu so-
runun sadece dişhekimliği 
fakülteleri açısından geçerli 
olduğunu sanmıyorum; 
muhtemelen diğer meslek-
lerde de böyle bu.

Diğer taraftan, bununla 
bağlantılı bir sorun olarak 
özelde ücretli çalışan dişhe-
kimlerinin özlük hakları çok 
kötü durumda. 7 bin lira 
maaşla dişhekimi çalıştırı-
lıyor. Bu da yeni MYK’nın 
üzerinde durması gereken 
bir olgu. 

Özelde ücretli çalışanların 
özlük haklarına eğilmek gerekiyor

Nilüfer Karaselçuk: 
Mersin Dişhekimleri Odası Başkanı
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Genel Kurulu kısaca bir 
değerlendirir misiniz?
Geçtiğimiz yılın Temmuz 
ayında göreve gelen 
MYK’nın çalışmaları gayet 
başarılıydı. Özellikle Sağlık 
Bakanlığı’yla ilişkiler TDB 
açısından hiç olmadığı ka-
dar verimli geçti diyebiliriz.
Tabii ki her şey dişhekim-
lerinin arzu ettiği yönde 
gelişmiyor ama genel 
olarak olumlu bir çaba 
harcandı, bazı ilerlemeler 
de sağlandı. 

Genel Kurul, bazı ufak 
gerginlikler olsa da olması 
gerektiği gibi ilerliyor. 
Cumhuriyet’in 99. yıldönü-

münde Ankara’da olmak 
bize mutluluk veriyor. Cum-
huriyetin ışığında ilerleme-
yi temenni ediyorum.

Önümüzdeki dönem 
için dişhekimliğinin en 
önemli sorunları olarak 
neleri görüyorsunuz?
Yeni Yönetmelikle ilgili 
mutlaka çalışılması gerekti-
ğini düşünüyorum. Burada 
özellikle deprem belgesi 
talebi bizi sıkıntıya sokacak 
bir düzenleme. Veri paylaşı-
mı ve hasta onam formla-
rıyla alakalı da bir çalışma 
yapılmalı. Veri paylaşımı 
talebinde neyi paylaşıp 

neyi paylaşamayacağımızın 
netleştirilmesi gerekiyor. 

Yeni fakülteler ve 
kontenjan artışları tabii 
çok önemli bir sorun ama 
burada TDB’nin yapabile-
cekleri sınırlı. 

Oda olarak sizin de üye 
sayınız hızla arttı mı son 
dönemde?
Üye sayımız 120’den 177’ye 
çıktı pandemi döneminde. 
%50 civarında arttı yani. 
Bizde şöyle bir durum var: 
Antalya çok yakın olduğu 
için yeni mezun meslekta-
şımız bize kayıt yaptırıp ça-
lışmaya başladıktan birkaç 

ay sonra sağlık turizminin 
yoğun olduğu Antalya’ya 
transfer oluyorlar. Polikli-
nikte birkaç ay çalışıyorlar, 
biraz tecrübe kazanıp ken-
dilerine güvenleri gelince 
oraya geçiyorlar. 

Pandemi döneminde 
kamuda hizmet verilmeyip 
özele talep artınca üye 
sayımız hızla arttı. Reklam 
şikayetleri de artmaya 
başladı bununla birlikte. 
Özellikle sosyal medya 
paylaşımları çok başımızı 
ağrıtıyor.

Öncelikle Yeni Yönetmelikteki 
sorunların giderilmesi gerekiyor 

Gülşen Uluçay: 
Isparta Dişhekimleri Odası Başkanı 

Genel Kurul izlenimleri-
nizi alabilir miyiz?
Genel Kurulun seviyesini 
beğendim, divanın yöne-
timi de iyi. Oda delegas-
yonumuzla birlikte eksik 
gördüğümüz noktalardaki 
taleplerimizi MYK’ya ilettik.  

Önümüzdeki dönem 
için dişhekimliğinin en 
önemli sorunları olarak 
neleri görüyorsunuz?
Öncelikle tabii ki insan 
gücü planlaması istiyo-
ruz. İhtiyaçtan çok fazla 
dişhekimliği fakültesi açıldı. 
Bu, dişhekimlerinin reel 
gelirlerini çok düşürdü. Bir 
dişhekimi muayenehanesi 

ya da poliklinik büyük ya-
tırımlarla açılıyor. Hizmete 
talep artmadan hekim 
sayısı arttıkça dişhekimleri-
nin sıkıntısı da büyüyecek 
gibi görünüyor. 

ADSM’lerin işlevlerinin 
koruyucu hizmetlerle 
sınırlanması, protez, imp-
lant, ortodontik tedaviler 
gibi işlemlerin serbest 
dişhekimlerine bırakılması 
gerektiğini düşünüyoruz. 

Mezun sayısının artışı 
bölgenizde de etkisini 
gösterdi mi?
Evet, hızlı bir artış var. 
Birkaç ay önce 168 olan 
üye sayımız an itibariy-

le 189 olmuş durumda. 
Kırklareli şu anda 100’ü 
buldu ve Edirne’den daha 
fazla üyeye sahibiz orada 
ama bu ekonomik şartlarda 
Oda çalışmalarını yürütmek 
oldukça zor olduğu için 
birlikte devam edeceğiz 
sanırım.

Meslek dışı sermaye-
nin açtığı kliniklerdeki 
dişhekimi sömürüsüyle 
ilgili de birşeyler yapılması 
gerekiyor.

Dişhekimi sayısı hızla 
arttıkça sorunlar da artıyor. 
Küçük sayılabilecek Oda 
bölgemizde bile şu anda 
üç tane kaçak muayeneha-
neyle uğraşıyoruz. Sahte 

dişhekimi ya da kaydını 
yaptırmamış; tam bilemi-
yoruz. Sağlık Müdürlüğüne 
bildirdik; bizim Odamıza 
kayıt olmadıkları gibi 
başka odalarda da kayıtları 
görünmüyor. Olsa da zaten 
çalışamaz ama hiç kaydı 
görünmüyor. Bunlarla 
ilgili tehditler de alıyorum. 
‘Elinizden geleni yapın, 
biz görevimizi yapıyoruz’ 
dedik.

Bir de özellikle reklam 
konusunda daha net 
kriterlerimiz olması lazım. 
Örneğin bilgilendirme kap-

Dişhekimi sayısı hızla arttıkça 
sorunlar da artıyor

Hasret Kolcular: 
Edirne Dişhekimleri Odası Başkanı
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Genel Kurulu kısaca bir 
değerlendirir misiniz?
Öncelikle Cumhuriyetimi-
zin 99. yılından 100. yılına 
doğru ilerlerken bir arada 
olmanın mutluluğunu 
yaşıyoruz. 

Genel Kurulu bütün de-
legelerimizle birlikte takip 
ediyoruz, başarılı bir Genel 
Kurul geçiyor. Çoğunlukla 

fikir birliğine varabiliyoruz, 
farklı noktalara düştüğü-
müzde de çoğunluğun 
görüşü kabul görüyor. 

Önümüzdeki dönem 
için dişhekimliğinin en 
önemli sorunları olarak 
neleri görüyorsunuz?
En büyük sorunumuz, 
açık ki yeni fakülteler ve 

dişhekimi sayısının hızla 
artması. Bunun sonucu 
olarak özellikle yeni mezun 
dişhekimlerinin çok düşük 
ücretlerle çalıştırıldığını 
gözlemliyoruz. Yıllarca 
eğitim gören meslektaş-
larımızın sağlık meslekle-
rinden olmayan sermaye 
sahiplerince sömürülmesi 
bizi üzüyor.

Poliklinik sahibi olan diş-
hekimlerinin de bu tabloya 
bakıp meslektaşlarımızın 
haklarına saygılı davran-
ması lazım ki meslek dışı 
sermayenin açtığı yerlerde 
çalışmak zorunda kalma-
sınlar.

Poliklinik sahibi meslektaşlarımız
örnek olmak zorunda

Gökhan Uzel: 
Sakarya Dişhekimleri Odası Başkanı 

Genel Kurul izlenimleri-
nizi alabilir miyiz?
Sağlık sebeplerinden 
dolayı biraz geç katılabil-
dim ama gözlemlediğim 
kadarıyla olumlu bir hava 
içerisinde geçti. Cumhuri-
yetin 100. yılına girdiğimiz 
güne denk gelmesi de bizi 
ayrıca sevindirdi.   

Önümüzdeki dönem 
için dişhekimliğinin en 
önemli sorunları olarak 
neleri görüyorsunuz?
En önemli sorun dişhekimi 
enflasyonu. Kontrolsüzce 
açılan fakülteler ihtiyaçtan 
çok fazla ve çoğunlukla 
da eğitimi zayıf mezunlar 
veriyor. Bunların iş alanı 
giderek daralıyor. Yeni 

seçilecek MYK’dan talebi-
miz yetkililerle bu konuları 
görüşüp en azından kon-
tenjanların sınırlandırılması 
yönünde çaba harcamaları. 
Eczacılarda olduğu gibi 
semt kotalarının getirilmesi 
de fayda sağlayabilir.

Mezunların bir kısmı 
kamu atamalarını bekliyor, 
oradaki atama sayısı da çok 

yetersiz kalıyor. Evde bek-
leyen bir dişhekimi ordusu 
var diyebilirim. 

Bir talebimiz de, avukat-
larda vs. olduğu gibi belli 
bir süre çalışmış serbest 
dişhekimlerine de yeşil pa-
saport hakkı tanınması için 
girişimlerde bulunulması. 

Genel Kurulu kısaca bir 
değerlendirir misiniz?
Çok verimli, mesleğimizin 
sorunlarını tartışıp çözüm 
aradığımız bir Genel Kurul 
oldu.  

Cumhuriyet’in 99. 
yıldönümü bugün. Böyle 
bir günde Ankara’da olmak 
benim için büyük bir mut-

luluk. İnşallah hem mes-
leğimiz hem de ülkemiz 
açısından daha az sıkıntılı 
günlerde kutlarız sonraki 
yıldönümlerini.

Yeni seçilecek Merkez 
Yönetim Kurulu’ndan 
beklentileriniz nedir?
En önemli sorunumuz yeni 

fakültelerin açılması ve 
dişhekimi sayısındaki hızlı 
artış. Yeni mezun olacak 
meslektaşlarımızı ileride 
işsizlik bekliyor, bu açık. 
Eğitim zaten zayıflamıştı, 
pandemi döneminde nere-
deyse hiç pratik yapmadan 
mezun oldular. 

Önemli bir sorun da 

kamuda MHRS randevu-
larının iyice sıklaştırılması. 
Evet, hastalar randevu 
bulamıyor ama bu sistemle 
dişhekimleri de verimli 
olamıyor. Bunun insani bir 
düzeye çekilmesi lazım.

Evde bekleyen bir 
dişhekimi ordusu var

Kamuda MHRS randevularının 
seyreltilmesi lazım

Miraçhan İnanmaz: 

Sinem Avcı Karcıoğlu: 

Malatya Dişhekimleri Odası Başkanı

Zonguldak Dişhekimleri Odası Başkanı
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  4 yaşındaki hastanızın çürükle 
ekpoze olan ve ekspozür boyutu 
0.5 mm’den küçük olan 65 
nolu dişinde tedavi işleminiz 
aşağıdakilerden hangisi 
olmalıdır?

[a] Direkt pulpa tedavisi
[b] Formokrezol amputasyonu
[c] Kalsiyun Hidroksit amputasyonu
[d] Kök kanal tedavisi
[e] Cvek amputasyonu

 Aşağıdakilerden hangisi koruyucu 
ortodontik yöntemlerden 
değildir?

[a] Çürük olan süt dişlerinin restore 
edilmesi

[b] Yer tutucu uygulanması
[c] Florlama yapılması
[d] Mandibulanın küçük vaşta 

fonksiyonel aparevlerle öne 
alınması.

[e] Hiçbiri

 Aşağıdakilerden hangisi Guta-
perkanın avantajlarından biri 
değildir. 

[a] Kolay sıkıştırılabilmesi
[b] Toksisitesinin düşük olması
[c] Radyoopak olması
[d] Isıtıldığından plastik özellik 

kazanması
[e] Yeterli sertliğinin olmaması

 Aşağıdaki lerden hangi apîkal 
cerrahi için bir endikasyon 
oluşturmaz.

[a] Kanalın kurutulamaması
[b] Yan kanalların sıklığı
[c] Akut pulpitisli dişler
[d] Kalıcı restorasyon taşıyan dişler
[e] 1/3 apikal kök kırıkları

Sürekli Dişhekimliği Eğitimi

Adı Soyadı : ............................................................

TC Kimlik No : ............................................................
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......................................
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 Bölümlü protezlerde okluzal 
tırnağın sahip olması gereken 
özellikler için, aşağıda            
sıralananlardan hangisi 
yanlıştır?

[a] Tırnak ile küçük bağlayıcı 
arasındaki açı 90° den küçük 
olmalıdır.

[b] Tabanı mezial veya distalde, 
tepesi dişin uzun eksenine 
yeterince yakın üçgen şeklinde 
olmalıdır .

[c] Bir premolar dişte, üçgenin 
taban uzunluğu dişin bukkal ve 
lingual tüberküllerinin tepeleri        
arasındaki mesafenin Vi’ü kadar 
olmalıdır.

[d] Tabanı kaşık yada küvet şeklinde 
olmalıdır 

[e] Yaklaşık 1,5 mm. Derinliğinde 
olmalıdır

 Aşağıdakilerden hangisi 
agresif periodontitisi kronik 
periodontitisten ayırıcı tanısında 
dikkat  edilen hususlardan 
değildir?

[a] Başlangıç yaşı
[b] Hastalığın hızlı ilerleme oranı
[c] İlgili subgingival mikrofloranın 

yapı ve kompozisyonu
[d] Kemik kaybının olması
[e] Hastalıklı bireylerin ailesel 

agregasyonu

 Aşağıdakilerden hangileri 
doğrudur? 

I-  Sjögren immünolojik bir hastalıktır

II- Lenfoma kötü huylu bir tümördür

III- Diabette nörolojik hasar görülmez

IV- Diabette lökosit fonskiyon 
bozukluğu vardır

[a] SIV ve I  
[b] I ve II       
[c]  I, II ve III 
[d] I, II ve IV 
[e]  Hiçbiri

 Aşağıdakilerden hangisi 
maksillada yapıacak 
implant uygulamalarında 
dikkat edilecek anatomik 
oluşumlardan değildir?

[a] Pinüs maksillaris
[b] Foramen incisivum
[c] Foramen mentale
[d] Foramen palatinum majus
[e] Burun tabanı

 Doğal dişli bir bireyde; 
bireyin stomatognatik 
sistemin rahatsızlıklarına 
ilişkin şikayet ve işaretleri 
yoksa, posteriorda 3 üyeli 
bir köprü restorasyonu 
uygulanacaksa hastada 
tercih edilmesi gereken 
oklüzyon türü hangisidir ? 

[a] Kanin koruyuculu oklüzyon
[b] Bilateral balanslı oklüzyon 
[c]  Parsiyel grup fonksiyonu
[d] Hastanın mevcut oküzyon 

türü ve maksimal 
kenetlenme durumu 
korunmalıdır 

[e] Unilateral balanslı oklüzyon

 Aşağıdakilerden hangisi 
üst dudakların konumu 
üzerinde etkilidir?

[a] Üst keserlerin retraksiyonu
[b] Alt keserlerin retraksiyonu 
[c] Mandibuler rotasyon 
[d] Alt dudak konumu 
[e] Hepsi
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Emel Eroğlu - Genel Sekreter

1968’de Akşehir’de doğdu. 1991’de İstanbul 
Üniversitesi Dişhekimliği Fakültesi’nden mezun 
oldu. 2007 yılına kadar Kayseri, Samsun ve Bur-
sa’da kendi muayenehanesinde çalıştı. 2007’den 
bu yana kamuda, Bursa Ağız ve Diş Sağlığı Eği-
tim ve Araştırma Hastanesi’nde çalışmaktadır. 
2000-2002 döneminde Bursa Dişhekimleri Oda-
sı’nda Yönetim Kurulu üyesi, 2002-2008 arası 

Oda Genel Sekreteri, 2008 yılından itibaren de 
Oda Başkanı olarak görev yaptı. 2000-2022 yıl-
ları arasında Bursa Dişhekimleri Odası delegesi 
olarak seçildi. Çok sayıda ve farklı TDB komisyon 
ve çalışma gruplarında görev aldı. 2010 yılında 
Bursa’da gerçekleştirilen TDB 17. Uluslararası Diş-
hekimliği Kongresi’nin Organizasyon Komitesi 
Başkanlığını yaptı. Mimar bir oğlu vardır.

TDB organları

19. Dönem
TDB Merkez Yönetim, Yüksek Disiplin 
ve Merkez Denetleme kurulları

TDB Merkez Yönetim Kurulu

Burak Saran - Genel Başkan Vekili

1975’te Ankara’da doğdu. Balıkesir Lisesi’nin ar-
dından Ege Üniversitesi Dişhekimliği Fakültesi’n-
den 1997’de mezun oldu. 2000 yılından bu yana 
Balıkesir’de muayenehanesinde serbest dişhe-
kimi olarak çalışmaktadır. Balıkesir Dişhekimleri 
Odası’nda 2000-2002 döneminde Yönetim Kuru-

lu üyesi, 2002-2004 döneminde Sayman, 2010-
2014 arası Genel Sekreter, 2014-2021 arası da 
Oda Başkanı olarak görev yaptı. Temmuz 2021-
Ekim 2022 döneminde ise TDB Merkez Yönetim 
Kurulu Üyesi olarak görev aldı. Evli ve bir çocuk 
babasıdır.

Ahmet Tarık İşmen - Genel Başkan

1960’ta Diyarbakır’da doğdu. 1982’de Dicle Üni-
versitesi Dişhekimliği Fakültesi’nden mezun 
oldu. 1985’te İstanbul Moda’da muayenehanesi-
ni açtı. 1988-1990, 1990-1992 dönemlerinde TDB 
Delegesi, 1992-1994 döneminde İstanbul Dişhe-
kimleri Odası Denetleme Kurulu Üyesi, 1994-
1996, 1996-1998 dönemlerinde İDO Yönetim 
Kurulu Üyesi olarak, 2016-2018 ve 2018-2020 dö-
nemlerinde İDO Başkanvekili olarak görev yaptı. 
Eylül 2020’de İDO Başkanlığına seçildi. Ayrıca 
İDO İlçe Temsilciliği Komisyonu, Sosyal İşler Ko-
misyonu ve Tüketici Hakları Komisyonu Başkan-
lığı yaptı. 2000-2002, 2002–2004 ve 2004-2006 

dönemlerinde TDB Merkez Yönetim Kurulu üye-
si, 2008-2010 döneminde ise TDB Genel Sayma-
nı, 2010-2012 ve 2012-2015 dönemlerinde TDB 
Genel Sekreteri, Mayıs 2015 - Kasım 2016 döne-
minde TDB Akademi Genel Sekreteri ve Temmuz 
2021-Ekim 2022 döneminde TDB Genel Başkanı 
olarak görev yaptı. Ayrıca TDB Toplum Ağız Diş 
Sağlığı Komisyonu, Tüketici Hakları Komisyonu 
ve Kongre ve Fuar Komisyonu Sorumlusu olarak 
çalıştı. 2007’de TDB 15. Uluslararası Dişhekimliği 
Kongresi Genel Sekreteri olarak görev yaptı. Evli 
ve iki çocuk babasıdır.
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Umut Barış Baykara - Üye

1977’de Muğla’da doğdu. İlk, orta ve lise öğre-
nimini Muğla’da tamamladı. 2001 yılında Ege 
Üniversitesi Dişhekimliği Fakültesi’nden, 2011 
yılında Anadolu Üniversitesi İktisadi İdari Bilim-
ler Fakültesi Kamu Yönetimi’nden mezun oldu. 
2010-2014 arası TDB Delegesi, 2011-2012 arası 

Muğla Dişhekimleri Odası Başkan Vekili, 2012-
2013 arası Muğla Dişhekimleri Odası Başkanı 
olarak görev yaptı. 2014’ten bugüne de Oda 
Başkanlığı görevine devam etmektedir. Muğla’da 
kendi muayenehanesinde mesleğini sürdüren 
Baykara, evli ve iki çocuk babasıdır.
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Tolga Kutal - Genel Sayman

1971’de Erzincan’da doğdu. İlkokulu Tekirdağ’da 
okudu. Ortaöğrenimini İstanbul’da Fevziye 
Mektepleri Vakfı Özel Işık Lisesi’nde tamamladı. 
1992’de Marmara Üniversitesi Dişhekimliği Fa-
kültesi’nden mezun oldu. 1995’te Tekirdağ’da 
serbest dişhekimliğine başladı. Tekirdağ Dişhe-
kimleri Odası’nda üç dönem Genel Sekreterlik 

ve 2002-2008 ve 2014-2019 arasında altı dönem 
Oda Başkanlığı yaptı. Nisan 2019 -Temmuz 2021 
döneminde TDB Merkez Yönetim Kurulu üyesi ve 
Temmuz 2021-Ekim 2022 döneminde TDB Genel 
Saymanı olarak görev yaptı. Evli ve bir çocuk ba-
basıdır. Halen Tekirdağ’da kendi kliniğinde ser-
best dişhekimi olarak çalışmaktadır.

Tolga Beray - Üye

1976 yılında Sakarya’da doğdu. İlköğretimini Sa-
karya’da, orta öğretimini Kocaeli’de, yüksek öğ-
renimini İstanbul’da tamamlayarak, 2000 yılında 
İstanbul Üniversitesi Dişhekimliği Fakültesinden 
mezun oldu. 2003 yılından bugüne Sakarya’da 
özel muayenehanesinde mesleğini sürdürmek-
tedir. 2005 yılından itibaren Sakarya Dişhekimleri 

Odasında görev aldı. 2008 - 2010 yılları arasında 
Oda Genel Sekreterliği, 2010 yılından itibaren 
de Oda Başkanlığı yaptı. 2010 yılından itibaren 
çeşitli TDB komisyonlarında görev aldı. Temmuz 
2021-Ekim 2022 döneminde ise TDB Merkez Yö-
netim Kurulu üyesi olarak görev yaptı. Evli ve üç 
çocuk babasıdır.

Alper Dilek - Üye

1978 yılında Samsun’da doğdu. İlk, orta ve lise 
eğitimini Samsun’da tamamladıktan sonra 2000 
yılında Hacettepe Üniversitesi Dişhekimliği Fa-
kültesi’nden mezun oldu. 2002 yılından itibaren 
Samsun’da kendi muayenehanesinde serbest 
dişhekimi olarak çalışmaya başladı. Samsun 

Dişhekimleri Odası’nda 2006-2008 yıllarında Yö-
netim Kurulu üyesi, 2006 yılında TDB 13. Ulusla-
rarası Dişhekimliği Kongresi’nde Sergi Komitesi 
Başkanı, 2008-2014 arası Oda Genel Sekreteri, 
2014-2018 arası Oda Başkan Vekili ve 2018-2022 
arası Oda Başkanı olarak görev yaptı.

Gürbüz Eldeniz - Üye

1971’de Konya’da doğdu. 1993’te Gazi Üniver-
sitesi Dişhekimliği Fakültesi’nden mezun oldu. 
Konya Dişhekimleri Odası’nda 2008-2010 döne-
minde Yönetim Kurulu üyeliği, 2014-2016 döne-
minde Genel Sekreterlik ve 2016-2022 arasında 

Oda Başkanlığı görevini üstlendi. Temmuz 2021-
Ekim 2022 döneminde TDB Merkez Yönetim Ku-
rulu üyesi olarak görev yaptı. Evli ve iki çocuk ba-
bası olan Eldeniz, halen kendi özel polikliniğinde 
serbest dişhekimi olarak çalışmaktadır.



,
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Okan Ergün - Üye

1966’da Balıkesir’in Edremit ilçesinde doğdu. İlk, 
orta ve lise eğitimini Edremit’te tamamladıktan 
sonra 1989’da İstanbul Üniversitesi Dişhekimliği 
Fakültesi’nden mezun oldu. 1992’den bu yana 
Edremit’te serbest dişhekimliği yapmaktadır. 
Balıkesir Dişhekimleri Odası’nda 1997-1998, 

1998-2000 ve 2000-2002 yıllarında Yönetim Ku-
rulu üyesi, sekiz dönemde de TDB Genel Kurul 
delegesi olarak görev yaptı. Çeşitli dönemlerde 
Oda’nın Edremit İlçe Temsilciliğini de yapan Er-
gün, evli ve bir çocuk babasıdır.

Günhan Eskicioğlu - Üye

1965’te Aydın’ın Yenipazar ilçesinde doğdu. 
1989’da Ege Üniversitesi Dişhekimliği Fakül-
tesi’nden mezun oldu. 1992’de Aydın merkez-
de muayenehanesini açtı. Aydın Dişhekimleri 
Odası‘nda 1996-2002 ve 2006-2016 arasında 
Yönetim Kurulu üyesi, 2016-2022 arasında Oda 

Başkanı olarak görev yaptı. 2014’te Aydın/Kuşa-
dası’nda gerçekleşen TDB 20. Uluslararası Dişhe-
kimliği Kongresi’nde Kongre Genel Sekreterliğini 
üstlendi. 2022-2024 döneminde TDB delegesi 
olarak görev yapan Eskicioğlu, evli ve iki çocuk 
babasıdır.

Salih Gül - Üye

1953’te Erzincan’da doğdu. 1969’da Sivas 4 Eylül 
Kongre Lisesi’nden mezun oldu. A.İ.T.İ.A Ankara 
Dişhekimliği Yüksek Okulu’ndan 1976’da me-
zun oldu. Sivas/Yıldızeli Hastanesi’nde başladı-
ğı kamu görevine Urfa, Çorum ve Sivas sigorta 
hastanelerinde dişhekimi ve Başhekim Yardım-
cısı olarak devam etti ve 2015’te emekli oldu. 

1986’da Sivas Dişhekimleri Odası’nın Kurucu Baş-
kanlığını yaptı. 1990-1994 ve 2000-2004 arasın-
da TDB Merkez Yönetim Kurulu üyesi, 1994-2000 
ve Nisan 2019-Temmuz 2021 dönemlerinde TDB 
Yüksek Disiplin Kurulu üyesi olarak görev yaptı. 
Evli ve iki erkek çocuk babası olan Gül, halen Si-
vas’ta muayenehanesinde çalışmaktadır.

Fatih Güler - Üye

1964’te Adana’da doğdu. İlk, orta ve lise eğitimi-
ni Adana’da tamamladı. Adana Erkek Lisesi’nden 
mezun oldu. Gazi Üniversitesi Dişhekimliği Fakül-
tesi’nden 1986’da mezun oldu. 1989’dan itibaren 
Adana’da serbest dişhekimliği yapmaya başladı. 
1989-1999 arasında serbest dişhekimliğinin ya-

nında kamuya bağlı bir hastanede dişhekimliği 
yaptı. Uzun yıllar Adana Dişhekimleri Odası’nın 
kurullarında görev yaptı. 2015-2022 arası Adana 
Dişhekimleri Odası Başkanı olarak görev yaptı. 
2022’de Adana Ticaret Odası Meclisi’ne seçilen 
Güler evli ve Deniz, Bora ve Nergiz’in babasıdır.

A. Selhan Kaya - Üye

Lise öğrenimini 2000 yılında Antalya Mahmut 
Celal Ünal Fen Lisesi’nde tamamladı. İstanbul Üni-
versitesi Dişhekimliği Fakültesi’nden 2005’te me-
zun oldu. Aynı yıl aynı Fakültenin Ağız, Diş, Çene 
Hastalıkları ve Cerrahisi Anabilim Dalı’nda Dokto-
ra eğitimine başladı. 2005-2010 arasında Fakül-
te bünyesinde akademik ve klinik çalışmalarını 

yürüttü. 2011 Nisan ayından bu yana Antalya’da 
kliniğinde çalışmaktadır. Antalya Dişhekimleri 
Odası’nda 2012-2016 arasında iki dönem Yönetim 
Kurulu üyesi, 2016-2018 döneminde Genel Sekre-
ter, 2018-2022 arasında da üç dönem Başkan Ve-
kili olarak görev yaptı. Beş dönemdir TDB delegesi 
olan Kaya, evli ve iki oğul sahibidir.

Naim Şenyurt - Üye

1980’de Isparta’da doğdu. İlk, orta ve lise eğiti-
mini Isparta’da tamamladıktan sonra, 2003’te 
Selçuk Üniversitesi Dişhekimliği Fakültesi’nden 
mezun oldu. Isparta Dişhekimleri Odası’nın 9. 
ve 13. dönemlerinde Saymanlık, 10. ve 11. dö-
nemlerinde Genel Sekreterlik, 10, 11, 12 ve 13. 

dönemlerin de TDB Delegesi olarak görev yap-
tı. 2014-2016 yılları arasında Sosyal ve Bilimsel 
komisyonlarda görev yaptı. Temmuz 2020’de 
Isparta Dişhekimleri Odası Başkanlığına seçildi. 
2004’ten bu yana Isparta/ Merkez’de mesleğini 
icra eden Şenyurt evli ve iki çocuk babasıdır.

TDB Yüksek Disiplin Kurulu
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Mehmet Tarık Tuncay - Üye

1970 İstanbul doğumludur. İlk ve ortaöğrenimini 
İstanbul’da tamamladı. İstanbul Üniversitesi Diş-
hekimliği Fakültesi’nden mezuniyetini takiben 
Şubat 1994’te mesleki çalışma hayatına atıldı.
Serbest muayenehaneciliğin yanısıra, genel sağlık 
polikliniği, vakıf üniversitesi gibi farklı kuruluşlar-
da ve sağlık turizmi vb. farklı konseptlerle de mes-
leğini icra etti. İstanbul Dişhekimleri Odası’nda 

2004-2006 döneminde Denetleme Kurulu üyesi, 
2006-2010 arasında Yönetim Kurulu üyesi, 2014-
2015 yıllarında da Disiplin Kurulu Raportörü ola-
rak görev aldı. 2015 yılından beri özel ve mesleki 
yaşamını Edirne’de sürdüren Tuncay, 2018’den bu 
yana Edirne Dişhekimleri Odası TDB delegesidir.  
Tuncay, Temmuz 2021-Ekim 2022 döneminde 
TDB Yüksek Disiplin Kurulu üyesi olarak görev aldı.
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Ali Rıza Kaya - Üye

1957’de Denizli Çal’da doğdu. İlkokulu Balıkesir  
Dursunbey’de, ortaokul ve liseyi Balıkesir Lisesi’n-
de okudu. 1980‘de Ege Üniversitesi Dişhekimliği 
Fakültesi’nden mezun oldu. Askerlik görevinden 
sonra Şirinyer/İzmir’deki muayenehanesinde ça-
lışmaya başladı. İzmir Dişhekimleri Odası’nın ve 
TDB’nin kuruluş çalışmalarında görev aldı. De-

ğişik dönemlerde Oda Yönetim ve Denetleme 
kurulları ile TDB delegeliği görevlerinde bulun-
du. Temmuz 2021-Ekim 2022 döneminde TDB 
Yüksek Disiplin Kurulu üyesi olarak görev yaptı. 
Üç dönem Buca ve İzmir Büyükşehir Belediyesi 
Meclis üyeliği yaptı. Evli, bir kız ve bir erkek ço-
cuk babasıdır. İyi derecede İngilizce bilmektedir.

Gülnihal Neslihan Yamalıoğlu - Üye

1959’da Ankara’da doğdu. İlk ve ortaöğrenimini 
İstanbul’da gördükten sonra İstanbul Üniversitesi 
Dişhekimliği Fakültesi’ni 1981’de bitirerek meslek 
hayatına serbest dishekimi olarak başladı. Çeşit-
li dönemlerde İstanbul Dişhekimleri Odası’nda 
Disiplin Kurulu ve Denetleme Kurulu üyeliği gö-
revlerini üstlendi. TDB 17/1. dönem (Kasım 2018 

- Nisan 2019) Yüksek Disiplin Kurulu üyesi ve 17/2.
dönem (Nisan 2019-Temmuz 2021) Yüksek Di-
siplin Kurulu Raportörü ve 18. dönem (Temmuz 
2021-Ekim 2022) TDB Yüksek Disiplin Kurulu Üye-
si olarak görev yaptı. TDB Kongrelerinde Sergi Ko-
mitesi başkanlıkları yaptı. Halen serbest çalışmaya 
devam etmektedir. Evli ve iki çocuk annesidir.

Kadir Voral - Üye

1982’de Adıyaman Kahta’da doğdu. İlköğrenimi-
ni Mülk Köyü İlkokulunda, orta ve lise öğrenimini 
Kahta’da tamamladı. 2007’de Dicle Üniversitesi 
Dişhekimliği Fakültesi’nden mezun oldu. Uzun 

süre kamuda dişhekimliği yaptı. Halen Şanlıurfa 
Karaköprü’de özel bir diş polikliniğinde mesleği-
ni yürütmekte olan Voral, evli ve bir çocuk baba-
sıdır.

Şenay Şen Çokbaskın - Üye

1977’de Bulgaristan Kırcali’de doğdu. İlk ve orta 
öğrenimini Bursa’da tamamladı. 1999’da İstanbul 
Üniversitesi Dişhekimliği Fakültesi’nden mezun 
oldu. 16 yıl serbest dişhekimliği yaptıktan sonra 
2016 yılında kamuda çalışmaya başladı. 2010-

2014 arasında Bursa Dişhekimleri Odası’nda Say-
man, 16. dönem TDB Yüksek Disiplin Kurulu’nda 
üye olarak görev yaptı. 10 yıldır TDB delegesi 
olan Çokbaskın evli ve bir çocuk annesidir. Halen 
Mudanya Devlet Hastanesi’nde çalışmaktadır.

Yusuf Varışlı - Üye

1976’da, Mardin Derik’te doğdu. İlk ve ortaöğ-
renimini Derik’te tamamladı. Dicle Üniversite-
si Dişhekimliği Fakültesi’nden 1999’da mezun 
oldu. 2004-2006 ve 2010-2012 yılları arasında, iki 
dönem Diyarbakır Dişhekimleri Odası Yönetim 
Kurulu üyeliği görevini yürüttü. 2018’de Mardin 
Dişhekimleri odası Kurucu Başkanı olarak görev 

aldı, iki dönem aynı göreve devam etti. Temmuz 
2021-Ekim 2022 döneminde TDB Yüksek Disiplin 
Kurulu üyesi olarak görev yaptı. Çeşitli sivil top-
lum örgütlerinde kuruculuk ve yönetim kurulu 
üyeliği yaptı. Mardin Kızıltepe’de özel bir diş po-
likliniğinde mesleğini yürütmektedir. Evli ve üç 
çocuk babasıdır.
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Meltem Çağın Alkan Yıldırım - Üye

1979’da Kocaeli’de doğdu. 1995’te Kocaeli Ana-
dolu Lisesi’nden, 2002’de İstanbul Üniversitesi 
Dişhekimliği Fakültesi’nden mezun oldu. Kocaeli 
Dişhekimleri Odası’nda 2008-2010 döneminde 
Genel Sekreterlik, 2020-2022 döneminde Di-

siplin Kurulu üyeliği yaptı. Halen Kocaeli Dişhe-
kimleri Odası Genel Sekreteridir. Evli ve 2 çocuk 
annesi olan meslektaşımız İzmit’te kendi muaye-
nehanesinde çalışmaktadır.

Sevgül Bora - Üye
1961’de Manisa’da doğdu. İlk, orta ve lise eğiti-
mini Manisa’da tamamladı. Ankara Üniversitesi 
Dişhekimliği Fakültesi’nde başladığı dişhekimliği 
eğitimini 1985’te Ege Üniversitesi Dişhekimligi 
Fakültesi’nde tamamladı. 1987’den bu yana Ma-
nisa’da muayenehanesinde çalışmaktadır.  Mani-
sa Dişhekimleri Odası’nda 2004-2006 dönemin-
de Oda Saymanı, 2006-2008 döneminde Başkan 
Vekili, 2008-2010 döneminde Yönetim Kurulu 

üyesi, 2010-2016 arasında Oda Başkanı, 2016-
2018 döneminde Disiplin Kurulu üyesi ve TDB 
delegesi olarak görev yaptı. TDB’de 16. dönem 
(2016-2018) Merkez Denetleme Kurulu Raportö-
rü, 17/1. dönem  (Kasım 2018 –Nisan 2019) Mer-
kez Denetleme Kurulu Başkanı ve 17/2. dönem 
(Nisan 2019 – Temmuz 2021) Merkez Yönetim 
Kurulu üyesi olarak görev yapan Bora, bir erkek 
çocuk sahibidir. 

Naciye Güleç Gök - Üye

1969’da Mersin’de doğdu. İlkokulu Mersin’de, 
orta ve lise eğitimini Ankara ve Tarsus’ta tamam-
ladı. 1992’de İstanbul Üniversitesi Dişhekimliği 
Fakültesi’nden mezun oldu. 1997’de Mersin’de 
muayenehanesinde çalışmaya başladı. Mesleği-
ni 1998’den itibaren SSK Mersin Hastanesi, Toros 
Devlet Hastanesi ve Mersin Ağız ve Diş Sağlığı 

Merkezinde kamuda sürdürdü. 2017’de Mersin 
Ağız ve Diş Sağlığı Hastanesi’nde başladığı Baş-
hekimlik görevini devam ettirmektedir. Temmuz 
2021-Ekim 2022 döneminde TDB Merkez Yöne-
tim Kurulu üyesi olarak görev yapan Gök, evli ve 
iki çocuk annesidir.

Esra Yamak - Üye

1971’de Balıkesir’de doğdu. İstanbul Üniversitesi 
Dişhekimliği Fakültesi’nden 1994’te mezun oldu. 
1997’ye kadar İstanbul’da çeşitli özel klinikler-
de çalıştı. 1997’den bu yana Eskişehir’de kendi 
muayenehanesinde çalışmaktadır. Eskişehir 
Dişhekimleri Odası’nda uzun yıllar çeşitli komis-
yonlarda ve Disiplin Kurulu’nda çalıştı. 2016’dan 
itibaren Yönetim Kurulu’nda üye, Başkan Vekili ve 

Genel Sekreter olarak görev yaptı. Eskişehir Tepe-
başı Belediyesi Sağlıklı Kent Konseyi Yürütme Ku-
rulu üyesi olan Yamak, birçok sivil toplum örgü-
tünde de çalıştı. Anadolu Üniversitesi’nde Felsefe 
bölümünü onur öğrencisi olarak bitirdi. Adalet 
bölümünde ön lisans eğitimini de tamamlayan 
meslektaşımız bir kız çocuğu annesidir.

Hüseyin Emir Yüzbaşıoğlu - Üye

1978’de Lüleburgaz’da doğdu. İlk ve orta 
öğrenimi Kütahya ve KKTC’de tamamladıktan 
sonra 1996’da Antalya Anadolu Lisesi’nden, 
2003’te Ondokuz Mayıs Üniversitesi 
Dişhekimliği Fakültesi’nden mezun oldu. , 
Doktora eğitimini 2006’da aynı Fakültenin  
Protetik Diş Tedavisi Anabilim Dalı’nda 
tamamladı. 2010’da İstanbul Medipol Ü.D.F.’nde 

öğretim üyesi oldu. 2017’de Doçent ünvanı 
aldı. Halen Bahçeşehir Ü.D.F.’nde öğretim üyesi 
olarak görev yapmaktadır. 2012’den itibaren 
üç dönem İstanbul Dişhekimleri Odası Eğitim 
Komisyonu’nda görev yaptı. Türk Prostodonti 
ve İmplantoloji Derneği (TPİD) ve International 
Association for Dental Research (IADR) gibi 
birçok bilimsel derneğin üyesidir.

TDB Merkez Denetleme Kurulu
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duyurular

KREDİLENDİRİLEN 
ETKİNLİKLER

32. Euro Dişhekimliği Kongresi 
26. Çin Uluslararası 
Fuar ve Sempozyumu

22-23 Mayıs 2023
Barselona - İspanya
www.eurodentistry.dentalcongress.com

Dental Salon 2023
53. Moskova Uluslararası Sergisi

24-27 Nisan 2023
Moskova - Rusya
www.en.dental-expo.com

Greater NewYork Dental Meeting

25-30 Kasım 2022 
New York - ABD
www.gnydm.com

22-26 Kasım 2022
Paris - Fransa
www.adfcongres.com

Fransa Dişhekimleri Birliği (AFD)
Kongresi

Kongre Kurs Sempozyum

14-18 Mart 2023 
Köln - Almanya
www.ids-cologne.de

IDS - International Dental Show

VEFAT

Adana Dişhekimleri Odası üyesi meslektaşımız 
Hikmet Tetik 

(1968 İstanbul Ü.D.F. mezunu) 
2 Eylül 2022 günü yaşamını yitirmiştir.

Antalya Dişhekimleri Odası üyesi meslektaşımız 
Tunç Vural 

(2005 Ege Ü.D.F. mezunu) 
23 Eylül 2022 günü yaşamını yitirmiştir.

İstanbul Dişhekimleri Odası üyesi meslektaşımız 
Atilla Sönmez 

(1974 Marmara Üniversitesi Dişhekimliği Fakültesi 
mezunu) yaşamını yitirmiştir.

İstanbul Dişhekimleri Odası üyesi meslektaşımız 
Ahmet Burak San 

(1986 Hacettepe Üniversitesi Dişhekimliği Fakültesi 
mezunu) yaşamını yitirmiştir.

Ailelerinin ve yakınlarının acısını paylaşır, 
başsağlığı dileriz.

İstanbul Dişhekimleri Odası 
2010-2014 dönemi Yönetim Kurulu üyesi meslektaşımız 

Harun Koca 
(1992 İstanbul Ü.D.F. mezunu) 

3 Eylül 2022 günü  yaşamını yitirmiştir.

İstanbul Dişhekimleri Odası  üyesi meslektaşımız 
Nevzat Oruç 

(1973 İstanbul Ü.D.F. mezunu)  
yaşamını yitirmiştir.

Dünya  Dişhekimleri Birliği  
FDI 107. Kongresi

24-27 Eylül 2023
Sidney - Avustralya
www.fdiworlddental.org

SDE Yüksek Kurulu’nun Ekim 2022 tarihli 
toplantısında değerlendirilen etkinlikler:

Denizli Dişhekimleri Odası Tel: 0258 264 41 03
18. Termodental 2022 Bilimsel Sempozyumu

18-19 Kasım 2022
Manisa Dişhekimleri Odası Tel: 0236 231 65 83

Kasım 2022 Bilimsel Etkinliği
18-19 Kasım 2022

Hatay Dişhekimleri Odası Tel: 0326 214 68 16
22 Kasım Dişhekimliği Haftası Bilimsel Toplantısı

18-19 Kasım 2022
Adana Dişhekimleri Odası Tel: 0322 457 24 67

Bilimsel Seminer Kasım 2022 -1 
19 Kasım 2022

Kocaeli Dişhekimleri Odası Tel: 0262 321 02 77
22 Kasım Bilimsel Etkinliği 2022

19-20 Kasım 2022
Çanakkale Dişhekimleri Odası Tel: 0286 214 10 44

32. Bilimsel Sempozyum
19-20 Kasım 2022

İstanbul Dişhekimleri Odası Tel: 0212 225 03 65
22 Kasım Bilimsel Toplantısı

20 Kasım 2022
Isparta Dişhekimleri Odası Tel: 0246 218 19 93
Ağız ve Diş Sağlığı Haftası Bilimsel Etkinliği

20 Kasım 2022
Trabzon Dişhekimleri Odası Tel: 0462 321 47 70
Dişhekimliğinde Seri Konferanslar Kasım 2022

26 Kasım 2022
Antalya Dişhekimleri Odası Tel: 0242 237 52 52

22 Kasım Bilimsel Etkinliği
26 Kasım 2022

Zonguldak Dişhekimleri Odası Tel: 0372 251 56 24
Sürekli Dişhekimliği Eğitimi Programı Kasım 2022

26 Kasım 2022
Konya Dişhekimleri Odası Tel: 0332 350 67 12

Sürekli Dişhekimliği Eğitimi Semineri
25-26-27 Kasım 2022

Tekirdağ Dişhekimleri Odası Tel: 0282 262 27 82
8. Trakya Güz Sempozyumu

25-26-27 Kasım 2022



1985 yılında 3224 sayılı TDB Kanununun 
yayımlanmasıyla birlikte Oda olarak 

örgütlenme hakkının elde edilmesinin ardından 
Mersin’de Mahmut Cömert Başkanlığında bir 
Kurucu Yönetim Kurulu oluşturulur. 9 Nisan 
1986’daki toplantıyla çalışmaya başlayan Kurucu 
Yönetim Kurulu kısa sürede Mersin’deki dişhe-
kimlerini Oda’ya üye yapmayı başarır ve 25 Mayıs 
1986’da toplanan ilk Genel Kurul’da Mahmut 
Cömert Başkanlığındaki ilk Yönetim Kurulu seçilir. 

Oda kurulana kadar Mersin Tabip Odası bün-
yesinde sorunlarını dile getirmeye çalışsalar da 
hekimlerin yoğun gündeminden dişhekmlerinin 
sorunlarına sıra gelmez. Ortak faaliyetler daha çok 
14 Mart Tıp baloları gibi sosyal etkinlikler olur. 

İlk dönemlerde dişhekimlerinin kaynaşmasına 
yönelik sosyal etkinlikler, toplum ağız diş sağlığına 
yönelik okullarda ve yoğun işçi çalıştıran fabrika-

larda ağız diş sağlığı eğitimleri gerçekleştirilir. 
Sosyal etkinlikler 22 Kasım baloları ve her ayın 

ilk Cuma günü yapılan Cuma toplantılarıdır.  Bu 
toplantılarda hem mesleki sorunlar hem de 

odalarımız
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ÇUDİG’den ‘Dental Milenyum’a
Mersin
Mersin Dişhekimleri Odası 3224 sayılı yasanın kabul edilmesinin ardından ilk kurulan Dişhekimleri odalarından biri 
ve üye sayısı itibariyle de Türkiye’nin 9. büyük dişhekimleri odası. TDB Uluslararası Dişhekimliği Kongresi’ni büyük 
kentler dışında organize eden ilk Oda olan Mersin Dişhekimleri Odası’nın tarihini aktarırken Oda’nın ilk ve ikinci 
başkanları Mahmut Cömert ve Muharrem Armutlu’nun da anılarına başvurduk.

➔

Odanın kurulmasına karar veril-
dikten sonra yaptığınız çalışma-
lardan biraz bahseder misiniz?
1985 yılında çıkan 3224 çıkan sayılı TDB 
Kanunu’nun illerde Oda kurma yetkisine 
istinaden 1986 yılında 35 dişhekiminden 
imza toplanarak ilk müteşebbis heyet 
kuruldu. Bir ay içerisinde tüm ilçeleri ve 
Mersin merkezinde sokak cadde mahalle 
dolaşarak dişhekimlerini tespit edip 
kayıt yaptık. 

Tabip Odasında üyelikleri yok 
muydu?
Dişhekimleri o zaman kadar Tabip 
Odasına kayıt yaptırıyorlardı ama hiçbir 
kayıt tutanağı yoktu. Bir ay sonra kay-
dettiğimiz dişhekimlerini genel kurula 
davet edip ilk Genel Kurulu yaptık ve o 

zamanki adıyla İçel Dişhekimleri Odası’nı 
1986 yılında kurmuş olduk. 

Benim başkanlığımdaki ilk yönetim 
Mahmut Cömert, Tuncay Etiler, Bülent 
Özdemir, Tahsin Ceylan ve Osman Kük-
ner’ den oluşmuştu.

Kuruluş döneminde maddi zorluk-
larla karşılaştınız mı?
Elbette. Odamızda hiçbir şey yoktu. Mu-
ayenehanelerimizden Odayı yönettik. Üç 
ay sonra Mersin Tabipler Odası lokalini 
kullanarak Odanın faaliyetlerini devam 
ettirdik.

Ne tür faaliyetler yapıyordunuz?
Sahte dişhekimleriyle mücadele ederken 
halkımızın ağız diş sağlığı, dişhekimle-
rinin mesleki eğitimleri için çalışmalara 

başladık. Üniversitelerden hocalar 
getirerek mesleki toplantılar, kurslar 
düzenlemeye başladık. Odalarda bu gibi 
mesleki toplantıların çoğalmasıyla TDB 
Kongre Yönetmeliği çıkararak bilimsel 
toplantıların tüm Türkiye’deki dişhekim-
lerinin faydalanması sağlandı.

3224 sayılı Yasa ile kurulan TDB ve 
Odaları sayesinde bizler bugünlere 
bilimsel, birliktelik içinde ve saygın bir 
meslek örgütü olarak geldik.

Mersin Dişhekimleri Odası Kurucu Başkanı Mahmut Cömert:

Odayı muayenehanelerimizden 
idare ettik

1998’de Mersin Dişhekimleri Odası’nın düzenlediği ilk Çukurova Dişhekimliği 
Günleri (ÇUDİG) Sempozyumundan.
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hayata geçirdikleri ÇUDİG (Çukurova Dişhekim-
liği Günleri) Bilimsel Sempozyumu adı altında 
devam eder. 1. ÇUDİG Bilimsel Sempozyumu 1998 
yılında İçel Dişhekimleri Odası tarafından yapılır. 
Uzun bir aradan sonra ikincisi 2005 yılında yapı-
lan Sempozyum bu tarihten sonra Çukurova’daki 

diğer Odaların da katılımıyla ve dönüşüm-
lü olarak organize edilmeye başlanır.

‘Dental Milenyum’ 
ÇUDİG’in başarılı olmasının ardından o 
zamanki Yönetim Kurulu’nda Mersin’de 
bir TDB uluslararası dişhekimliği kong-
resi yapma isteği oluşur. Merkez Yönetim 
Kurulu’nda bulunan Muharrem Armutlu 
ve dönemin Oda Başkanı Şahin Kısa-
dur’un yoğun çabalarıyla talep iletilir. Bu 
talep Türk Dişhekimleri Birliği tarafından 
değerlendirilip kabul görür ve 2000 yılında 
TDB 8. Uluslararası Dişhekimliği Kongresi 
‘Dental Milenyum’ adıyla Mersin Dişhe-

kimleri Odası ev sahipliğinde düzenlenir. 
Tuncer Taşkın’ın Oda Başkanı olduğu dönemde 

gerçekleştirilen Kongrede katılan yaklaşık 1500 
dişhekimi Narlıkuyu gibi tarihi ve akustik güzelliği 
olan bir mekana taşınarak Adana Senfoni Orkest-
rası eşliğinde katılımcılara değişik bir ambians 
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Türkiye’nin gündelik sorunları konuşulur. 
Yine bu toplantılarda bir prensip kararı da alınır. 

Oda başkanlığına seçilecek olanların en çok iki 
dönem görev yapması ve daha sonra yerine yeni 
isimlerin göreve gelmesinde mutabık kalınır. 
Odanın bütün tarihi boyunca da bu karara uyulur. 
Bu kararı değerlendiren eski Başkan Muharrem 
Armutlu ‘Bunun faydalarını zaman içerisinde çok 
iyi gördük. Mersin’deki birliktelik ve tüm mes-
lektaşlarımızın temsili böylece doğru bir işleyişle 
sağlandı. Yeni meslektaşlarımız görev aşkıyla taze 
kan olarak çalıştıklarını, kurum hafızasını sonraki 
yönetime aktardıklarını ve demokrasi adına bir 
koltuğa yıllarca sarılmanın doğru olmadığını yaşa-
yarak öğrendik’ diyor.

Bir zamanlar ‘İçel’di
İlin adının o dönemde İçel olmasından dolayı İçel 
Dişhekimleri Odası adını alan Odanın toplantıları 
ilk başlarda Tabip Odası lokalinde yapılır. Daha 
sonra Mayıs 1994’te küçük bir işhanında ilk Oda 
hizmet binası alınır. İlk dönemlerin en önemli 
mücadele alanlarından biri de sahte dişhekimle-
riyle mücadeledir. Sonraki yıllarda da bu 
mücadele hep devam eder.

1986-1990 yıllarını kapsayan ilk iki 
dönemde Başkanlığı yürüten Mahmut Cö-
mert’in ardından sırasıyla Muharrem Ar-
mutlu (1990-1994), Şahin Kısadur (1994-
1998), Tuncer Taşkın (1998-2002), Oğuz 
Yılmaz (2002-2006), Ekrem Duran (2006-
2007), Bülent Özdemir (2007-2010), Fatih 
Sakar (2010-2012), Abdurrahman Doğulu 
(2012-2016), Naciye Güleç Gök (2016-
2020), Süleyman Yaldız (2020-2022) ve şu 
anda görevi sürdüren Nilüfer Karaselçuk 
Oda Başkanlığını üstlenir.

ÇUDİG’in doğuşu
Mersin Dişhekimleri Odası’nın ilk bilimsel eğitim 
toplantısı Prof.Dr. Gürhan Çağlayan’ın sunu-
muyla 6-7 Haziran 1987’de Periodontoloji alanın-
da yapılır. Bu eğitimler yıllar sonra Adana, Gazian-
tep, Hatay, Kahramanmaraş ve Mersin’in birlikte 

2000 yılında Mersin’de organize edilen TDB 8. Uluslararası Dişhekimliği 
Kongresi hazırlıkları sırasında dönemin TDB Genel Başkanı Celal Korkut 
Yıldırım’ın da katıldığı bir Organizasyon Komitesi toplantısından.

➔

2015’te Mersin’de organize edilen 8. ÇUDİG Sempozyumunun hazırlık toplantılarından.



yaşatılır. 
Kongreden elde edilen gelir ve Oda 

üyelerinin katkılarıyla 2000 yılında 
hizmet binası daha geniş bir daireye 
taşınır. Sonraki yıllarda büyüyen ve 
üye sayısı hızla artan Oda Abdurrah-
man Doğulu’nun Başkanlığı dönemin-
de daha geniş alana ve 60 kişilik bir 
toplantı salonuna sahip olan şimdiki 
hizmet binasına taşınır. Eski yerin 
satılmasıyla elde edilen gelire ilave 
olarak dişhekimlerinin de katkılarıyla 
yeni bina alınmış olur.

Sağlık meslek örgütleriyle ortak 
mücadele
Odanın kuruluşundan itibaren diğer 
sağlık meslek örgütleriyle kurulan iyi ilişkiler sağlık 
meslek birliklerini oluşturabilmek adına tabipler, 
eczacılar ve veteriner odalarıyla bir araya gelebil-
menin, ortak hareket edebilmenin yolları aranır, 

çeşitli gündemlerde bu başarılır.
Mersin Dişhekimleri Odası temsilcileri çeşitli 

dönemlerde TDB organlarında da yer alırlar. 1990-
92 yıllarını kapsayan 3. dönemde Mahmut Cömert, 
1994-2000 ve 2018-2021 dönemlerinde Mu-

odalarımız
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3224 sayılı yasa çıkmadan önce 
dişhekimlerinin örgütlülüğü 
nasıldı?
1983 yılında Mersin’de muayenehane 
açtığım ilk dönemde Mersin’deki mes-
lektaşlarımla tanışmak adına ziyaretler-
de bulundum. İstanbul’da bulunduğum 
süreçte İstanbul’daki arkadaşlarımın Diş 
Tabipleri Cemiyeti üzerinden birliktelik-
leri olduğunu ve zaman zaman bir ara-
ya gelip meslektaş ve mesleki sorunları 
irdelediklerini duymuştum. 

Tanıştığım arkadaşlarla o dönemde 
üyesi olduğumuz ve benim de 173 sıra 
numarasıyla üye olduğum Mersin Tabip 
Odası bünyesinde dişhekimlerinin de 
temsili için arkadaşlarımız arasından 
bizi kimin temsil edeceğini istişare 
yoluyla bulmaya çalıştık. Onayladığımız 

arkadaşların Mersin Tabip Odası Yöne-
tim Kurulu’nda bizi temsilen seçilmesini 
sağladık. Fakat zaman içerisinde gör-
dük ki tabip odaları kendi sorunlarına 
daha fazla eğilmek zorunda kaldıkları 
için dişhekimlerinin sorunları onlar için 
bir öncelik taşımıyordu.

Oda kurulduktan sonra ne tür 
sıkıntılar yaşadınız?
İki dönem Mahmut Cömert’in Başkan-
lığının ardından 1990-1994 arasında 
iki dönem de ben Başkanlık yaptım. 
Henüz Oda binamız yoktu, çalışmaları-
mızı Tabip Odası lokalinde bize ayrılan 
odada yapıyorduk. Kendimize ait bir 
yerimiz olsun istedik ve bir büro kira-
ladık. Fakat tefrişi için paramız yoktu, 
lokalde bizim kullandığımız masa ve 
sandalyeleri oraya taşıdık.  

Bunu yaparken bu demirbaş mal-
zemelerde üye olduğumuz dönemde 
verdiğimiz aidatlarla bizim de payımız 
olduğunu düşünmüş ve bu nedenle 
Tabip Odası yönetiminin iyi niyet 
gösterip bir şey söylemeyeceklerini 
düşünmüştüm. Ancak yanıldığımızı çok 

kısa bir süre sonra öğrendik. Aldığımız 
masa ve sandalyeleri iade etmemizi, 
etmediğimiz taktirde bizi mahkemeye 
vereceklerini beyan ettiler. Yönetim 
Kurulu’ndaki arkadaşlarımla bu olayı 
görüşüp malzemeleri geri iade etmenin 
doğru olacağı kanaatine vardık.

O dönemde Mersin Tabip Odası 
başkanı olan doktor arkadaşımız bana 
yenilerini alıp hediye edecekleri sözünü 
verse de aradan yaklaşık 30 yıl geçme-
sine rağmen bu söz yerine getirilmedi. 

Faaliyetleriniz hangi konularda 
yoğunlaşıyordu? ÇUDİG fikri nasıl 
doğdu?
Okullarda ağız diş sağlığı eğitimi 
çalışmaları yapıyorduk. Sahte dişhe-
kimleriyle mücadele devam ediyordu.
Cuma toplantıları yapılıyordu. Ağız diş 
sağlığıyla ilgili olumlu olumsuz gün-
deme gelen konularda zaman zaman 
basın toplantıları yapıyorduk. 

Yine bu dönemde meslektaşlarımızın 
mezuniyet sonrası eğitimlerine devam 
ediyorduk. Daha sonra Çukurova Dişhe-
kimliği Günleri olarak ortaya çıkan eği-

1990-94 dönemi Mersin D.O. Başkanı Muharrem Armutlu:

İki dönemden fazla başkan 
olunmasın diye karar aldık

2000 yılında Mersin’de yapılan Meslek Sorunları Sempozyumu kapanışında katılımcılar ve 
organizasyonda görev alanlar bir arada.
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harrem Armutlu, 2002-2008 döneminde Tuncer 
Taşkın, 2021-2022 döneminde Naciye Güleç Gök 
Merkez Yönetim Kurulu’nda görev alır. Bunun yanı 
sıra Merkez Denetleme ve Yüksek Disiplin kurulla-
rında da çok sayıda Oda üyesi görev alır. 

Pandemi döneminde Covid 19 nedeniyle yıllarca 
Mersin’de dişhekimliği yapan Murat Pazarbaşı 

ve  dişhekimliğinin yanı sıra birçok sosyal kulüpte 
yöneticilik yapan Nedret Yılmaz adlı meslektaşları-
mızı kaybettik.

Mersin Dişhekimleri Odası 800’ü aşkın üye sayı-
sıyla Türkiye’nin 9. büyük dişhekimleri odası olarak 
Nilüfer Karaselçuk Başkanlığında çalışmalarına 
devam ediyor.

Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi 51

2000 yılında organize edilen TDB 8. Uluslararası Dişhekimliği 
Kongresi kapanış töreninde Kongre flaması el değiştirirken.

2005 yılında okullarda yapılan ağız diş sağlığı eğitimi çalışmaları 
sırasında.

tim çalışmasının ilk temeli Mersin’deki 
bu eğitim çalışmaları sonucunda bir 
fikir olarak oluştu. Mezuniyet sonrası 
eğitim ihtiyacını  bölgemizde bulunan 
Çukurova Ü.D.F. öğretim üyeleriyle 
çözmeyi düşündük. Daha sonra Çu-
kurova Ü.D.F. dışından hocalarımızın da 
katılımıyla genişletildi. Bir yandan da 
Mersin’in başlattığı bu eğitim çalışması-
na ilk etapta Adana ve Hatay Odaları da 
davet edildi ve organizasyon genişleye-
rek günümüze kadar geldi.

Oda Başkanlığından sonra TDB 
Merkez Yönetim Kurulu’nda görev 
yaptınız değil mi?
Evet, benden sonra Başkanlığa Şahin 
Kısadur seçildi. Yeni yönetim beni TDB 
Merkez Yönetim Kurulu’na aday göster-
di ve 1994-2000 yılları arasında burada 
görev yaptım. O dönemde Odalarımız 
gibi TDB’nin de maddi gücü oldukça 
zayıftı. MYK toplantısından önceki gece 
Mersin’den 24’te hareket eden otobüse 
biner, sabah altı civarında Ankara’ya 
varırdım. Birliğin çalışma merkezinin 
açılacağı saate kadar bekleyebileceğim 
bir yer yoktu. Ankara’nın o soğuk kış 
günlerinde TDB’nin kapısının önünde 
çokça beklemişimdir. 

Mersin Kongresi büyük kentler 
dışındaki ilk kongreydi değil mi?
Evet, o yüzden sonrası için de küçük 

odalarca izlenecek bir kongre olmaya 
adaydı. Bu dönemde Mersin Dişhekim-
leri Odası sadece Yönetim Kurulunu 
değil bütün meslektaşları bu kongre-
ye adapte etti. Bütün arkadaşlarımız 
elinden gelenin çok üzerinde bir sinerji 
yaratarak milenyum kongresini tüm 
Türkiye’ye hala unutamadıkları bir 
şekilde yaşattılar. Bu dönemde görev 
yapan bütün arkadaşlarıma teşekkür 
ediyorum

TDB Merkez Yönetim Kurulundaki 
arkadaşlarımız, Genel Başkan Celal 
Yıldırım ve Genel Sekreter Murat Ersoy 
Mersin Odasının bu Kongreden yüz 
akıyla çıkabilmesi için fiziken çalışmalar 
dahil ellerinden gelen bütün gayreti 
gösterdiler.  Bu kongreden yıllar geçse 
de unutulmayacak Kanlıdivane konseri 
ve oradaki yemek hala bir anı olarak 
kongreye katılan meslektaşlarımız ara-
sında konuşulmaya devam ediliyor.

Başkanların iki dönemden fazla 
görev yapmaması kuralı hep 
uygulandı değil mi?
Evet, Kongreden iki yıl sonra Tuncer 
Taşkın arkadaşımız da görevi devretti. 
Sonrasında onu TDB Merkez Yönetim 
Kurulu’na aday gösterdik, 2002-2008 
arasında MYK’da görev yaptı. Oda Baş-
kanlığına da Oğuz Yılmaz arkadaşımız 
seçildi. 

Bizim Cuma toplantılarımız yine 

devam ediyordu, MYK’da olduğum 
dönemde gelişmelerden arkadaşları-
mızı haberdar ediyordum ama zamanla 
Cuma toplantılarına ilgi hem üye 
sayımızın artmasından hem de kentin 
çok büyümesinden dolayı azalmaya 
başladı.

2006 yılında ilk kez Oda genel kuru-
luna iki liste halinde gidildi ve Ekrem 
Duran meslektaşımız Başkan seçildi. 
Sonrasında Bülent Özdemir ve Fatih 
Sakar arkadaşımız genç bir kadro ile 
görev aldı. 2010’lu yıllardan itibaren 
Cuma toplantılarımız artık yapılmaz 
oldu. Abdurrahman Doğulu’nun baş-
kanlığı döneminde daha büyük bir Oda 
binası satın alındı. İlk kadın başkanımız 
olan Naciye Güleç Gök de 2016-2020 
döneminde görev aldı.

Bu vesileyle, Süleyman Yaldız’ın 
Başkanlığı döneminde Odamıza büyük 
emekleri geçen ve benim başkan oldu-
ğum dönemde Disiplin Kurulu üyeliğini 
kabul ederek yıllarca buraya emek ve-
ren, geçtiğimiz yıl kaybettiğimiz sevgili 
arkadaşım Ahmet Timur Gülserinden 
rahmetle bahsetmek isterim. 

18. dönemde TDB Merkez Denetleme 
Kurulu Başkanı olarak görev aldım ve 
geçtiğimiz günlerde yapılan 19. Genel 
Kurulda da Türk Dişhekimleri Birliği’nde 
bugüne kadar yaptığım çalışmalara son 
noktayı koyarak yeni dönem için aday 
olmadım.



Biraz kendinizden 
bahseder misiniz?
1936’da Aydın’ın Umurlu 
nahiyesinde doğdum. 
Babam çiftçiydi, annem 
de ev hanımıydı. Ailede 
tıp camiasından kimse 
yoktu; sonra genç yaşta 
yitirdiğim ağabeyim 
kadın doğum mütehas-
sısı oldu. Bir de şimdi 
Amerika’da yaşayan 
kız kardeşim var, üç 
kardeştik. Aydın Lise-
si’ni bitirdikten sonra 
1955’te üniversite için 
ilk kez İstanbul’a gel-
dim. 6-7 Eylül olayları 
oldu, hemen ardından 
10 Eylül’de ben geldim.

Gelirken aklınızda 
dişhekimliği mi vardı?
Lisede başarılı bir 
öğrenciydim; bizden 
önce mezun olan 
bir arkadaşım “sen 
çalışkansın, dişhekim-

liğini yaz” dedi. Ben daha 
dişhekimliğinin d’sini 
bilmiyorum. Yazdım ve 
kazandım. Her üniversite 
kendi sınavını yapıyordu 
o zaman. Birkaç yerde 
sınava girdik ve dişhe-
kimliğini kazandım.

Çalışkan olmasına 
çalışkandım ama ilk sene 
yurtlarda kaldım, çalı-
şacak yer sıkıntısı vardı 
vs. ilk yıl fizikten ikmale 
kaldım. O zaman şöyle 
bir usül vardı: Dersten 
kalanlar için Şubat’ta da 

bir sınav yapılırdı, 
o sınavı verirseniz 
ikinci dönem ders-
lere devam edebilir-
diniz. Şubat talebesi 
derlerdi buna. Ama 
ilk dönem derslerini 
almamış olurdunuz. 
O dersin başlangıç 
kısmında birçok 
temel bilgiler verili-
yor, onları almamış 
olurdunuz. Sonraki 
yıllarda öğretim 
üyesi, doçent, profe-
sör olduktan sonra 
bu ‘Şubat talebesi’ 
sistemini kaldırmak 
için uğraştım ve ni-
hayetinde kaldırıldı.

Şubat’ta o sınavı ver-
dim ve ikinci dönemden 
devam etmeye başla-
dım. Aynı dönemden 
dişhekimliği camiasının 
yakından tanıdığı bir 
arkadaşım daha vardı; 
Peker Sandallı. O da 
Anatomi’den kalmıştı, 
benim gibi Şubat talebesi 
oldu. 14-15 öğrenci bu 
durumdaydık. Fakat biz 
çalışkan talebelerdik, 
her sene Şubat’ta bütün 
derslerimizi verdik ve 
hiç unutmam 24 Şubat 
1960’ta mezun olduk.

Öğrencilik döneminizde 
çok zorluk çektiniz mi?
Hayır, Site yurdunda 
kalıyordum, dört beş 
yıl boyunca da orada 
kaldım. Ailemin maddi 
durumu iyiydi, her ay 
yeterli miktarda para 
gelirdi. Para derdi 
çekmedim yani.

Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi52

Türkiye’de bilimsel dişhekimliğinin 114. yılını kutlarken yine mesleğimizin duayenlerinden hocalarımızla sohbet 
etmek istedik. 1955’te öğrenci olarak girdiği İstanbul Üniversitesi Dişhekimliği Yüksekokulu’nda daha sonra 
Prof.Dr. Suat İsmail Gürkan’ın asistanı olarak akademik hayata başlayan Prof.Dr. Gündüz Bayırlı dişhekimliğinin 
çeşitli disiplinlerinde birçoğu ilk olan 18 kitaba imza atmış bir hocamız. 45 yıl aralıksız eğitim veren Prof.Dr. 
Bayırlı dişhekimliği fakültesi furyasını böyle değerlendiriyor:

ustalara saygı

Aydın’da ortaokul yılları. Gündüz Bayırlı ayakta 
ortadaki. Bütün ortaokul-lise öğrencilerinin 
şapka takması zorunluymuş. 

‘Hocanın olmadığı yerde 
öğrenci nasıl yetişecek?’

Prof.Dr. Gündüz Bayırlı:

Fo
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Fakülte dört yıl mıydı o 
zaman?
Evet, dört yıldı; fakülte de 
değildi zaten, Tıp Fakül-
tesi’ne bağlı Dişhekimliği 
Yüksekokulu’ydu. 1970’te 
Beyazıt’tan Çapa’ya Tıp 
Fakültesi kampüsündeki 
binaya taşındığımızda 
Fakülte olduk. 

1933 Üniversite Refor-
mu sırasında Atatürk’ün 
ileri görüşlülüğü sayesin-
de Almanya’dan Hitler’in 
kovduğu Yahudi bilim 
adamları Türkiye’ye çağ-
rılmıştı. Bunların yaklaşık 
10 tanesi Tıp Fakültesi’ne 
geldi. Prof. Kanto-
rowicz de o zaman dünya 
çapında bir dişhekimiydi; 
o da bize nasip oldu. Eği-
tim müfredatını baştan 
düzenleyerek dişhekimli-
ğinin temelini atmıştır.

Kantorowicz 1950’de 
ülkesine döndükten sonra 
onun öğrencileri olan 
bizim hocalarımız vardı. 
Benim en iyi hocam 
Suat İsmail Gürkan da 
bunlardan biriydi. Per-
tev Ata yine öyleydi. O 
zaman zaten toplam dört 
tane kürsü vardı: Protez, 
Tedavi Cerrahi, Ortodon-
ti. Tedavide Prof. Suat 
İsmail Gürkan dişhekim-
liği radyolojisi, pedodonti, 
periodontoloji; hepsini 
anlatırdı. 

Öğrenciyken 

akademisyen 
olarak kalma 
fikri aklınızda 
mıydı?
Tabii. Mezun 
oldum, hemen 
askere gittim, 
Amasya’da 1,5 
sene yedeksubay 
olarak askerliği-
mi yapıp geldim. 
Az önce adını 
geçirdiğim Peker 
(Sandallı) dönem 
arkadaşımdı ve 
süper bir insan-
dı; kardeşim gibidir. Ne 
zaman ihtiyacınız olsa 
hemen yardıma koşar. O 
bana mektup yazmıştı, 
‘gel asistan olalım’ diye. 

Rahmetli Suat İsmail 
Gürkan hocayı severdik; 

Tedavi kürsüsünde onun 
asistanı olduk. Daha he-
nüz periodontoloji kürsü-
sü falan yok. Suat İsmail 
hocanın bir kitabı vardı; 
üç beş sayfa periodontolo-

ji, üç beş sayfa pedodonti, 
üç beş sayfa radyoloji fa-
lan hepsini anlatırdı ama 
yarım yamalak tabii.

Diğer anabilim dalları 
yavaş yavaş oluşmaya 
başladı tabii...
Evet; ben asistan olduk-
tan sonra Suat İsmail 
hoca röntgen dersini 
sen ver dedi ve 15 defter 
yaprağı verdi bana, kendi 
notlarından oluşan. Fakat 
röntgen dersi iki yarıyıl, 
bu notlarla olacak gibi 
değil. İngilizce röntgen 
kitapları buldum, tercü-
melerini yaptım ve bir 
ders haline getirdim.

Uzun araştırmalardan 
sonra bir dişhekimliği 
radyolojisi kitabı hazır-
ladım. Elimde bir yığın 
fotoğraf ve radyografi var-
dı, bunları da kullanarak 
güzel bir kitap çıkardım. 
Türkçede o zamana kadar 
kitap diye bir şey yoktu, 
biz hep derste not tutar-
dık. Hatta şöyle bir hatı-
ram var; iyi not tutardım 
ve o notları temize çeker-
dim. Bir gün Fakültenin 
girişindeki vestiyerde 
paltomu giyerken cerrahi 
notlarını bankoya bırak-
tım. Giydim, bir baktım 
defter yok. Bizim sınıftan 
iki kız vardı orada, onların 
aldığımdan eminim ama 
bir şey diyemezdim o du-

rumda. Mecbur, eski 
notlardan yeniden 
defter çıkardım.

18 tane kitap 
yazdım; Dişhekim-
liği Radyolojisi, 
Endodonti, Konser-
vatif Diş Tedavisi 
dallarında. Benim 
kadar kitap yazan bir 
dişhekimliği hoca-
sı, zannediyorum 
yoktur. 

Periodontoloji 
Derneği’ni de siz 

kurmuştunuz değil mi?
Fakültede kalıp doktoraya 
çalışmaya başladığımız 
dönemde hep tecrübe 
için yurt dışına gitmeyi 
konuşurduk. Önce Peker 
Londra’ya gitti, periodon-
toloji stajı yaptı geldi. Ben 
de doktoramı verdikten 
sonra 1968’de Londra’ya 
gittim. Bir yıl Royal 
Dental Hospital diye bir 
hastanede çalışıp bilgi-
mi görgümü artırdım ve 
döndüm. Bir gün beraber 
yürürken periodontoloji 
derneği kurmaya karar 
verdik, hemen girişimde 
bulunduk ve nihayetinde 
derneği kurduk; yıl 1970. 
1 numaralı kurucu Peker, 
2 numaralı kurucu da 
benim.

O dernekle ben aşağı 
yukarı 10 sene uğraştım. 

Gündüz Bayırlı (sağda), ağabeyi ve kızkardeşiyle.

Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi 53

Üniversite yıllarında bir okul arkadaşıyla dans sırasında.

‘Elimde bir yığın fotoğraf 
ve radyografi vardı, 

bunları da kullanarak 
güzel bir kitap çıkardım. 

Türkçede o zamana 
kadar kitap diye bir şey 

yoktu, biz hep derste 
not tutardık.’

O zamanki adıyla İstanbul 
Üniversitesi Tıp Fakültesi 
Dişhekimliği Yüksekokulu’nda 
asistan olarak göreve başladığı 
ilk yıllarında.

➔



Dr. Manson diye İngiliz 
bir periodontolog vardı, 
onun kitabını tamamen 
tercüme ettim. 

1990’da da Türk Endo-
donti Derneği’ni kurdum. 
Burada da bana en çok 
yardımcı olan Prof.Dr. 
Seçkin Dindar’dı; o 
zaman asistandı tabii. 
1993’te de Avrupa En-
dodonti Derneği’ne üye 
olduk. İki yılda bir bir 
Avrupa ülkesinde kong-
relerini yaparlar, biz de 
o toplantılara katılmaya 
başladık. Yanılmıyorsam 
2009’du, bu kongreyi 
İstanbul’da yaptık. Çok 
başarılı bir Kongre oldu, 
derneğe de epeyce bir 
para kazandırmıştı.

Neden Endodontiye 

geçtiniz?
1982’de YÖK kuruldu. 
Prof.Dr. Yılmaz Mani-
salı hocamız o sırada Diş 
Hastalıkları ve Tedavisi 
kürsüsünün Başkanıy-
dı ve istifa etti. Ondan 
sonra gelen kişi bendim, 
dolayısıyla ben Başkan 

oldum. Konservatif Diş 
Tedavisi ve Endodonti 
bu kürsüdeydi. Benim 
amacım bu ikisini ayrı 
anabilim dalları haline ge-
tirmekti. Uğraştık ve bunu 

yapabildik nihayetinde. 
Endodontinin başına ben 
geçtim, Konservatif Diş 
Tedavisinin başına da 
Prof.Dr. Fatma Ko-
ray... Seneler geçti, artık 
gençler yetişmeye başladı. 
Dernek için de onlara 
dedim ki ‘her sene biriniz 
Başkan olacak’. Ben 
ayrıldıktan sonra senede 
bir ya da iki senede bir 
devrederek sürdürdüler. 
Şu anda da çok değer-
li Prof.Dr. Baybora 
Kayahan sürdürüyor bu 
görevi. 32 yıldır aksatma-
dan bilimsel toplantıları 
yapılıyor. 

Muayenehaneniz var 
mıydı?
Evet, asistan olduğum dö-
nemden itibaren muaye-
nehanem vardı. İlk başta 

Aksaray’da açmıştım, 
sonra Beyoğlu’na taşıdım. 
O zaman yönetmelikler 
öğretim 
üyelerinin 
muayeneha-

ne açmasına müsaade edi-
yordu. 1999’da İstanbul 
Üniversitesi’nden emekli 
olunca Yeditepe Üniversi-
tesi Dişhekimliği Fakülte-
si’ne geçtim ve orada da 
Endodonti kürsüsünün 
Başkanı olarak 15 sene ça-
lıştım. Sonrasında oradan 
da emekli oldum, muaye-
nehanemi de kapattım. 

Özel hayatınız nasıl 
ilerledi?
Eşim Ayşe İnci Ba-
yırlı İstanbul Üniver-
sitesi Hukuk Fakültesi 
mezunudur. Peker’in 
eşinin sınıf arkadaşıydı, 
öyle tanıştık, 1970’te de 
evlendik. Çok kıymetli 
bir insandır. Çok şükür 
hâlâ gül gibi geçiniyoruz; 
birbirimize bir kez olsun 
ağır bir söz söylememişiz-
dir. Şu anda Amerika’da, 
kızımızın yanında. Bir 
kızımız bir de oğlumuz 
var. Kızım Burcu, 1993’te 
bizim Fakülteden mezun 
oldu, Amerika’ya gitti, 
ortodonti ihtisası yaptı, 
şu anda da Washington 
Üniversitesi’nde Ortodon-
ti kürsüsünde profesör 
olarak çalışıyor. Orada bir 
ortodontistle evlendi 

ustalara saygı

Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi54

‘Eski hocalar tek yönlü insanlar değildi; tarih, müzik, 
edebiyat, birçok şeyle ilgilenirlerdi. Benim hocamın 

(Suat İsmail Gürkan) 12 tane Klasik Türk Müziği 
bestesi vardı.’

➔

Fakülte yıllarında. Sol baştaki kadim dostu Prof.Dr. Peker Sandallı (solda). 1960’ların başları; muayenehanesindeki ilk yılları (sağda).

‘Enteresandır, 
Kantorowicz gidince 
bizden önceki 
hocalar bütün 
bilimsel çalışmaları 
bırakmışlar. 
Biz mezun 
olduğumuzda 
bomboş bir alan 
bulduk.’
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Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi 55

ve kaldı, iki kız torunu-
muz var. Oğlum Burak 
da elektronik mühendisi, 
Türkiye’de yaşıyor. O da 
emekli oldu artık. 

Öğrenciliğinizde sizde 
iz bırakan hocalarınız 
kimlerdi?
Tıp Fakültesi Mikrobiyo-
loji kürsüsünde süper bir 
hocamız vardı; Enver 
Tali Çetin. Ben dokto-
ra çalışmamı da onun 
yanında yaptım, birçok 
şey öğrendim. Yine aynı 
kürsüden Ekrem Kadri 
Unat çok değerli bir 
hocaydı. Dahiliye hocası 
Cihat Abaoğlu vardı. 
Bizim hocalardan da Suat 
İsmail Gürkan, Orhan 
Okyay ve Pertev Ata’yı 
sayabilirim.

Eski hocalar tek yönlü 
insanlar değildi; tarih, 
müzik, edebiyat, birçok 
şeyle ilgilenirlerdi. Benim 
hocamın (Suat İsmail 
Gürkan) 12 tane Klasik 
Türk Müziği bestesi vardı. 

Fakat enteresandır, 
Kantorowicz gidince 
bunlar bütün bilimsel 
çalışmaları bırakmışlar. 
Biz mezun olduğumuzda 
bomboş bir alan bulduk. 
Dolayısıyla bizim önümüz 
açıktı ve biz çok kolay iler-
ledik. Bizim o kuşak, Türk 
dişhekimliğini en az 10 

basamak ileri taşıdı. 

Sizin öğrencilerinizden 
akademik hayatta 
devam edenler...
Benim çok değerli evlat-

larım Prof.Dr. Sedat 
Küçükay ve Prof.Dr. 
Işıl Küçükay, karı 
koca benim çocuklarım 
gibidir. Prof.Dr. Seçkin 
Dindar, Prof.Dr. Bay-
bora Kayahan benim 
öğrencilerim olan çok 
değerli hocalardır. 
Ben öğrencilere baba 
gibi davranırdım, eski 
hocalar gibi azarlamak 
vb. şeyleri sevmezdim. 
Yanımda çalışanlara 
daima yardım etmeye 
çalışmışımdır.

İlginç bir vaka geldi 
mi hiç başınıza?
Kanal aletlerini hasta 
yutabilir, malum. 

Onun için biz öğrencilere 
aletin ucuna ip bağlayın 
derdik. Üçüncü sınıfta 
‘Mambo’ Suna diye bir kız 
vardı. Bir sefer dans etmiş 
de adı öyle kalmış. Bir 
gün geldi, ‘Hocam, hasta 
aleti yuttu’ dedi. O zaman 
Beyazıt’tayız, hemen 
Çapa’ya götürdük hastayı. 
Film çektiler, hemen 
bağırsağına gitmiş alet. 
Çözüm olarak patates 
falan yedirildi, aletin ince 
ucu bağırsağın kenarına 
takılıp ters dönüyor ve 
küt ucu öne gelince vücut-
tan atılması daha kolay 
oluyor. Yoksa ameliyat 
olmak zorunda kalacaktı.

Tüm ülkede tek 
fakültenin olduğu bir 
dönemde okudunuz. 
Bugün 90’ı eğitim 
veren 104 dişhekimliği 
fakültesi kurulmuş 
durumda. Bu hızlı artışı 
nasıl yorumluyorsunuz?
Eğitim için eğitecek 
kişi önemlidir. Bir sürü 
fakülte açabilirsiniz ama 
burada eğitim verecek 
hocalar yoksa hiçbir işe 
yaramaz. Ben dişhekimli-
ği eğitiminin zayıfladığını 
görüyorum. Hocanın ol-
madığı yerde öğrenci nasıl 
yetişecek?

Bir de, senelik 9 bin 
kontenjandan bahsedi-
yorsunuz, bunlar nerede 

iş bulacak? Tabii bizim 
mezun olduğumuzdaki 
gibi değil dişhekimliğine 
yaklaşım. O zaman diş 
çekilirdi ya da protez ya-
pılırdı. Yavaş yavaş dişin 
tedavi edileceği bilinci 
yerleşti ve çalışma alanı 
genişledi. 

Fakat dişhekimliği 
cihazlara çok bağlı olan, 
sürekli gelişme isteyen, 
dolayısıyla çok masraflı 
bir meslektir. Bu kadar 
çok dişhekimi mezun 
etmenin, bu kadar çok 
cihaza yatırım yaptırma-
nın hiç anlamı yoktur. 
Oturup Türkiye’de her yıl 
ilaveten kaç dişhekimine 
ihtiyaç vardır hesapla-
nıp ona göre kaç fakülte 
lazım, bunlara kaç öğrenci 
alınması lazım, bunun he-
sabının yapılması lazım.

Emeklilikte neler 
yapıyorsunuz?
Haftada bir iki gün bir 
şoför tutuyoruz, araba 
kullanmıyorum ben, o bizi 
gezdiriyor, yemeğe falan 
gidiyoruz. Evde olduğum 
zamanlar da devamlı 
roman okurum. Şubat 
ayında Covid geçirdim, bi-
raz da uzun sürdü, 15 gün 
özel hastanede yattım. 
Özel sağlık sigortanız yok-
sa özel hastane rakamları 
korkunçmuş, bunu da 
görmüş oldum.

“Kanal aletlerini hasta 
yutabilir, malum. Onun 

için biz öğrencilere 
aletin ucuna ip bağlayın 
derdik. Bir gün öğrenci 

geldi, ‘Hocam, hasta 
aleti yuttu’ dedi...”

Emeklilik yıllarında ‘harika bir insan’ dediği eşi Ayşe İnci Bayırlı’yla.

Yine fakülte yıllarından. Sağdan üçüncü Prof.Dr. Gündüz Bayırlı, hemen arka-
sında da Prof.Dr. Peker Sandallı.



Biraz kendinizden 
bahseder misiniz?
1943’te İzmir’de doğdum. 
Dört kardeşiz. Babam 
o sıralarda Kemalpaşa 
ilçesinde Kaymakammış. 
Daha sonra yine bu görevi 
sebebiyle Anadolu’nun 
değişik yerlerinde dolaş-
tık. En son da Balıkesir’de 
emekli oldu; ben de Ba-
lıkesir Lisesi’ni bitirdim. 
Sonrasında da üniversite 
okumak için Almanya’ya 
gittim.

Dişhekimliği okumak için 
tabii, değil mi?
Hayır, mimarlık okumak 
istiyordum ama Alman-
ya’da okumam mümkün 
olmadı, Viyana’da mimar-
lık eğitimine başladım. 
Fakat sonra dişhekimli-
ğine ilgim ağır bastı ve 
dişhekimliğine geçtim.

Dişhekimliğine 
ilginiz nereden 
kaynaklanıyordu?
Ablam dişhekimiydi. 
Benden iki yıl önce mezun 

olmuştu. Ben de bir yıl 
mimarlık okuduktan sonra 
Almanya’ya döndüm. Al-
manya’da üç dört üniversi-
teden kabul almıştım, diş-
hekimliği için. Nürnberg 
yakınlarındaki Erlangen 
Nürnberg Üniversitesi’n-
de dişhekimliği okumaya 
başladım. 

Almanya'da 
başlamışsınız Fakülteye... 
Dişhekimliğini Almanca 
okuyacak kadar dil 
biliyor muydunuz?
Benim lisana karşı özel bir 
sevgim var, dolayısıyla bir 
lisandan diğerine intibak 
benim için hiçbir zaman 
zor olmadı. Bir lisanın 
iyi bilinip bilinmediğini 
şöyle ayırt ederim: Uzun 
yıllar yurt dışında yaşayan 
biri Türkçe konuşurken 
hiç yabancı dilden kelime 
katmazsa işin içine o lisanı 
hazmetmiş demektir. İki 
lisana da hakim olanlar 
bunları birbirine karış-
tırmazlar. Dolayısıyla ne 
orada okurken ne de bu-

raya döndüğümde lisanla 
alakalı hiçbir problem 
yaşamadım. 

Lisede Fransızca oku-
muştum ve Almanya'ya 
gittiğimde hiç Almanca 
bilmiyordum. Önce bir 
süre işçi olarak çalıştım 
zaten. Öğrenci olarak 
gitmedim; bir müddet 
değişik fabrikalarda işçi 
olarak çalıştıktan sonra 
Hannover Teknik Üniver-
sitesi Mimarlık Fakülte-
sine girmek istiyordum. 
Müracaat tarihinin erkene 
alınmasıyla evrakları 
yetiştiremedim ve kayıt 
yaptıramadım. Olmayınca 
Viyana Teknik Üniversite-
si'nde mimarlık okumaya 
başladım. Fakat çalışıp 
okumam gerekiyordu, 
bir sene okuduktan sonra 
vazgeçtim, Erlangen 
Nürnberg Üniversitesi’n-
de dişhekimliği okumaya 
başladım. 

Fakat dişhekimliği 
de çalışıp okumaya pek 
müsait değildi. O nedenle 
1,5 yıl kadar okuduktan 

sonra kaydımı Türkiye’ye 
naklatmek için başvur-
dum ve 1963’te o zamanki 
adıyla İstanbul Üniversi-
tesi Dişhekimliği Yüksek 
Okulu’na geldim. Bazı 
derslerin muafiyeti yapıldı 
ve 1967’de mezun oldum. 
Biz mezun olmadan okul 
Fakülte adını aldı ve eği-
tim beş yıla çıktı ama biz 
dört yıl okuyarak beş yıllık 
diploma almış olduk.

Hocalarınızdan sizde 
iz bırakan isimler 
hangileriydi?
Suat İsmail Gürkan 
genel kültürü çok geniş bir 
hocaydı. Müzikten, edebi-
yattan anlayan bir insandı. 
Zaten daha sonra bu kür-
süyü tercih etmemin ne-
denlerinden biri kürsüdeki 
ekipti. Peker (Sandallı) 
ağabey, Gündüz (Bayır-
lı) ağabey, rahmetli Altan 
(Gülhan Özerkan) abla 
hep bu kürsüdeydi. Henüz 
Pedodonti kürsüsü kurul-
madığı için Altan Hoca da 
Tedavi’deydi. Tedavi 1 ve 

ustalara saygı
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Prof.Dr. Özen Tuncer'in Fakülteye giriş hikayesi oldukça ilginç. Almanya'ya işçi olarak giden, otomobil 
fabrikalarında çalışan, bu arada üniversitede de okumaya çalışan Tuncer, dişhekimliğini hem çalışıp hem 
okuyamayacağını farkedince  Türkiye'ye dönüyor ve 55 yıldır devam eden akademisyenlik macerası böyle başlıyor. 
Bunca yıldan sonra bile dişhekimliği eğitimi üzerine kafa yormayı bırakmayan Prof.Dr. Tuncer, dişhekimliğinde 
uzmanlık/doktora karmaşasına çözüm olacağını düşündüğü önerisini de söyleşimiz vesilesiyle dile getirdi.

Prof.Dr. Özen Tuncer:

‘Dişhekimleri 
 doktor titriyle 
 mezun olmalı’

‘Dişhekimleri 
 doktor titriyle 
 mezun olmalı’
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Tedavi 2 diye ayrılıyordu. 
Tedavi 1’in başında Suat 
İsmail Gürkan, Tedavi 
2'nin başında da Pertev 
Ata vardı. Suat Hocanın 
baş asistanları da Peker 
Sandallı ve Gündüz Bayır-
lı’ydı. Her ikisinin de bize 
büyük katkıları olmuştur; 
hem bilimsel anlamda 
hem de insani olarak... 

Daha sonra Gündüz 
ağabey Endodonti kürsü-
süne geçti. Peker ağabey 
de Periodontoloji’ye geçti. 
Suat Hoca herkesi belli 
bir alana kanalize etti. 
Giderek daha evrensel 
bir organizasyon şeması 
ortaya çıktı. 

Sonrasında Peker ağa-
bey Türk Periodontoloji 
Derneği’ni kurdu, 1970'te. 
Türkiye’de ilk bilimsel 
derneklerden biriydi, Av-
rupa’da da yine ilk kurulan 
Periodontoloji dernek-
lerinden biridir. Çok da 
ilgi gördü. O zamanlar 
bilimsel toplantılar çok az 
olduğu için akademisyen-
ler Periodontoloji Derne-
ği’nin kongrelerine büyük 
ilgi gösteriyordu.

O dönemin hoca-öğrenci 
ilişkisi bugüne göre 
epeyce farklıydı değil mi?
Evet, hocaların hali tavrı 
da bizim hocalara yakla-
şımımız da bugüne göre 
çok farklıydı. Sayımız az 
olduğu için hocalarla, 
asistanlarla daha yakın 
ilişki içindeydik. Daha 
sonra sayı çok artınca bu 
ilişki eskisi kadar yakın 
olamadı. 

Mezun olduğunuzda 
hemen akademisyenliğe 
mi başvurdunuz?
Evet, Tedavi kürsüsüne o 
zamanın tabiriyle ‘volan-
ter’, yani ücretsiz asistan 
olarak girdim; bir süre 
de elektrikçi kadrosunda 
düşük bir ücretle çalıştım. 
O dönem ‘üniversitede 

asistan olanlar askerlikle-
rini üniversitede yapacak’ 
diye bir şayia çıktı, fakat 
bu gerçekleşmeyince ben 
de okulu bırakıp askere 
gittim. Askerliğimin son 
dönemlerinde Tedavi kür-
süsünde bir imtihan açıldı; 
o zaman kürsünün başın-
da Suat İsmail Gürkan 
vardı. Girdim ve Tedavi 1 
kürsüsünde başladım. 

Okul hâlâ Beyazıt’ta 
mıydı?
İlk iki senemizi Beyazıt'ta 
şimdi Devlet Kütüpha-
nesi olan binada okuduk. 
Sonra onun karşısındaki 
Eczacılık Fakültesi'nin 
arkasındaki bir binada 
devam ettik. Ben o binada 
mezun oldum. 

Asistanlığa hangi yıl 
başladınız?
Askerlik dönüşü, 1970'te. 
Çapa'ya taşınmıştı artık 
Fakülte. Tedavi 1 kürsü-
sünde başladım, bir süre 
sonra da ikiye ayrıldı 
kürsü. Bir kısmı Tedavi'de 
kaldı, Utku Onan ve Hasan 
Meriç Peker Hoca'yla 
beraber Periodontoloji'ye 
geçti. O sırada Selçuk 
Yılmaz ve ben yurt dı-
şındaydık, dönünce biz de 
kürsüye katıldık. Böylece 
kadro oluşmuş oldu.

Akademik süreciniz nasıl 
ilerledi?
1971'de doktoramı verdim.  

Doktora tezimi alıp askere 
öyle gitmiştim. O zaman-
lar iki üç yılda doktora ya-
pılıyordu. 1976'da doçent, 
1982'de de profesör ol-
dum.  Akademik hayatım 
boyunca Avusturya Devlet 
Bursuyla Viyana Tıp Fa-
kültesi Dişhekimliği sölüm 
Periodontoloji Kliniğinde, 
Almanya Alexander Von 
Humboldt arasştırma 
bursuyla Kiel ve Münster 
üniversitelerinde, Londra 
Üniversitesi Royal Den-
tal Hospital bölümünde 
değişik süreler çalıştım. 
Yazdığım, editörlüğü-
nü yaptığım ve tercüme 
ettiğim toplam beş kitabım 
var. 120 kadar yayınım 
bulunuyor. Katıldığım 
kongre sayısının da en az 
150 civarında olduğunu 
düşünüyorum. Dişhekim-
lerine verdiğim kurs sayısı 
da 20 kadardır.

Özel hayatınız nasıl iler-
ledi bu arada?
1983'te eşim İsmet Öl-
çer'le evlendim; o da bi-
zim öğrencimizdi. 1985'te 
kızımız İpek, 1986'da da 
oğlumuz Emre doğdu. 
Çocuklar dişhekimliğini 
seçmediler, iktisat, ulus-
larası ticaret gibi alan-
lara yöneldiler. Kızımız 
İpek burada bir şirkette 

yönetici, oğlumuz Emre de 
yurtdışında yaşıyor. 

Muayenehaneniz var 
mıydı?
Evet, önce Nişantaşı'n-
daydı muayenehanemiz, 
daha sonra Osmanbey'e 
taşındık; eşim de ben 
de çalıştık orada. Fakat 
akademisyenlik benim 
için hep ön plandaydı. O 
yıllarda akademisyenlik 
çok zevkliydi. Yarım gün 
Fakültede yarım gün 
muayenehanede çalışma 
imkanı vardı. O zamanlar 
üniversite sayısı da çok az 
olduğu için genel mana-
da akademisyenlik daha 
prestijliydi. 

Fakülte sayısının 
kontrolsüzce artması 
kaliteyi nasıl etkiliyor?
Genelleme yapmamak la-
zım; her üniversitede çok 
iyi akademisyenler olduğu 
gibi o kadar iyi olmayan 
akademisyenler de var. 
Bizim sıkıntımız, iyiyi 
bulup çıkaracak objektif 
bir kriterimizin olmaması. 
Herkes aynı kaba konu-
yor. Gelişmiş ülkelerde 
üniversiteler sıralanırken 
objektif kriterler vardır. 
Hoca başına düşen öğrenci 
sayısı, makale sayısı, atıf 
sayısı, Nobel sayısı 
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'Genelleme yapmamak 
lazım; her üniversitede 
çok iyi akademisyenler 

olduğu gibi o 
kadar iyi olmayan 
akademisyenler de 

var. Bizim sıkıntımız, 
iyiyi bulup çıkaracak 

objektif bir kriterimizin 
olmaması.' 

Prof.Dr. Özen Tuncer ilk asistanlık yıllarında Çapa’daki Fakülte binasında 
Fizyoloji Anabilim Dalı’ndan Prof.Dr. Artun Öncel’le birlikte.
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gibi... Türkiye'de de bunu 
yapmak mümkün ama pek 
yapılmıyor. Yapılsa üniver-
siteler arasındaki uçurum 
ortaya çıkacak.

Akademik hayatta 
çekememezliklerden çok 
bahsedilir, sizin böyle 
sorunlarınız oldu mu?
Hayır, benim akademik 
hayatım çok iyi geçti, kav-
gamız gürültümüz olmadı. 
Periodontoloji kürsüsü 
örnek bir kürsüydü. Arka-
daşlar arasında büyük bir 
uyum vardı. Bu, aslında 
Suat Hocanın başlattığı bir 
gelenekti. Tedavi kürsü-
leri her zaman huzurlu 
kürsülerdi.

Ne zaman emekli 
oldunuz?
2010'da İstanbul Üniversi-
tesi Dişhekimliği Fakül-
tesi'nden emekli oldum. 
Şimdi İstanbul Aydın 
Üniversitesi'ndeyim. 
Muayenehanemi de bu yıl 
kapattım. 

60 yılınızı dişhekimliğiyle 
geçirdiniz. Yıllar 
içinde dişhekimliğinin 
dönüşümünü nasıl 
gözlemlediniz?
Teknik olarak çok şey 
değişti tabii. Ben başla-
dığım yıllarda hastanın 
ağzını puvar dediğimiz 
lastik fısfısla kurutuyor-

duk. Ayakla çalışan tura 
yetişmedim ama hastanın 
kucağına motor verdiğimiz 
döneme yetiştim. Aerator 
yeni çıkmıştı, kocaman 
aeratorlar vardı; şimdi bir 
kalem büyüklüğünde. 

Dişhekimliği bütün dün-
yada teknolojinin gelişme-
sine en hızlı intibak eden 
mesleklerden biridir. En 
modern bilimsel gelişme-
ler dişhekimliğine hemen 
uyarlandı; mesela lazer. 
Kullanım alanları bazen 
abartılıyor ama faydalı 
olduğu tedaviler var.

Çalıştığımız fotöyler 
tamamen elektronik hale 
geldi. Fiyatları anormal 
pahalılaştı ama dişhekimi 
için büyük bir rahatlık 
sağladı.

Malzeme bilgisinde ve 
diş teknisyenliğinde çok 
büyük gelişmeler oldu. Bil-
gisayar destekli CAD/CAM 
tasarımla protezi hızla 
üretmek mümkün artık.

Tabii bilgi olarak da kla-
sik bilgilerimizin üzerine 
büyük miktarda yeni bilgi-
ler eklendi. Bizde de dünya 
çapında akademisyenler 
yetişiyor. 

Fakat son yıllarda çok 
fazla fakülte açılmasıyla 
birlikte akademik hayata 
da müdahale edildi maale-
sef. Bu kadar çok dişhe-
kimliği fakültesi gerekli 
değildi. Belli bir planlama 

yapılmalıydı. Nüfusa göre 
dişhekimi ihtiyacı planlan-
malı ve buna göre fakülte 
açılmalıydı. En önemli 
konu da yeni mezunların 
ihtiyaç olan yerlere git-
mesi. Bunu sağlamak için 
muhakkak oraların cazibe-
sini artırmak lazım. Çok iyi 
kredi imkanları sağlana-
bilir ya da belli bir süre 
oralarda çalıştıktan sonra 
istedikleri yere geçebilme 
imkanı verilebilir... 

Zamanında yeni 
kurulan fakültelerdeki 
öğretim üyesi açığını 
kapamak için  sizin 
de görevlendirmeyle 
gittiğiniz oldu mu?
İki defa rotasyonla gittim 
ben; birinde Erzurum'a 
diğerinde de Diyarbakır'a.  
1983 yılı sıralarıydı. Peri-
odontoloji kürsüsüne sıra 
geldi diyorlardı mesela, 
bizim kürsü kendi arasın-
da ikişer üçer ay paylaşı-
yordu, gidip ders verip ge-
liyorduk. Başlangıçta isim 
çekiliyordu, orada da epey 
karışıklıklar oldu, sonra 
sırayla gitme yöntemine 
geçildi ama nihayetinde 
bu taşıma suyla değirmen 
döndürmek gibi bir şeydi. 
Sonrasında kendi kadro-
larını kurdular. Dediğim 
gibi, iyi yetişenler de var, 

o kadar iyi yetişmeyenler 
de...

Eğitimin bütünüyle 
doktor öğretim üyeleriyle 
karşılandığı eleştirilerine 
'onlar da öğretim 
üyesidir' şeklinde yanıt 
veriliyor...
Doğru ama yeni bir öğre-
tim üyesidir, bir profesörle 
mukayese etmek mümkün 
değildir. Zaten fakültelerin 
açılması siyasi bir yarışa 
döndü, ihtiyaç olduğu için 
değil her yerde bir  tıp 
ve dişhekimliği fakültesi 
olsun diye yaptılar bu işi. 
Ama tabii yeterli öğretim 
üyesi bulmaları mümkün 
değil.

Fakültede idari 
görevleriniz oldu mu?
1988-2010 arası kesintisiz 
Fakülte Yönetim Kurulu 
üyesiydim. 28 yıl kadar 
da Anabilim Dalı Başkanı 
olarak görev yaptım. 80'li 
yıllarda da Dekan Yardım-
cılığı yaptım. Değişik dö-
nemlerde Türk Periodon-
toloji Derneği Başkanlığı, 
yine değişik dönemlerde 
Avrupa Periodontoloji 
Federasyonu Türkiye 
Temsilciliği ve yine aynı 
Federasyonun Yönetim 
Kurulu üyeliği yaptım 
(2001-2002).

ustalara saygı
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‘Son yıllarda 
çok fazla fakülte 

açılmasıyla birlikte 
akademik hayata 

da müdahale edildi 
malesef. Bu kadar 

çok dişhekimliği 
fakültesi gerekli 

değildi. Belli 
bir planlama 
yapılmalıydı.'

Türk Periodontoloji Derneği'nin bir kongre yemeğinde.
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Sizin öğrencilerinizden 
akademik hayatta 
ilerleyen kimler var?
Ben 16 tane doktora yap-
tırdım. Bunların içerisinde 
akademik hayatta ilerle-
yenler oldu tabii. Profesör 
olanlar, daha sonra Mar-
mara Ü.D.F.'nden emekli 
olan Elvan Efeoğlu, 
bizim Fakültede devam 
eden Aslan Gökbuget 
ve  Serdar Çintan, şimdi 
Harvard Üniversitesi'nde 
olan Alpdoğan Kantar-
cı, Atatürk Ü.D.F. Dekanı 
olan Recep Orbak. 
Yardımcı Doçent olan Ba-
rış Tunalı, Doçent olan 
Cenker Koyuncuoğlu 
beraber çalıştığım arka-
daşlar arasındaydı. Diğer-
leri Erol Günel, Seyhan 
Gücüm, İrfan Cebeci, Uluç 
Yılmaz, Türkan Subaşıoğ-
lu, Zeynep Yassıba, Artun 
Urgancıoğlu, Süleyman 
Metin ve Işıl Minoğlu 
doktora yapıp mesleki 
pratiğe devam ettiler. 
Yaptırdığım yüksek lisans 
bitirme tez sayısı ise 
10'dur.

Bu kadar çok sayıda 
mezun verilir oldukça 
yeni mezunlar uzmanlık 
sınavına yığıldı. Tıptaki 
uzman-pratisyen ayrımı 
dişhekimliğinde de 
geçerli olur mu?
Öyle bir eğilim var ama şu 
anda uzmanlık kontenjan-
ları o kadar yüksek olma-
dığından bu pek mümkün 
değil. Avrupa örnekleri 
üzerinden gidersek, dişhe-
kimliğinin her branşı uz-
manlık değildir. Hangileri 
uzmanlık olmalı derseniz, 
bu tartışma konusu olabi-
lir. Ama tartışma konusu 
olmayacak iki üç branş 
var, onu zaten dişhekimi 
meslektaşlarım bilir. 

Ben burada doktora ko-
nusuna da dikkat çekmek 
istiyorum. Biz şimdi beş yıl 
okuyup dişhekimi olarak 

mezun oluyoruz. Doktora 
yapmak için de en az dört 
beş yıl çalışıyoruz, ama 
uzman değiliz. Doçent, 
profesör oluyoruz ama 
uzman değiliz. Uzmanlık 
yapmışsak bu sefer de 
doktor titrimiz yok!

Tıbbın şöyle bir avantajı 
var. Tıp eğitimi altı sene 
ve mezun olduğu zaman 
tıp doktoru ünvanıyla 
mezun oluyorlar. Uzman-
lık yaparken aynı zaman-
da akademik kariyer de 
yapabiliyorlar. Onun için 
benim önerim, dişhekim-
liğini de altı yıl yapalım. 
Mezun olan 'Dr. Dişheki-
mi' olarak mezun olsun. 
Sonrasındaki silsile tıptaki 
gibi devam etsin. 

Bunun uygun görülmesi 
halinde daha önceki sis-

temde mezun olan dişhe-
kimlerine de başvurmaları 
halinde bir tez verilerek 
bir iki yıl içerisinde bu ün-
vanı almaları sağlanabilir.

Bu, karmaşayı çözer mi?
Ben dişhekimliğinin 
tıbbın bir branşı olduğunu 
düşünüyorum. Böyledir 
tabii de, organizasyon 
yönünden de öyle olması 
gerektiğini düşünüyorum. 
Evet, bütün dünyada da 
tabip odalarıyla dişhe-
kimleri odaları ayrı. Yine 
de eğitimleri bize göre 
tıbba daha yakın. Alman-
ya'dan örnek vereyim: 
Almanya'da çok kuvvetli 
bir dişhekimliği meslek 
örgütü var ama dişhekim-
liği eğitimi tıp fakültesinde 
bir bölüm olarak veriliyor. 
Son bir iki senede doktora 
tezlerini alıyorlar, mezun 

olduktan sonra bir de dok-
tora imtihanına giriyorlar 
ve doktor olarak mezun 
olmuş oluyorlar.

Meslek örgütünde de 
zevkle çalıştım. Tonguç 
Görker döneminde Türk 
Diş Tabipleri Cemiyeti Ge-
nel Sekreteri'ydim. Dana 
sonra 1982'de de  Türk 
Diş Tabipleri Cemiyeti 
Başkanlığı yapma onuruna 
da eriştim. 

Meslek odası olarak 
bizim örgütümüz tabip 
odalarıydı. Dişhekimle-
rinin ayrı örgütlenmesi-
ne başlangıçta ben pek 
sıcak bakmıyordum ama 
geldiğimiz noktada Türk 
Dişhekimleri Birliği'nin 
bağımsız olmasının faydalı 
olduğunu düşünüyorum. 

Öğrencilik ya da 
asistanlık döneminizde 
yaşadığınız ilginç olaylar 
var mı?
Bizim zamanımızda bazı 
kürsülerin çalışma tarzı 
farklıydı. Öğrenciyken, 

son sınıfta protez puan-
larını biz üç dört arkadaş 
erken bitirmişiz fakat son 
sömestr kliniğe girme-
mişiz. Son sömestrde 
kliniğin yöneticisi başka 
bir hoca. Bu iki hoca iyi 
anlaşamıyormuş meğer. 
Bize dedi ki 'sizin puanınız 
eksik, mezuniyet sınavına 
giremezsiniz'. Eksiğimiz 
yok, hatta fazlamız bile 
vardı ama kabul ettireme-
dik. Bizden az puanlılar 
mezun olurken biz yazın 
gelip tekrardan puan top-
ladık ve imtihana ondan 
sonra girebildik. Dönem 
kaybetmedik ama hocalar 
arasındaki husumetin bize 
böyle bir yansıması oldu.

Fakülteye girdiğiniz 
tarihten itibaren yaklaşık 
60 yıldır dişhekimliği 
camiasındasınız. Geriye 
dönüp baktığınızda 
dişhekimliğiyle geçen 
60 yılınızdan memnun 
musunuz?
Türkiye'nin ekonomisiyle 
birlikte dişhekimliği de 
çok olumsuz etkilendi. Ha-
yat korkunç pahalılandı, 
çok zorlaştı ama dişhekim-
liği ölmeyen bir meslek. 
Özet olarak, evet dişheki-
mi olmaktan mutluyum 
diyebilirim. 

‘Tıp eğitimi altı sene ve mezun olduğu zaman tıp dok-
toru ünvanıyla mezun oluyorlar. Uzmanlık yaparken 

aynı zamanda akademik kariyer de yapabiliyorlar. 
Onun için benim önerim, dişhekimliğini de altı yıl ya-

palım. Mezun olan Dr. Dişhekimi olarak mezun olsun.’ 

Mayıs 2011'de İstanbul Ü.D.F.'nden emekliliği vesilesiyle mesleğimize 
katkıları için İstanbul Dişhekimleri Odası tarafından kendisine teşekkür 
plaketi sunulurken. (soldan sağa) Prof.Dr. Turhan Atalay, dönemin İDO 
Başkanı Kadir Öğüt, Prof.Dr. Özen Tuncer, dönemin İDO Başkan Vekili 
Prof.Dr. Serdar Çintan.
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Bond filmlerinde oynayan Türk oyuncu hiç 
duymadık’ diye sorguladığınızı duyuyorum. Evet, 
James Bond filmlerinde hiç Türk oyuncu oynama-
dı ama dublör oynadı. 1999’da İstanbul sahneleri 
olan ‘Dünya Yetmez’ adlı Bond filminin baş aktrisi 
Denise Richards, terörü bahane ederek Türkiye’ye 
gelmeyince, İstanbul Üniversitesi Dişhekimliği Fa-
kültesi Öğrencisi olan 20 yaşındaki Melda Bekcan, 
Richards’ın dublörü olarak deniz sahnelerinde 
onun yerine oynar. 

Melda Bekcan o günü anlatırken donma ve bo-
ğazın sularının akıntısına kapılma tehlikelerinden 
bahsederken, boğazdaki köpek balıkları tehlikesin-
den hiç bahsetmez. Oysa bendenizin ‘Şehzadenin 
Balığı’ adlı şiirinde köpek balıkları boğaz sularında 
cirit atarlar. 

…
Şakanüvislerin (k)ayıp defterlerinde yazılı
Sünnetçi Cerrah Paşa’nın
Şehzade ve diğer çocuklardan kestiklerini 
Nasıl pencereden denize attığı

James Bond İstanbul’da
1999 yılı Şubat ayında Salacak sahiline toplanmış 
kalabalık, Kız Kulesi açıklarında teknelerden de-
nize doğru çevrilmiş bir sürü kamera ve spot ışık-
larının ne yaptıklarını merak içinde olup bitenleri 
ayçiçeği çitleyerek seyrediyorlardı diyeceğim ama 
öyle soğuktu ki hava elleri cepte titreyerek seyre-
diyorlardı. Kafalarındaki soruya cevabı soğuktan 
kıyıya yakın yerlerde yüzen bir karabatak cevapla-
dı, ‘Film çekiyorlar, James Bond filmiymiş’. 

Karabatak kıyıda film ekibini seyre durmuş ka-
labalığın ortak sorusuna yanıt verirken kendi ka-
fasındaki soruya yanıt arıyordu: ‘Ben bile üşürken 
bu soğukta denizdeki oyuncu kız nasıl hiç üşüme-
den denize dalıp dalıp çıkıyor?’ Onun da cevabını 
denize dalıp çıkan oyuncu Melda Bekcan o gün 
için şöyle veriyordu; ‘Kız Kulesi açıklarında de-
falarca denizin dibine batıp çıktıktan sonra hem 
boğaz sularında akıntıya kapılma hem de donma 
tehlikesi yaşayarak ambulansa kaldırıldım.’ 

Soru zincirine devam edelim, sizin de ‘James 

çağrışımlar
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* Şair, yazar. Aşk-ı Salacak, Küçük Bir Ada’nın Not Defterinden Bolaman, Balkondan Düşen L Hazinedar’ın yayımlanmış kitaplarıdır.

Fatin Hazinedar *
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Köpek balığı 
dişlerinin 
izinde

Filmin İstanbul sahnelerinde denizaltından kurtulup yüzeye çıkan Richards (dublörü Melda Bekcan tabii) ve Brosnan sırttan tarihi yarımadaya 
doğru görüntülenirken stüdyo çekimlerinde İstanbul olduğu varsayılan bir fonun önünde görülüyorlar.



Yine o yıl
Boğazda gezinen
Köpek balığı sayısının 
Epeyce arttığı

Marmara ve Boğaz’da cirit atan köpek balıkları
Köpek balıklarının bir zamanlar Boğaziçi’nde 
oldukça fazla olduğu biliniyor. Melda Bekcan’ın o 
zamanlar köpek balıklarının dişleriyle rast gelme-
diği gibi dileğim hiçbir dişhekimi denizde köpek 
balığı dişleriyle karşı karşıya gelmez. Şimdilerde 
hem dişhekimi hem de ünlü bir oyuncu olan Mel-
da Bekcan, eminim ki denizde değil ama özellikle 
çocuk hastalarının ağızlarında köpekbalığı dişle-
riyle mutlaka zaman zaman karşılaşmıştır. 

Dişhekimi ve köpek balıklarının ilk karşılaşma-
ları -dişhekimi dalgıç değilse- su içinde değil, ağız 
içinde olur. İlk karşılaşma da çocukların ağzında 
olur. Bu karşılaşma dişhekiminin mutlak zaferiyle 
sonuçlanır. Çocuklar süt dişlerini kaybederler. 
Oluşan boşluklarda kalıcı dişler çıkar. Ancak 
bazen bebek dişleri çıkmadan ‘Köpek balığı dişleri’ 
oralarda boy verir. Ondan sonra pedodontistler ve 
köpek balığı dişler arasında mücadeleyle geçer. 

Köpek balıklarıyla su altında en çok karşılaşan 
dişhekimlerinden biri ise Zareh Magar’dır. Çünkü 
Zareh Magar, hem ilk dalgıçlarımızdan hem de 
Türkiye’nin ilk su altı fotoğrafçısıdır. 1958’de su 
altında fotoğraf çekmeye başlar. Köpek balıkla-
rıyla defalarca karşılaşır. Her birininin ayrı bir 
hikayesi vardır. Ama bu karşılaşmalardan bir 

tanesi oldukça trajiktir. 
Magar, 1996 yılında Su 
Altı Dünyası dergisi-
ne verdiği röportajda 
bu trajik olayı şöyle 
anlatıyor: 

“1967-68 yıllarıydı. 
Tuzla’da Belçika Sualtı 
Federasyonu’ndan bir 
bayan ve eşiyle dalı-
yorduk. O gün denizde 
anormal bir hareketli-
lik vardı. Sanki balıklar 
aşağıdan yukarıya çıkı-
yordu. Hatta Belçikalı bayan ‘Burası Kızıldeniz mi 
kuzum. Nasıl bu kadar bolluk oluyor?’ dedi. ‘Bana 
da öyle geliyor ama nedenini bilmiyorum’ dedim. 

‘Güngör beyin kabarcıkları yok oldu’ 
Doktor Güngör Güven bizden 50-60 metre açıkta 
dalıyordu. Sonra biz dalışı bitirdik, çıktık. Kambur 
Kenan diye bir balıkçı vardı. ‘Doktor bey yardım’ 
dedi, ‘Güngör beyin kabarcıkları yok oldu’ ve bir 
yarım dalış elbisesi gösterdi. Elbisenin üzerinde 
baklava baklava diş izleri vardı. Şöyle bir baktım, 
‘Evet, ne düşündüğünü biliyorum ama inip bir 
bakmamız gerekli. Belki bir yere sıkışıp kalmıştır’ 
dedi. Çocuklar da ağlamaya başladılar. ‘Ne olur 
babamızı kurtarın’ diye. 

Biz kalktık gittik. Hatta Belçikalı çiftin arasında 
bir tartışma oldu; adam eşinin dalmasını istemedi. 
Bunun üzerine eşi madam Rose ‘Beraber daldık, 
doktoru yalnız bırakamam bizim de gitmemiz 
gerekli yoksa boşarım seni’ dedi. Aşağı yukarı 43 
metreye daldık. Sonraları Doktor bomba atıyor-
muş gibi söylentiler çıkarttılar. Ama hiçbiri doğru 
değil. Bomba atılmış olsa etrafta balık ölüleri ve 
bulanıklık olurdu. Oysa öyle bir şey yoktu ancak 
ağırlık kemerini ve maskesini bulduk. Maskesi çat-
lamıştı. Belli ki üzerine büyük bir basınç gelmişti. 
Tüpü yoktu, sonra Aya Yorgi burnunda bulundu. 
Bir de sol elinin dört parmağını buldular. İmam 
ben bu dört parmak için cenaze namazı kıldırmam 
dedi. Çok üzücü olaylar yaşadık.

Aslında Güngör Güven 
çarşamba günleri hiç dalmaz-
dı. Cumartesileri dalardı. O 
gün çarşamba günü dalmıştı. 
Buna da bir rastlantılar zinciri 
sebep olmuştu. 

Nejat Eczacıbaşı yakın dos-
tumdu. Ona uzun zaman-

Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi 61

➔

Bond filmi Dünya 
Yetmez’de Denise 
Richards’ın 
dublörlüğünü yapan 
dişhekimliği öğrencisi 
Melda Bekcan sonraki 
yıllarda aralarında 
Deliyürek’in de olduğu 
çok sayıda dizi ve 
filmde rol aldı.

1916 yılında Büyükada’da 
doğan diş hekimi Zareh Magar 

86 yaşına kadar dalışa devam 
etti. Türkiye’nin ilk sualtı 

fotoğrafçısı olarak bilinen 
Magar 2016 yılında 100 yaşında 

hayata veda etti.

1926’da balıkçıların ağına yakalanan ve Taksim Kışlası’nın ortasındaki 
top sahasında sergilenen 6-7 metre uzunluğundaki dev beyaz köpek 
balığı.



için kaba gücüne ve çelik dişlerine güvenen çok 
yetenekli bir katildir. Karakterin dişleri filmlerde 
önemli bir rol oynar. 

Yönetmen Albert R. Broccoli, Jaws karakterine 
‘Beni Seven Casus’ filminde metal dişler tasarlar. 
Yönetmen Broccoli, dişleri Pinewood stüdyola-
rının yakınlarında bir diş laboratuvarı olan diş 
teknisyeni Peter Thomas’a yaptırır. Kiel, dişlerin 
kendisi için rahatsız edici olduğunu ve dişi ancak 
en fazla bir dakika süreyle takabileceğini söyler. 
Bir şeyi ısırmak için dişleri kullanması gerektiğin-
de meyan kökü kullanılır. 

Her çekilen sahne sonrası dişler, altında pamuk 
bulunan plastik bir kaba yerleştirilir ve bir sonraki 
sahnede kullanılmak üzere gargarayla çalkalanır. 
Film bittikten sonra dişler ortalıktan kaybolur. 
2002’de Londra Bilim Müzesi’nde bir serginin 
parçası olarak görülür. 

Jaws karakterinin iki film boyunca tek repliği 
vardır. O da ‘Ay Harekatı’ filmindedir. Filmde uzay 
istasyonundan kız arkadaşıyla birlikte bir kaçış 
kapsülüyle kaçarken bir şişe şampanya bulurlar. 
Jaws, şişeyi dişleriyle açar, kız arkadaşına orada 
bulup verdiği bardağa şampanya doldurur, elinde-
ki şişeyle tokuştururlar ve Jaws tüm serideki o tek 
repliğini söyler: ‘Evet, şerefimize...’

Beni Seven Casus filminde Jaws karakterinin 
sonu oldukça ironiktir. Karakter filmin sonunda 
köpek balıkları tarafından öldürülür. 

Bana da son söz düşer; ‘Evet, Şerefinize…’

dır bir balık sözüm vardı. Tuzla’da 12-13 metrede 
uzun bir etek vardır. İşte orada 8 kiloluk bir sinarit 
vurmuştum. Nejat Bey’e telefon ettim ‘istediğin 
balık hazır’ diye. ‘Görüyor musun yine şansım yok. 
Bu akşam Almanya’ya gitmem gerekiyor. Sen onu 
bir tanıdığa ver de bana yine bulursun’ dedi. 

Bir inat üzerine...
Düşündüm, bizim Amerikan Hastanesi’nde Erdo-
ğan Adaş diye bir ortopedist bir arkadaş vardır. 
Ona telefon ettim ‘Sana 8 kiloluk bir sinarit ver-
sem sevinir misin’ dedim. ‘Şaka mı ediyorsun, bu 
akşam Güngörler yemeğe gelecekler’ dedi. ‘Nerede 
vurdun?’ dedi. ‘Uzun etekte’ dedim. O gece Güngör 
Güven’e anlatmış o da inanmamış. ‘12-13 metrede 
sinarit olmaz. Ben biliyorum onlar Mercan kayası-
na dalıyorlar. Çarşamba günü ben de gidip onları 
takip ederim’ demiş. 

Ben de hep çarşamba dalardım. O gün birlikte 
açıldığı balıkçı Kambur Kenan gelip ‘Bugün sizin 
misafiriniziz’ demişti. Doktor Güngör Güven’in bir 
de alışkanlığı vardı. Yarım elbise giyerdi. Köpek 
balığında daltonizm vardır. Hem siyah hem de 
hareket eden bir şey görünce saldırır. Bir gün evvel 
de Pendik’ten Hasan Bravo diye bir balıkçı, akşam 
ağları toplarken suyun yüzüne çok büyük bir kütle 
çıkmış. Arkadaşlarına ‘Sakın ses çıkarmayın, 
canavar çıktı’ demiş. Sonra da dili tutulmuş. O gün 
bugündür adamcağız konuşma güçlüğü çeker.

Güngör Güven için öldüğü yere bir lahit bırak-
mıştık. Arada sırada gidip üstündeki yosunları 
temizlerdik. Ama artık kimse ilgilenmiyor. Yerini 
benden başka kimsede bilmiyor.”

Her Jaws köpek balığı değildir!
Köpek balıklarından açılmışken size Jaws karak-
terinden biraz bahsedeceğim. Bu Jaws, ünlü filme 
adını veren köpek balığı Jaws değil. Madem yazıya 
James Bond’la başladık, Bond’la bitirelim. 

Bahsettiğim Jaws karakteri serinin iki filminde 
vardır: Beni Seven Casus (1977) ve Ay Harekatı 
(1979). Her iki filmde de bu karakteri Richard Kiel 
oynamıştır. Jaws, kurbanlarını çabucak öldürmek 

çağrışımlar
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KAYNAKLAR

•  HaberTürk /James Bond Ölecek mi? / Mehmet Çalışkan / 
 21.04.2019
•  Sualtı Dergisi / Sayı 2 / 1996 / ZARAH MAGAR / Çiğdem Özkan
•  www.007.com 

James Bond filmlerinde Richard Kiel’in canlandırdığı ‘Jaws’ karakteri kurban-
larını çabucak öldürmek için kaba gücüne ve çelik dişlerine güveniyordu.

Köpek balığı 
Marmara’nın 
endemik türü 

olmasa da zaman 
zaman yolu buraya 

düşen talihsiz 
‘canavarlar’ ağa 

takılıp böyle 
sergileniyordu.
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edebiyatta dişhekimliği

Dergimizin Nisan-Mayıs 2007 tarihli 99. sayısında Anatoli Ribakov’un Arbat 
Çocukları’ndan yayımladığımız pasajlarla ‘Dünya Edebiyatında Dişhekimliği’ macerası 
başlamış oldu. Dergimizin uzun yıllar Yayın Yönetmenliğini de üstlenen meslektaşımız 
Neşe İnceoğlu Dursun’un kurgulayıp hayata geçirdiği köşe 15 yıl boyunca Türkiye’nin 
her yanından meslektaşlarımızın katkılarıyla zenginleşti. Geçtiğimiz aylarda Türk 
Dişhekimleri Birliği tarafından kitap olarak basılan derleme 39 yazarın 42 farklı eserinden 
dişhekimliğiyle ilgili bölümleri bir araya getiriyor.

‘Dünya Edebiyatında Dişhekimliği’nin ilk bölümü Nisan-
Mayıs 2007 tarihli 99. sayımızda Anatoli Ribakov’dan Arbat 
Çocukları’ydı. Türk edebiyatının önemli isimlerinden Necati 
Cumalı’nın Viran Dağlar’ı da 102. sayıda yer aldı.

Türkçe edebiyatın biri klasik diğeri genç 
kuşaktan iki büyük ismi Sait Faik Abasıyanık 
ve İhsan Oktay Anar da 149. ve 138. sayılarda 
konuk olmuştu sayfalarımıza.

Çalışmanın birinci yılını 106. 
sayıda Victor Hugo’nun Sefiller’iyle 
kutlamıştık.

Bilimsel dişhekimliği yerleşmeden önce 
bu topraklarda ‘dişçiliği’ yaygın olarak 

yapan Anadolu Ermenilerinden Dişçi 
Sarkis’in hikayesi Mıgırdiç Margosyan’ın 

kaleminden 104. sayıda yayımlanmıştı.

Bilimsel dişhekimliği yerleşmeden önce bu 
topraklarda ‘dişçiliği’ yaygın olarak yapan 
Anadolu Ermenilerinden Dişçi Sarkis’in 
hikayesi Mıgırdiç Margosyan’ın kaleminden 
104. sayıda yayımlanmıştı.

Cihat Burak’ın Yakutiler’de 
anlattığı kabusa dönen 
diş çekimi hikayesi Ocak 
2018 tarihli 163. sayımızda 
yayımlanmıştı.

15 yılın birikimi 
kitap oldu

ARBAT ÇOCUKLARI (BÖLÜM 10)

Dişi ağrımaya başladı. Uzun süredir sallanı-

yordu ama protezin altında sağlam gibi duru-

yordu. Dün akşam protezi çıkarınca sızıyı iyi-

ce duyumsadı. Stalin protezi yeniden taktı, diş

yerine oturdu ama diliyle dokununca diş oy-

nadı ve sanki dişin etleri iyice ağrıyormuş gibi

geldi.
Stalin protezi çıkarmadan yattı ve sakin bir

gece geçirdi. Sabahleyin, protezi dikkatlice çı-

kardı, önce diliyle sonra parmağıyla dokun-

du. Diş sallanıyordu, diliyle sökmek istedi. Ol-

mayınca, Moskova’dan diş doktorunun

çağrılmasını emretti. Akşama doğru doktor

Lipman ve protezcinin uçakla geldiklerini, üç

nolu yazlığa yerleştirildiklerini söylediler.

- Yerleşir yerleşmez gelsinler! diye emretti.

Yarım saat sonra doktor geldi. Kırk yaşın

altında yakışıklı, sevecen bir yahudi. Stalin’i

daha önce de tedavi etmişti. Stalin ondan

memnundu, hatta birinde “Elleriniz Şapi-

ro’nun ellerinden daha hafif” demişti.

Şapiro, Lipman’dan önceki doktordu. O da

iyi bir uzmandı. Ne ki Stalin, sorular soran, işi

deşeleyen, bir sürü ilaç veren hiçbirşey açıkla-

mayan, hastalığını  söylemeyen  reçetelerinin

ne işe yaradığını anlatmayan, kendini fazlasıy-

la önemseyen ve işini bir bilmeceye dönüştü-

ren doktorları sevmezdi. Kısa boylu, suskun

Şapiro’nun bu özellikleri hoş değildi.

Lipman, Şapiro’nun tersine ne yaptığını an-

latır, Stalin’in dişleri, protezin durumu hak-

kında bilgi verirdi. Stalin’in dişini çektiğinde

Şapiro gibi yapmaz Stalin’e gösterir, diş kökü-

nün ne hale geldiğini anlatır ve onu niye mut-

laka çekmek gerektiğini açıklardı. Sakin ve iyi

biriydi.

Stalin onun hakkında gülerek şöyle diyordu:

“Hem dişi çekiyor, hem de kafa tutuyor.”

Lipman’ın kendisinden kortuğunu görü-

yordu. Bunda şaşılacak bir şey yoktu, çünkü

herkes ondan korkuyordu. Ama doktorun eli

korkudan titrerse istenmeyen bir şey yapabilir-

di. Bu yüzden  Lipman’a  hoşgörüyle davra-

nıyordu. Bu gün de her zaman ki gibi sordu:

- Evdekiler nasıl? İyi mi?

Oysa Lipman’ın ailesi hakkında tek şey bil-

miyordu.

- Çok iyi, Jozef Vissarionoviç, sağolun.

Lipman, neredeyse bir valiz büyüklüğünde-

ki çantasını açtı, aletlerini ve koltuğa yerleşti-

rilen küçük arkalığı çıkardı. Başını koyacağı

arkalığı önceden yerleştirmesi de Stali’in hoşu-

na gidiyordu. Şapiro ise bunu Stalin oturduk-

tan sonra yapardı. Oysa Stalin oturduktan

sonra arkasında uğraşılmasını hiç sevmezdi.

Arkalığı yerleştiren ve iyi tutup tutmadığını

kontrol eden Lipman, Stalin’i oturmaya davet

etti. Stalin oturdu. Lipman boynuna peçete

bağladı, nazik bir hareketle başını arkalığa da-

yadı.
- Rahat mı?

- İyi.

- Şikayetiniz nedir?

- Dişim sallanıyor, özellikle de protezi çıka-

rınca.
- Şimdi bakarız. – Lipman bir bardak su

uzattı. – Ağzınızı çalkalayın, lütfen... Güzel...

Şimdi başınızı geriye yaslayın... Evet, çok gü-

zel...
Lipman dikkatle protezi çıkardı. Dişe do-

kundu. Parmakları güzel bir şey kokuyordu.

Özenli doktor... Masadaki aletlerinden birini

seçti, küçük aynayı aldı, yeniden dişleri göz-

den geçirdi.

- Bu dişi çekmek gerek, dedi. Başka yolu

yok. Bu diş ağrıdan başka şey vermez size. Pro-

tez de tutmaz. Büsbütün kötü olmuş.

- Ne kadar zaman alır? 

- İki üç gün kadar. Bir günde protez yaparız.

Her şeyin beş günde yoluna gireceğini düşü-

nüyorum. 

- Beş gün dişsiz dolaşacağım, diye Stalin so-

murttu. 

Lipman gülümseyerek,

- Niye dişsiz, dedi. Yalnızca üst azı dişleriniz

olmayacak. Bu protez de geçici olarak kulla-

nılabilir. O zaman yalnızca tek dişiniz eksik

kalacak. Ama bu durumda sağlam dişinize de

zarar verebilirsiniz. Ona daha büyük yük bine-

cek. Niye riske atalım? Birkaç gün bekleyemez

misiniz?

- İyi. Ne zaman çekeceksiniz?

- Ne zaman olursa, isterseniz şimdi.

- Ya yarın sabah?

- Yarın sabah da olur.

- Bugün konuklarım gelecek, onları dişsiz

karşılamak doğru olmaz, ne dersiniz?

- Yemek istiyorlarsa en önce kendilerinin

dişleri olması gerek dedi Lipman gülümseye-

rek. 
Stalin kalktı. Lipman aceleyle boynundaki

örtüyü çözdü.

- Dinlenin. Yarın sabah kahvaltıdan sonra

sizi çağırırlar. 

...........................

11

Ertesi gün kahvaltıdan sonra, Stalin dokto-

ru çağırttı. 

Lipman çantasını açıp aletlerini yerleştirdi,

Stalin’i koltuğa oturttu ve boynuna örtüyü

Dünya Edebiyat›nda Diflhekimli¤i

Dergilerimizde  bu konuya daha önceki say›lar›m›zda da yer vermifltik. Bu say›m›zdan itibaren elimizdeki kaynaklar-

dan sizlere edebiyattaki diflhekimli¤i ile ilgili yaz›lar› sunmaya çal›flaca¤›z. Sizlerin de buldu¤unuz yeni kaynaklar›  bi-

ze iletmenizle çal›flmam›z›n daha da zenginleflece¤ini düflünüyoruz.

Hepimiz  romanlarda, sinemada, karikatürde hatta kimi kez haberlerde mesle¤imize ait tan›mlamalarla karfl›lafl›yo-

ruz . Bunlar bazen art›k bizce neredeyse hiçbir espri içermeyen yanl›fl difl çekmek , bafla ba¤lanan bir ba¤ ve flifl bir

yüzle dolaflmak, rak› içerek a¤r›y› kesmeye çal›flmak gibi s›kça duydu¤umuz yaklafl›mlar olabiliyor. Amerikan film-

lerinde bir kulube üye, düzenli tenis oynayan son derece tertipli fazla yak›fl›kl› olmayan, hastalar› veya yard›mc›lar›

ile küçük kaçamaklar› ile kendince bir yol tutturan tiplemelere ya da “bugün diflhekimi ile randevun var, unutma”

diyaloglar›na s›kça rastlam›fls›n›zd›r. Son dönemlerde bizim dizilerimizde de diflhekimi tiplemeleri ile karfl›laflmaya

bafllad›k. Bütün bunlar› ilgi çekici bulmuflumdur. Mesle¤e genel yaklafl›m› veren küçük ipuçlar›d›r bunlar.

‹lk olarak Anatoli Ribakov’un Arbat Çocuklar› adl› eseri ile bafll›yorum. Bu eserle bafllamam›n nedeni diflhekimi ile Sta-

lin aras›nda geçen diyaloglar›  ve hekimin mesle¤ini icras› s›ras›ndaki tutumunu o günün koflullar› da göz önüne al›-

n›rsa son derece ilgi çekici bulmamd›r. Benim amac›m burada  belgesel nitelikteki bu roman› politik veya edebi yön-

den incelemek de¤il. Roman hakk›nda verece¤im tüm bilgiler sizin yaflanan ülke,  tarih ve koflullar› göz önünde

bulundurarak mesle¤imizin o dönemi hakk›nda daha somut bir yaklafl›mda bulunabilmeniz için... 

TDBD102 bilimsel

Nefle ‹nceo¤lu Dursun*

*Diflhekimi, TDBD Yay›n Kurulu Üyesi

Z
ülfikar Bey, yola çıktıktan az sonra,
İsmail’in kamçıyı oyuğuna takıp,
sağ yanağını avucuna aldığını, sık-tığını gördü. Arabaya binmeden önce ya-nağındaki şişin gözüne iliştiğini hatırladı:- Neyin var senin?

İsmail yanağı avucunda, başını geriyedöndürdü. Dizginleri tutan elini ağzına si-per ederek:
- Dişim… diyebildi. 
Zülfikar Bey, kulağının meme ucundançenesi altına kadar yanağının iyice şiş ol-duğunun ayrımına vardı.
- Ağrıyor mu?
Kısa bir baş işaretiyle aldı karşılığını.
- Ne kadar oldu?
Bu kez, sağ elini yanağından ayırdı. Or-ta parmaklarını Zülfikar Bey’e doğru gere-rek karşılık verdi İsmail.
- Üç gün mü?
Yine baş işaretiyle oldu karşılığı.

- Üç gündür ne bekledin söylemek için?- De.. de.. denk…
Denk düşmedi diyecekti, konuşamıyor-du. Ağzı bir avuç mısırla doluydu sanki.- Kayalar’a çek. Önce dişçiye uğraya-lım…

Kayalar’da dişçi Nikodemos, dededenbabadan devralmıştı mesleğini. Dedesin-den beri Goriçka Beylerinin dişlerine ba-karlardı. Nikodemos, giriş katındaki çalış-ma odasının penceresinden gördü Zülfi-kar Bey’in arabadan inişini. Koltuğundakihastasının başından ayrıldı. Bir elindeuzun saplı küçük yuvarlak aynası, öbürün-de sond’u, pencereye yaklaştı. ZülfikarBey’in gerisinde arabasının sürücüsüyle,kapısının giriş merdivenlerini çıktığınıgördü. Çabuk döndü, aynasını sond’unumasası üstündeki emaye tasa bıraktı, has-tasından acele izin istedi, yardımcısınıniçeri aldığı Zülfikar Bey’le, arkasından ge-

len İsmail’i hastalarına gösterdiği saygılı il-giyle karşıladı:
- Hoş geldiniz Zülfikar Beyim, şeref ver-diniz, buyurunuz, geçiniz.
Salona geçtiler. Salondaki koltuklardabekleyen üç hasta vardı. Baş köşede oturanbir hastaya kalkmasını, yerini boşaltmasınıişaret ediyordu eliyle. Orta yaşlı bir köy-lüydü hasta.. Çabuk anladı, kalktı, yana çe-kildi.

Zülfikar Bey oturmadı.
- Hoş bulduk, dedi ayakta. Ekşisu’ya tre-ne giderdim, eliyle İsmail’i gösterdi: BeniEkşisu’ya bırakacaktı, yolda gördüm, bi-zim bu akılsız kaç gündür yanağında şişiy-le dolaşırmış, sana getirdim…

Daha pencereden görünce anlamıştıhastanın Zülfikar Bey değil İsmail olduğu-nu. Yine de karşıladığı Zülfikar Bey’di. Sa-londa bekleyen öbür hastalara doğru ya-rım bir çember çizerek ekledi:
- Madem yolcusunuz!..
Zülfikar Bey’in kahvesi gelmeden içer-deki hastayı uğurladı, oda kapısının ağzın-da göründü. Hasta koltuğunu göstererekİsmail’e içeri geçmesini işaret etti. ZülfikarBey’e döndü:

- Buyurunuz Zülfikar Beyim, yalnız kal-mayınız, kahvenizi içerde içersiniz…
İlk görünen özelliği temizliğiydi odası-nın. Hasta koltuğunun önünde, Nikode-

‘Öndeki alt›n olsun’‘Öndeki alt›n olsun’Dünya edebiyat›nda diflhekimli¤ine bizden bir yazarla devam ediyoruz. Türk Edebiyat›n›n önemli isimlerinden Necati

Cumal›’n›n Viran Da¤lar adl› eserinden al›nan bu bölüm, anlat›lan diflhekimi muayenesi, hasta a¤›z durumu ve esteti¤i

öne ç›karan talepleriyle ço¤umuza yabanc› gelmeyecek bir anlat›. Viran Da¤lar, Makedonya 1900’ün ikinci kitab› olarak

haz›rlanm›fl. II Murat’›n uç beyi olarak Makedonya’ya yerlefltirdi¤i bir ailenin son temsilcisi Zülfikar Bey’in yaflam öyküsünü

anlat›yor. ‹ttihatç› yap›daki Zülfikar Bey silahland›rd›¤› gönüllüleriyle Balkan Savafl›’na kat›l›yor. Dünya Savafl› s›ras›nda

Frans›z ordusu Makedonya’y› iflgal edince da¤a ç›karak direniflini sürdürüyor. Destanlaflan bu kahraman›n hazin öyküsünü

anlatan bu kitap Necati Cumal›’n›n bizlere sundu¤u hofl bir tat. 

TDBD88 edebiyat
Nefle ‹nceo¤lu Dursun*

* Diflhekimi, TDBD Yay›n Kurulu Üyesi

Viran Da¤lar’dan
Necati Cumal›
Viran Da¤lar
Ça¤dafl Yay›nlar›
2. Bask›
Sayfa 94-98

Erşelus Baco’nun “katsal”ından Hamravatsuyunu doldurup evimizin yolunu tutarken,Şeyh Matar Camii’nin minaresinden akşamezanı okunduğuna, Surp Giragos Kilisesi’ninçanı da çuuunk çıriiink çaldığına göre, de-mek ki babam Dişçi Sarkis, nam-ı diğeriyleDişçi Ali kim bilir kimlerin dişlerini krom“davye”siyle çekerek, ya da sağ ayağıyla yek-nesak hareketle pedal basıp çalıştırdığı “tur”makinesinin ucundaki minik çarkla çürükdişleri “ğırğır” yapıp tedavi ederek, ya da ge-linlik çağındaki bir Kürt kızının ön dişlerinialtınla, “zer”le kaplayıp süsleyerek ekmek pa-rasını kazanmış ve kesinlikle kocaman birkarpuzu ya da kalın kabuklu iki sarı kavunusırtlayarak yorgun argın, Direkçi Sokağı’nda-ki, “küçe çığhmaz”daki evimize gelmiş ya dagelmek üzeredir. 
Müdür: Arşaluys Sarkisyan…
Dişçi: Sarkis…1

(…) 
Aziz Beg…
Belediye Meydanı’ndaki muayenehaneninduvarında rüzgarda sallanıp duran tabelasın-daki adıyla Diş Tabibi Aziz Giray… Akşamakadar onun bunun ağız kokusunu çekmek-tense, diş teknisyeni olan babama diploması-nı kiralayıp karın yarısına ortak olan Diyar-bakır eşrafından Aziz Beg… Paşa Hama-mı’nın sahibi ve işletmecisi Aziz Beg…2

(…)
Eh, Diyarbakır’da hem “Fılla”, hem dişçikaç kişi vardı ki!
“Ula gavurun eli ele ğhefif ki, ayılmisan nezaman dişın çeki. Diyisen yanağın sivrisinekısırmiş, bi de bağhisan ki diş elındedır!”
Babamın ünü, Diyarbakır’ın “üskek” be-denlerini çoktan aşarak civar köylere, kasa-

balara ulaşmışken, benim karakol karakolgezdirilerek köşe bucak anamın, babamınaranmasına ne gerek vardı ki! İşte Gavur Ma-hallesi, işte Dişçi Ali’nin evi!3

(…)
Ben iyice tanımak için altınlara bakarken,o da tezgahın altındaki minik körüğü sağayağıyla habire pompalıyor, benzin doluhazneden geçip lastik bir hortumla “şali-mo”ya gelen benzinli havayı çakmağıyla ya-kıyor ve “şalimo”nun düğmesini arada birkısıp açarak zaman zaman mor, zaman za-man sarı alevle altınları ısıtıp tavlıyor, tavla-nan altınlar elle tutulacak kadar soğuyuncada önce kalın, giderek daha ince ayarlarla si-lindirden birkaç kere enine, birkaç kere deboylamasına çekiyor, silindirin merdaneleriarasında ezilip can çekişen bu altının çatla-maması için tavlama işlemlerini arada birtekrarlıyor, yaprak halini alan altının yeterikadar incelip incelmediğini önce eliyle kon-trol ediyor, kulağına yaklaştırıp hafifçe eğipbükerek çıkardığı sesi dinliyor, ardanda da“Bağh, bu mikrometrodır” dediği bir aletindişleri arasına sıkıştırıp titizlikle ölçüp kon-trol ettikten sonra son bir kez daha ısıtıp cambir kavanoz içindeki kirli sarı bir sıvıya sivriuçlu çiftiyle dikkatlice “Bağh bu duzrühidır”deyip cazzz diye sokuyor, burun deliklerimi-zi, genzimizi yakan beyaz bir buharın yükse-lişiyle beraber deminden beri ısıtıldığı içinrengi kararan, silindirin altında ezile ezileuzayıp genişleyen, eski yuvarlak halindeneser kalmayan incecik altın plakası yine eskisarı, parlak rengine anında kavuşurken benbu “duzrühi”nin marifeti karşısında şaşırı-yordum. 

Şişesinden baloncukların yükseldiği renk-

siz “ğazoz”, mor “fışne suyi” ya da sarı “ley-munata”yı keyifle yudumlayıp babamın bumaharetlerini zevkle seyrederken, o demintuzruhundan çıkardığı yassı altını bu kez sudolu kovaya daldırıp yıkıyor, avucunun için-de birkaç kez okşayıp kuruttuktan sonra, mi-nik makasla kırt kırt kırt yuvarlak plakalarhalinde kesiyor, bozuk para büyüklüğündekibu incecik plakaları “şarp” dediği, kalındaninceye bir sıra zımbası olan bir başka maki-nede art arda kalıplayıp çukurlaştırıyor, son-ra da bunları çelik diş kalıplarına takıp minikçekiciyle çat çat çat, tık tık tık döve döve şe-killendirerek santral, lateral ya da kanin adı-nı verdiği dişlere dönüştürüyordu…
Babamın, “Eziz, Hemit, Reşat altuni” diye-rek bana bu parlak, yuvarlak altınları tanıtır-ken, tarih dersi verdiğini o yaşta nereden bi-lebilirdim ki! Benim için ilginç olan, isimle-rin ziyade, hepsinin de babamın usta ellerin-de altın dişlere dönüşmesiydi. Bu yüzden ba-bama karşı hayranlık duyuyor, büyüyünceben de onun gibi dişçi olmayı düşlüyordum. 

*
Henüz çok küçükken, sallanan sütdişle-rimden birini baş ve işaret parmaklarıyla tut-tuğu gibi çekip, ağlayıp4

(…)
“Oğlum, bi an önce liseyi, devrısınde deişallah üniversiteyi bitır, diş tabibi ol ki bara-bar çalışağh!
Kendi kazancını başkalarıyla bölüşmek is-temediği halde, kiraladığı diplomalar yüzün-den buna mecbur kalıp çaresizlik içinde çır-pındığı için mi böyle düşünüyordu? Yoksaderi kaplamalı dişçi koltuğuna, “fötöy”e otu-ran hastaların dişlerini çekerken elinin “ğhe-fif”liğine, bu konudaki yetenek ve tercümesi-ne rağmen günün birinde yaşlı “ğheste”ler-den biri belki yüksek tansiyon, belki de kal-biyle ilgili herhangi bir sorunu yüzünden“meezallah” koltukta yığılıp kalırsa, bu işinceremesini nasıl ödeyecekti? Diplomasını ki-raladığı diş tabipleri böyle bir durum karşı-sında belki işin içinden şöyle veya böyle sıy-rılabilirlerdi, ya kendisi?5

(…)
Bu can sıkıcı haber sanki yetmezmiş gibi,

TDBD94 edebiyat
Nefle ‹nceo¤lu Dursun*
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Tespih Taneleri’nden
Tespih Taneleri
M›g›rdiç Margosyan 
An›-Roman
Aras Yay›nc›l›k – 1. Bas›m Kas›m 2006

Bu kitab› okurken onun yüzü hep karfl›mdayd›. Ondan bir kez daha ald›¤›m dersle kiflileri de¤il onlar› suçlu ha-
line getiren sistemin yanl›fll›klar›n› düflündüm. Ayr›ca bir kez daha çok renklili¤i yans›tan Anadolu topraklar›nda
do¤mufl olman›n tad›n› duydum, bu güzelli¤i kirleten her türlü davran›fl›n ac›s›n› yüre¤imde hissettim.
Babas› sahte diflhekimi olan bir insan›n an›lar›na  yer vermemi yad›rgayanlar olabilir. Edebiyat›n en önemli
ifllevi yaflam› yorumlamas›d›r; ve yaflan›lanlar maalesef her zaman olmas› gerekenler de¤il.

Hrant Dink’in an›s›na

Thenardier’lerden şöyle bir mektup gel-

di bir gün: “Cosette, bölgede salgın halin-

de olan bir hastalığa yakalandı. Sürekli

ateşli ve vücudunda döküntüler oluyor.

Pahalı ilaçlar gerekiyor. Perişan durumda-

yız. İlaçları alacak gücümüz yok artık. Bir

haftaya kadar kırk frank yollamazsanız,

ölür çocuk.”

Bir kahkaha attı Fantine. Yaşlı komşusu-

na şöyle dedi: “Güzel! Kırk frank nedir ki!

İki Napolyon altını! Nasıl bulabilirim bu

parayı! Ne aptal bu köylüler!” dedi.

Gene de merdiven başındaki çan pence-

resine gitti, bir kez daha okudu mektubu.

Sonra merdivenleri indi, koşarak, zıpla-

yarak ve gülerek sokağa çıktı. 

“Sizi bu kadar keyiflendiren nedir böy-

le?” diye sordu biri.

“Köylüler bana hoş bir saçmalık yazmış-

lar. Kırk frank istiyorlar. Aptal köylüler iş-

te!” diye karşılık verdi Fantine.

Meydandan geçerken, bir arabanın etra-

fında toplanmış bir kalabalık gördü. Ara-

banın üstünde, kırmızılar içindeki bir

adam bir şeyler anlatıyordu sürekli. Şarla-

tan bir seyyar dişçiydi bu, halka takma diş-

ler, diş macunları, pudralar, iksirler göste-

rip satıyordu. 

Fantine de karıştı bu insanların arasına.

Serseriler ve ayak takımı için bir takım laf-

larını, aklı başında, doğru düzgün kimseler

için de anlaşılmaz bir üslubun görüldüğü

bu saçma söyleve o da gülmeye başladı.

Dişçi bu gülen güzel kızı gördü ve ansızın

bağırdı: “Hey, orada gülen kız! Ne güzel

dişlerin var senin! İki paletini satarsan, her

biri için bir Napolyon altını veririm.” 

“Nedir o palet dediğin?” diye sordu Fan-

tine.
“Öndeki dişler, üsteki iki diş” dedi diş

profesörü. 

“Korkunç!” diye haykırdı Fantine.

Orada bulunan dişsiz yaşlı bir kadın,

“İki Napolyon altını! Şansa bak!” diye hay-

kırdı.

Fantine kaçtı, arkasından bağıran ada-

mın sesini işitmemek için kulaklarını tıka-

dı. 
“İyi düşün, güzelim!” diyordu adam.

“İki altın bayağı bir işe yarar. Kabul eder-

sen, bu akşam Tillac d’argent’a gel, orada

bulursun beni.”

Fantine eve döndü, çok sinirliydi, olayı

komşusu Marguerite’e anlattı.

“Düşünebiliyor musun? Ne iğrenç adam

değil mi? Böyle insanların böyle dolaşma-

larına nasıl izin veriyorlar bilmem. Önde-

ki iki dişimi sökecekmiş! Korkunç olurum

o zaman herhalde. Saçlarım uzuyor ama

dişler! Canavar adam! Beşinci kattan ken-

dimi aşağı atarım daha iyi! Bu akşam Til-

lac d’argent’da olacağını söyledi.”

“Karşılığında ne teklif ediyordu?” diye

sordu Marguerite.

“İki Napolyon altını.”

“Kırk frank.”

“Evet, kırk frank” dedi Fantine.

Düşüncelere daldı, işine koyuldu. On

beş dakika sonra bıraktı işini, merdivene

gidip bir kez daha okudu Thenardier’lerin

mektubunu. 

Döndüğünde, yanında çalışmakta olan

Marguerite’e sordu:”Nedir bu, döküntülü,

ateşli hastalık, biliyor musun?”

“Evet, bir hasatlıktır işte” diye karşılık

verdi yaşlı kız. 

“Demek ki çok ilaca ihtiyaç var, öyle

mi?”
“Ya! Müthiş ilaçlar!”

“Nasıl başlar bu hastalık?”

”Öyle bir hastalık işte.”

“Çocuklar da yakalanır mı bu hastalı-

ğa?”
”Daha çok çocuklar yakalanır.”

“Öldürür mü bu hastalık?”

“Tabi” dedi Marguerite. 

Fantine dışarı çıktı, mektubu bir kez da-

ha okumak üzere merdivene gitti. 

Tozlu sayfalarda bir y›l
‘Dünya Edebiyat›nda Diflhekimli¤i’ konulu çal›flmamdaki amac›m edebiyatç›lar›n tan›kl›klar›yla diflhekimli¤i uygulama-

lar›n›n, sorunlar›n›n, tarihinin belgelenmesi, bu yolla diflhekimli¤i arflivine farkl› bir doküman haz›rlayabilmek. Tabii ki bu

arada bizler de çok iyi bildi¤imiz çal›flmalar›, çevreyi edebiyatç›lar›n ne kadar gözlemleyebildi¤ine tan›k oluyor, onlar›n

yaz›lar›n› bir kez de bu gözle de¤erlendirme f›rsat› bulabiliyoruz. 

Edebiyat dünyas›nda yapt›¤›m›z bu maceraya kaç meslektafl›m›z tan›kl›k ediyor, bilmiyorum. Bu say›m›zla ikinci y›l›m›-

za giriyoruz. Dilerim daha uzun süre devam edebiliriz. Geçen bir y›lda bu çal›flmama katk›da bulunan sevgili meslektafl-

lar›m Zerrin Karaali’ye, Zeynep Aldo¤an’a, Emel Coflkun’a, bu yaz› dizisini TDBD’de yay›mlamam› öneren sevgili Tatyos Be-

bek’e ve sayfaya eme¤i geçen herkese çok teflekkür ederim. Bu konuda yaz› veya bilgi yoluyla destek olmak isteyenler

telefon ya da mail yoluyla bana ulaflabilir**
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Nefle ‹nceo¤lu Dursun*
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Sefiller’den

Victor Hugo

Sefiller 1. Cilt

Çeviri: ‹smail Yerpuz

edebiyat

kşamları üç dört bardak bira içmek 

âdetindeyseniz, dubleleri aynı yerde 

içmeyip ayakta bira içilen yerleri do-

laşmayı severseniz muhakkak rastlamışınızdır. 

Siyah bıyıkları, tertemiz gözleri, uzunca bir 

çenesi vardır. Çabuk çabuk konuşur ama bazı 

harfleri heceleyemez. Üç biradan fazla içmişse, 

çok dikkatli dinlemek şartıyla, size kendisini 

tanıtabilirim. Dünyanın en tatlı, en iyi adamı-

dır. Ona, şeker gibi adam, diyebiliriz.

Anadolu Pasajı’nın nihayetinde küçücük bir 

kahve. Kahvecinin eliyle çektiği mis gibi kahve-

sinden içmek için gelen üç beş tiryaki. Duvar-

larda av, sonbahar, kış, şato levhaları. Köşedeki 

masaların biri üzerinde bir daktilo makinesi 

göreceksiniz. Akşamın üç dört birasının, çoluk 

çocuğunun nafakasını bir küçük yazı makine-

siyle namusluca kazanan adam ordadır. İranlı 

kahveci:

-Succuh yer, fındıh yer, ceviz yer, sallatalıh 

yer... 
Doğuştan gözleri görmeyenler olur. Doğuştan 

sağır ve dilsizler olur. Doğuştan ayaksızlar, ku-

laksızlar da belki görülmüştür. Doğuştan dişsiz 

adam olur mu? Olmaz olur mu? “Hepimiz 

dişsiz doğduk. Dişlerimiz sonradan çıkmıştır” 

diyeceksiniz. Öyleyse, “Doğduğu gibi dişsiz 

kalan adam bulunur mu?” diye sorsam, “Olur 

mu öyle adam da?” dersiniz. İşte size böyle bir 
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adam: Bay Ferit Yazgan.

Kendisi, “Doğuştan dişsizim” diyor. Doğru 

değil bu. “Doğduğum gibi dişsizim” demesi 

lazım. Ayaklarımız için, bir cihetten doğru, bir 

cihetten yanlış, sonradan çıkmalar, deriz. Asıl 

dişlerimiz sonradan çıkmadır.

Doğduğumuz gün seyrek de olsa yumuşacık 

saçlarımız vardı. Ama ağzımız kuş ağzı, canavar 

olmayan balık ağzı gibidir. Dostum Bay Ferit 

Yazgan dudaklarını aralayıp da ağzını gösterdi-

ği zaman insan şaşıp kalıyor. Onun uzunca çe-

nesi ile bir tek kılı ağarmamış kara bıyıklarının 

arasında insan inci gibi pırıl pırıl, hafifçe sarıya 

bakan sağlam, kuvvetli dişler beklerken kıpkır-

mızı bir çukur, diş yerine de sanki naylondan 

Diş ve Diş Ağrısı Nedir

Bilmeyen Adam

Seçme Hikayeler

Sait Faik Abasıyanık

İş Bankası Kültür Yayınları

Edebiyat dostları sağolsunlar, artık -en azından Türkçe 

olanlar- bitti galiba dediğimiz anda haberdar olmadığımız bir 

parçayla çıkageliyorlar. Bir dönem İstanbul Dişhekimleri Odası 

Dergi’sinin Yayın Kurulu’nda da beraber çalıştığım meslektaşım 

Zeynep Aldoğan’ın dikkatime sunduğu öyküsünde büyük yazar 

Sait Faik bir anomaliden tadına doyulmaz bir insan hikayesi 

çıkarıyor.
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S
anki bütün aklım o dişte 

toplanmış gibi onu çektirince 

aklımı başımdan alan kanlı 

bir isyanla karşı karşıya kaldım. 

İkinci gidişimde dişçi: - Alalım bu 

dişi, dedi, zaten sallanıyor; iş açar 

başınıza sonra… Çoktan beri diş 

çektirmedim, aklıma kerpeten, daha 

da kötüsü o damağa batan iğne geldi, 

ağzımın en dibinde iki tane kronun 

yanında sessiz sedasız oturan, ara 

sıra “ben de varım” gibilerden hafifçe 

sızlayan bu dişin pek ziyanı da yoktu 

zaten; peki nasıl isterseniz dedim, 

fakat başka sefere olsa daha iyi ol-

maz mı? Üçüncü gidişimde dolgu-

ları yaptıktan sonra gene dokundu, 

alalım bu dişi, dedi; zaten sallanıyor. 

Rahatsız ediyor belli işini seven her 

iyi insan gibi bu diş de onu rahatsız 

ediyor.
- Hay hay dedim, nasıl isterseniz.

Hemen hazırlığa geçti. Kerpetene 

razıyım ama iğne canımı sıkıyor. 

İğne yapmasanız, dedim şart mı? 

Evet, dedi, şart; akıl dişidir (dent de 

sagesse), kalbiniz sağlam, diyabetiniz 

filan yok değil mi? Bilmem lazım. 

Yok dedim, bildiğime göre yok. 

Kalbim de sağlamdır… Biraz sonra 

iğnenin damağımda girdiği yerlerin 

acısıyla gözümün kenarından bir 

damla aktı. Gördünüz mü, dedi; ne 

kolaymış. Biliyorum dedim, düşün-

cesi beni fena eden, kendisi değil… 

Güzel, biçimli kadın elinin ustalıkla 

sakladığı kerpeteni görmedim bile, 

dişi oldukça güçlü olduğunu kafa-

mın sallanmasından anlıyorum, en 

ufak acı bile yok; biraz sonra: Oldu, 

dedi; muazzam bir dişmiş, sakla-

mak ister misiniz? Bana kutu içinde 

bir ilaç, bir reçete yazdı, kanama 

olabilir dedi, o zaman ilaçla ağzınızı 

yıkarsınız; hapları da dört gün arka 

arkaya alacaksınız, kanama fazla 

olursa oksijenli suyla pamuk tampo-

nu yaparsınız, kuron işi daha iki üç 

seans sürecek, iyi bir şey olmasını 

istiyorum…

Rue de Seine’e uğrayıp Benezite’e 

bıraktığım üç tualle eczaneden hap-

ları aldım kahveye gittim; ağzımda 

ne ağrı var ne kanama, kahvede 

gazeteleri okudum, yarımda odama 

çıktım, çalışırken aşağıdan çağırdı-

lar, indim açtım; Tuğrul’la Güneri, 

Tuğrul Amerika’dan dönmüş ertesi 

gün Hollanda’ya gidiyor, oturduk 

konuştuk, sonra onlarla beraber 

çıktım köşedeki “Tabac”dan bir 

Gaulosie alıp iki de bira içip tekrar 

odama döndüm. Gazetemi okurken 

kanama başladı, ilk önce hafiften, 

sonra ağzımın içini dolduran tuzlu 

bir tat; zaten söylemişti doktor, diye 

düşündüm, akıl dişidir, kanama ya-

pabilir, demişti… Gazeteyi okurken 

beş on kere musluğa gidip tükür-

düm. Yattım, ama ağzım doldukça 

kalkıp tükürüyorum, kanama gittikçe 

şiddetini arttırıyor, nihayet yatağı-

mın yanına leğeni koymaya mecbur 

oldum. Sabaha kadar uyuyama-

dım, gündüz de öyle devam etti; iki 

yumurta pişirip yemeye çalıştım, 

yiyemedim; öğleden sonra kahveye 

gittim, fakat rahatsızım; ağzımın her 
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sayımızda yayımlanan Anatoli Ribakov’un Arbat Çocukları ile 

başladı. On yıldır aralarla da olsa sürüyor. 

Meslektaşlarımızın yanı sıra bu yazılarımızdan bir şekilde 

haberdar olan dostlar da katkı veriyor. Bu sefer destek 

kendisiyle tanışma olanağı bulamadığım Tolga Arvas’tan 

geldi. Kitap sevgisi yine kilometreleri yılları aştı ve bu 

sayfalara ulaştı. TDB Genel Sekreteri Neslihan 

Sevim arkadaşım Dünya Edebiyatında 

Dişhekimliği çalışmamızdan Tolga 

Bey’e bahsedince o da Cihat Burak’ın 

piyasada artık baskısı olmayan 

“Yakutiler”  kitabındaki “Akıl Dişi” 

öyküsünü hatırlatmış. 

Akıl Dişi’nden 

* Dişhekimi, nesedu@hotmail.com

Yakutiler
Yapı Kredi Yayınları

Edebiyat / Öykü -152 sayfa - 2003

Kabusa dönen 

Ben Cihat Burak’ı ressam olarak bilirdim; ne bu kitaptan 

ne de yayımlanmış eserlerinden haberim yoktu. Hikaye 

tamamen bir diş çektirme öyküsü. 

Edebiyatta Dişhekimliği başlığı altında dergimizde eserleri 

yayınlarken yazara ve emeğe saygımız gereği asla tamamını 

yayımlamıyoruz, sadece dişhekimliğiyle ilgili bölümlere 

yer veriyoruz. Bu sefer bu konuda oldukça zorlandım zira 

yapılan ve yapılmayanlar ve “niye bu yöntem önerilmiş” 

düşüncesi bugünkü cerrahi yaklaşımlar düşünülünce her 

kelime öykü okumak değil anamnez almak gibiydi. Yine 

de bir kısmını çıkartacağız ama okurlara tavsiyem 

Cihat Burak’la yazar olarak da tanışmaları. Kitapta 

yaşadığı dönem ve dostları hakkında da ilginç bilgiler 

bulabiliyorsunuz. 

diş çekimi

TDBD

abah›n erken saatlerinde vard›ğ› 

mektebin kap›s›n›n önünde, 

k›rm›z› ve lacivert üniformal› bir-

kaç genç doktor konuşuyor ve gülüşüyor-

lard›. Bunlardan bilhassa biri delikanl›n›n 

dikkatini çekti. Geniş pantolonlu, hafif 

paytak yürüyüşlü, k›v›rc›k uzun saçlar› kü-

çük fesinden yakas›na taşm›ş, ‘pince-nez’(1) 

gözlüklü, gözlüğünün ard›nda mavi gözle-

ri iki mavi boncuk gibi par›ldayan bir genç 

hocayd›. Mazhar, onu önce hayranl›kla 

süzdü; sonra henüz tan›mad›ğ›, kendisiyle 

birlikte geniş kap›dan içeri giren başka bir 

gence, bu dikkat çekici zat›n kim olduğu-

nu sordu. Sorusunu yönelttiği öğrencinin 

herkesi tan›yor, her şeyi biliyor gibi bir 

hali vard›. Bilgiç bilgiç baş›n› sallayarak, 

cevab›n› an›nda verdi: “Ad› Besim Ömer, 

nisaiyyecidir kendisi.”

 Sonra da kendini tan›tt›:

 “Ben Mustafa Sami, nam-› diğer ‘Çör-

çüp Sami’, bana sadece Çörçöp desen de 

olur!”

 Mazhar, bu tuhaf lakapl› yeni arkadaşa 

fazla önem vermedi. Besim Ömer’e büyü-

lenmiş gibi bak›yordu… Besbelli, onu çok 

yak›ş›kl›, üstündeki k›yafeti de son derece 

haval› buluyordu. Onu tan›mak, onun-

la dost olmak, onun gibi olmak arzusu-

na kap›lm›şt›. Nisaiyyecilik çok yeni bir 

uzmanl›k dal›yd›. Sadece Avrupa görmüş 

paşalar ve zengin ekalliyet, kad›nlar›n›, 

doğururken erkek ellerine daha yeni yeni 

teslim etmeye başlam›şlard›… Nisaiyyeci 

olmak, yeni öğrenciye o an çok cazip gö-

ründü. (sayfa 40)

* * *

Gençlerin gece eğlencenlerinden biri 

de, yat borusundan sonra ‘meddah’ gös-

terisi düzenlemekti. Güzel taklit yapan ve 

bol hikaye bilen Mazhar, k›sa zamanda 

bu eğlencelerin y›ld›z› olmuştu. Kendisini 

büyük s›n›flardan da çağ›rmaya başlad›lar. 

O da gider, yataklar›n başucundaki yük-

sek dolaplar›n birinin üzerine oturur, 

meddahl›k yapard›. Herhangi bir bask›n 

durumunda içine girebilsin diye, dolab›n 

hemen önündeki yatak boş b›rak›l›rd›, di-

ğer öğrenciler zaten soyunup yataklar›na 

yatar, öyle dinlerlerdi. Gözcü genellikle 

Çörçöp Sami olurdu. Parola da, şiddetli 

bir öksürük nöbeti!...

 Bir gece Mazhar, dolab›n üstünde hika-

yeler anlat›r, diğerleri yataklar›nda keyfli 

keyfli dinlerken, Çörçöp Sami ciğerleri 

parçalanacakm›ş gibi öksürmeye başlad›. 

Meddah, an›nda önündeki yatağa atlad›. 

Birdenbire yatakhaneyi kaplayan sessizliği, 

art›k sadece derin horultular bozuyordu. 

Gelen zabit, şüphe dolu bak›şlar›n› yatak-

lara dikti, sonra şöyle bir dolan›p çaresiz 

uzaklaşt›. 

 Mazhar’›n en çok şaş›rd›ğ› şey, bu 

eğlenceler s›ras›nda onlar› basan zabit-

lerin suskunluğu ve çekimserliğiydi; se-

bebini, çok bilmiş Çörçöp anlatm›şt› toy 

delikanl›ya: 

 “‘Bana tecavüz etti veya tecavüze 

kalk›şt›,’ gibi laflar ederiz diye ödleri ko-

puyor. Hiç olmam›ş şeyler değil ki bun-

lar!”

Edindiği ilk iki ardaştan, Servet ne kadar 

çekingen ve içe dönükse, Çörçöp Sami 

o kadar ‘f›rlama’, şakac› ve konuşkand›. 

Ayr›ca, kendisi gibi edebiyata ve şiire me-

rak duyar, şiir okur, şiir yazard›! Babas› 

Teselya muharebesinde şehit düşmüştü. 

Çörçöp’ün, Gelibolu’da başlay›p, paşa 

k›z› olan annesinin doğum yeri Prişti-

ne ve Üsküdar’dan geçerek, Galatasaray 
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(1) Burnun üzerine konan saps›z gözlük.

Mazhar Osman
Kapal› Kutudaki F›rt›na

Liz Behmoaras

Remzi Kitabevi 

Üçüncü basım, Eylül 2001

Psikiyatrinin babası
Liz Behmoaras’ın kaleminden Türkiye’nin değerli psikiyatristlerinden Bakırköy Ruh ve Sinir 

Hastalıkları Hastanesi’nin kurucusu Dr. Mazhar Osman’ın renkli hayatını okurken onun 

yakın arkadaşlarından biri olan Dişhekimi Mustafa Sami Mortom’u da tanıma fırsatı bu-

luyorsunuz. Yaşamı kadar sanata olan ilgisi nedeniyle de zaman zaman bazı sanatçıların 

söyleşilerinde adı geçen bu meslektaşımıza ait satırları sizlerle paylaşmak istedim. Kitap, 

Osmanlı’nın son dönemi ve Cumhuriyet’in ilk yılları hakkında da bilgi veriyor.

1920’lere gelindiğinde Mazhar Osman 

artık iyice ünleniyor ve karikatürleri 

çiziliyordu.
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Bünyamin’in o uğursuz parayı 
bulmasından çok önce Pera’da 
Venedik balyosunun kâtipliğini yapan Kubelik adında biri vardı. Müs-veddeleri temize çekmekle görevli olan bu zatın yazısı o kadar güzeldi ki, fî tarihinde yakınlarıyla helallaşan elçi onun tarafından yazılan bir protestoyu saraya götürmüş, ama padişah sert bir dille kaleme alınan bu evrakın muh-tevasından ziyade yazının güzelliğiyle, harflerdeki kuyruklar ve çengellerle il-gilendiğinden kelleyi kurtarmıştı. 

Gelgelelim kötü arkadaşları 
Kubelik’i içkiye alıştırdılar. Mum-
cubaşı tarafından defalarca sarhoş 
yakalanıp falakaya yatırılınca sa-
kat kalma tehlikesi baş göster-
di. Kırılan kaval kemiği yeni 
yeni kaynamaya başladığın-
da arkadaşları ona içkiye 
devam ederse sakat 
kalacağını söylediler. 
Fakat onun aldırdığı 
yoktu. Sonunda sar-
hoşken yine yakalan-
dı ve falaka faslında 
kaval kemiği aynı yer-
den yine kırıldı. 

Artık topal bir in-
sandı. Şarap içmesini 
kesinlikle yasaklayan 

balyos, içkisizlikten bu zavallının elle-rini titrediğini ve doğru, dürüst yazı ya-zamadığını görünce Kubelik’in kâtiplik görevine son verdi. Bu eski kâtip, artık 
elçilik bi-

n a s ı n ı n 
t e m i z l i -

ğinden so-
rumluydu. 

Fakat yeni 
göre-

vini de ihmal edip fırsat buldukça Ga-lata meyhanelerine kaçamak yapması balyosun sabrını taşırdı. Kubelik işin-den kovuldu ve kendisine Venedik’e gitmesi için tam otuz duka yolluk veril-di. Fakat o, gemiye binmeden önce rıh-tımdaki meyhanelerden birinde azıcık demlenmeye karar verince olan oldu. Meyhaneden çıktığında sarhoş kafayla bir esir gemisine binmiş, güvertede sı-zıp kalmıştı. 
Çekiç sesleriyle uyandığında nursuz çehreli birtakım adamların ayakları-na pranga taktıklarını fark etti. Onla-ra Venedik sefaretinde görevli olduğu-nu ağlaya sızlaya anlatmaya çalıştı ama hiç kimseyi inandırmayı başaramadı. Ne var ki onun acıklı feryatları üzerine rıhtımda biriken kalabalıktan hayırse-ver biri durumu balyosa bildirince se-faretten gelen bir görevli olaya müda-hale etti. Esir tüccarları bu işte bir da-lavere olduğuna inanıyor, Venediklile-rin amacının kendi dindaşlarını beda-vadan salıverdirmek olduğunu düşü-nüyorlardı. 

Nuh deyip peygamber demeyen esir-ciler Kubelik’i esir pazarına götürüp aracılara sattılar, aracılar ise tellal-
lara teslim ettiler. Bereket versin ki 

Venedik balyosu sa-
bık kâtibini kurtar-
mak için mezata gel-
miş, Hıristiyanların 
köle alması yasak ol-
duğundan bu iş için 
bir Müslümanla an-
laşmıştı. Kubelik kısa 
boylu ve son der-
ce sıskaydı. Yüzü kir 
içinde, tırnakları ise 

Puslu Kıtalar Atlası
İhsan Oktay Anar
İletişim Yayınları
45. baskı, 2012

TDBD74 dünya edebiyatında dişhekimliği

Kubelik nasıl ‘dişçi’ oldu?Dünya Edebiyatında Dişhekimliği’nde bu sayımızda İhsan Oktay Anar’ın 17. yüzyıl 
İstanbul’unda geçen romanı Puslu Kıtalar Atlası var. Bugünün sokaklarında dolanıyormuşca-
sına detaylı İstanbul tasvirlerinin arasında, bilimsel merak, şüphe ve akılcılık gibi kavramlar 
üzerine tekrar düşündüren sürükleyici yapısıyla son 20 yılın en başarılı romanları arasına 
giren eserden küçük bir parça aktarıyoruz.

* Dişhekimi, TDBD Genel Yayın Yönetmeni   e-mail: inceoglunese@yahoo.com.tr 

Neşe İnceoğlu Dursun* 

‘Kubelik, başından kanlar aktığı halde, karanlıkta el yordamıyla bu cismi arayıp buldu: Bir kerpetendi bu. Dişçiliğe de o gecenin sabahı başladı. Elinde kerpetenle sokak sokak dolaşıyor ve zavallıları diş ağrısından kurtarıyordu.’
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Hanno’nun sağlığı hep bozuk-
tu. Özellikle dişleri birçok 
bedensel ağrılarının, sağlık sorunlarının ve şikayetlerinin başlıca nedeni olmuştu. Süt dişlerini çıkarır-ken, ateş nöbetlerine tutulmuş ve acılar içinde kıvranarak ölümden zor kur-tulmuştu; dişetleri de sık sık iltihap-lanıyor ve apse yapıyordu. Matmazel Jungmann eline bir topluiğne alarak bunları bir bir patlatıyordu. Şimdi, diş-lerinin değiştiği şu sırada, çektiği acılar daha da artmıştı. Hanno’nun dayanma gücünü aşacak kadar çoktu ağrıları. Geceleri uyuyamıyor, şiddetli ağrıların neden olduğu kahredici ateş nöbetleri içinde sessizce inleyip ağlıyordu bü-tün gece boyunca. Dişleri annesininki kadar beyaz ve güzeldi, ancak son de-rece yumuşak ve hassastı; çarpıktılar ve üst üste çıkmışlardı. Johann’ın kor-kunç bir adamla tanışması gerekecekti: Mühlenstrasse’deki diş doktoru Bay Brecht’le...

Bu adamın adı bile iğrenç bir şeyi hatırlatıyordu, diş çekilirken çene ke-miğinde hissedilen o dehşet verici duy-guyu hatırlatıyordu insana; Hanno, iyi kalpli Ida Jungmann’ın karşısında Bay 

Brecht’in bekleme odasındaki bir kol-tuğa büzülüp oturmuş, içerinin keskin kokulu havasını solurken ve önündeki mecmuaları karıştırırken, dişçinin mu-ayene odasının kapısında görünmesi ve nazik olduğu kadar korkunç bir sesle, “Buyurun!” demesiyle yüreği derinden sarsıldı...
Bu bekleme odasının tuhaf bir çekici-liği, hoş bir yanı vardı. Odanın bir kö-şesinde pirinçten bir kafes içinde insana kötü kötü bakan, renk renk tüylü koca-man bir papağan vardı, adı Josephus’tu ve neden böyle bir isim verildiği kimse bilemezdi. Öfkeli bir koca karı sesiyle, “Oturun lütfen... Bir dakika...” diyordu gelen hastalara. Bu ses bekleme odası-nın korkunç havası içinde acı bir şaka gibi geliyordu ama, Hanno Buddenb-rook papağana korku ve sevgi karışımı bir duygu besliyordu. Bir papağan...  Josephus adında ve insan gibi konuşa-bilen renk renk tüylü kocaman bir kuş! Ida’nın evde kendisine okuduğu Grimm masallarındaki sihirli ormandan kaçıp buraya gelmiş bir kuş olmasın?.. Josep-hus, Bay Brecht’in kapıyı açarken söy-lediği “Buyurun!” sözcüğünü de ısrarla ve yeniden yeniden tekrarlıyordu. Han-

no bir gün tuhaf tuhaf gülümseyerek muayene odasından içeri girdi ve pen-cerenin yanında, diş oyma aletlerinin bulunduğu ünitenin önündeki o büyük ve tuhaf koltuğa oturdu.
Bay Brecht’e gelince, bu Josephus adlı kuşa çok benziyordu, çünkü burnu kuşun gagası gibi sertti ve siyah kırçıl-lı bıyığının üstüne doğru sarkıyordu. Ama en kötüsü, hatta dehşet verici yanı ise sinirli oluşu ve mesleği gereği has-talarına çektirdiği acılara katlanamayı-şıydı. Ida Jangmann’a, “Çocuğun dişini çekmemiz gerekiyor, bayan,” derken, yüzü sapsarı oldu. Hanno soğuk terler dökerek ve korkulu gözlerle yazgısına boyun eğmiş bir şekilde koltuğunda otururken, elinde kerpetenle kendisine doğru gelen diş doktorunun alnında-ki ter damlacıklarının boncuk boncuk parladığını ve korkudan ağzının çar-pılmış gibi olduğunu gördü... Korkunç olay geçip de Hanno yaşlı gözleriyle ve çarpılmış ve sapsarı olmuş suratıyla ağzındaki kanı yan taraftaki mavi tasa tükürürken, Bay Brecht de kendisini bir koltuğa atmış, alnını kurulamak ve birkaç yudum su içmek zorunda kal-mıştı...

TDBD74

* Dişhekimi, TDBD Genel Yayın Yönetmeni   e-mail: inceoglunese@yahoo.com.tr 

Neşe İnceoğlu Dursun* 

dünya edebiyatında dişhekimliği

Komplikasyonla gelen trajedi
Thomas Mann’ın  Buddenbrooklar adlı romanı altbaşlığında da belirtildiği gibi ‘Bir Ailenin Çöküşü’nü 
anlatıyor. 19. yüzyıl Almanya’sının toplumsal tablosunda Buddenbrooklar’ın çevresindeki önemli 
karakterlerden biri de ailenin dişhekimidir. O dönemin bilgi ve uygulamaları açısından ilginç bir 
çok ayrıntıya yer verilen romanda mesleğimiz açısından bana en ilginç gelen nokta, ailenin ya-
şamış olduğu trajik olaya karşın aynı hekime gitmeye devam etmesi oldu. Bunda o dönemde bu 
bilgiye sahip hekim sayısının azlığı etkili olabileceği gibi hekime duyulan güvenin de etkisi olabilir. 
Kesin olan şu ki, gelişen ekonomik süreçler herşeyde olduğu gibi mesleğimizde de farklı yaklaşım-
ların doğmasına neden oluyor.

Buddenbrooklar 
Bir Ailenin Çöküşü
Thomas Mann
Çev: Kasım Eğit - Yadigar Eğit Can Yayınları
2. baskı, Eylül 2009
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Kitap

Bir Aşk Masalı
ÖZGÜRLÜK YOKSA AŞK DA YOKTUR
Asla sevdiğin insanın gardiyanı olma…
Bir varmış bir yokmuş, dünyada acayip-
likler çokmuş. Bir gece beş farklı ülkede, 
beş prens aynı rüyayı görmüşler: Bir 
genç kız, kadim bir kentin alacakaranlık 
sokaklarında ışıktan bir güzellik halinde 
dolaşıyormuş. İşte o kızı gördükten sonra, 
artık ne eski hayatları kalmış ne de eski 
hakikatleri.

Ahmet Ümit’ten insanlığın en yüce duy-
gusu olan aşkın doğasına dair bir hikâyat.

Bir Aşk Masalı, beş prensin sevda uğru-
na revan oldukları bir yol ve hal macerası. 
Kaf Dağı’ndan ıssız çöllere, ücra hanlardan 
savaşçı kabilelerin çadırlarına, devlerden 
denizkızlarına, balinalardan devasa yılan-
lara, cümle tabiatın ve mahlukatın geçiş 
yaptığı bir hayal perdesi.

“Yolculukların en çilelisi aşk için yapı-
landır. Ve zorluk ne kadar artarsa aşk o 
kadar kıymete biner, o kadar anlam ka-
zanır, o kadar vazgeçilmez bir hal alır…”

(Tanıtım Bülteninden)

Ahmet Ümit
Yapı Kredi Yayınları
256 s. 1. baskı Ekim 2022

Dokunaçlı yılanbalıkları avlanırken 
balığın bir sonraki adımını tahmin 

ediyor olamazdı; geleceği öngörmek 
insanlara mahsustu. Ya da küçücük bir 
su soreksinin avının üzerine atılması 
saniyenin ellide biri kadar sürecek değildi 
ya… Bir hayvan varmış, modiye kasları 
sayesinde elektrik üretip avını serseme 
çeviriyormuş desek, güler geçerdiniz.

Fakat macera dolu bu filmin her sahnesi 
gerçek! Hamamböceğiyle şövalyevari bir 
dövüş sergileyen, zehriyle iradesini esir 

alan, onu bir oyuğa sürükleyip larvasına 
yem eden zümrüt yabanarısı da öyle.

Kendini “tuhaf uzantıların araştırma-
cısı” olarak tanımlayan Kenneth Cata-
nia, Muhteşem Adaptasyonlar’da hem 
doğanın ürettiği akıl almaz çözümlerle 
nefesimizi kesiyor, hem de tarihsel figür-
lerin ve inanılmaz hayvanların buluştuğu 
deneylerini adım adım sunarak bizi “bilim 
insanı olmak için ne harika bir çağda 
olduğumuza” ikna ediyor.

(Tanıtım Bülteninden)

Muhteşem Adaptasyonlar

Kenneth Catania   
Koç Üniversitesi Yayınları
228 s. 1. baskı Ekim 2022

Bilinçli Makinelere Giden Yol

Bilgisayar teknolojilerinin hızla gelişti-
ği şu günlerde “yapay zekâ” terimini 

giderek daha sık duyuyoruz; bilim, sağlık, 
eğitim, sanayi, eğlence, sanat ve daha nice 
alanda yapay zekâ uygulamaları gün geç-
tikçe yaygınlaşıyor. Peki ama yapay zekâ 
(YZ) derken tam olarak ne kastediyoruz?

Otuz yıldan uzun süredir YZ araştırma-
cısı olarak çalışan Michael Wooldridge, 
bu kitapta bize YZ’nin ne olduğunu ve 
–belki daha da önemlisi– ne olmadığını 
açıklıyor. 

“Makine öğrenmesi” ve “derin öğren-
me” nedir? YZ konusunda filmlerde, 
edebiyatta ve medyada karşılaştığımız 

“Terminatör” senaryolarının gerçek-
leşmesi mümkün mü? YZ’de işler nasıl 
zıvanadan çıkabilir? YZ konusunda ger-
çekten endişelenmemiz gereken meseleler 
ve endişelenmemize çok uzun bir zaman 
hiç gerek olmayan meseleler neler? Ve 
elbette: Makineler düşünebilir ve arzula-
yabilir mi?

Yapay zekânın geçmişine, mevcut duru-
muna ve nereye gittiğine dair nesnel bir 
değerlendirme sunan bu kitabı, konuya 
ilgi duyan okurlara hararetle tavsiye 
ediyoruz.

(Tanıtım Bülteninden)

Michael Wooldrige 
Çev: Özge Çelik 
Metis Yayıncılık
320 s.  1. baskı Ekim 2022

Yapay Zekanın Dünü,Bugünü Yarını




